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تهران – پاریس 
فعلا تعطیل
حاشیه های تنها پرواز 

ايرانی به اروپا که برقرار 
نشده، لغو شد

داستان  طولانی  
علی  و   علیرضا

يک شرح بلند بر مجادله 
کلامی دو قهرمان فوتبال و 

کشتی که از قضا دوران اوج 
مشترکی هم داشتند

مصطفی آرانی| علی دایی در برابر علیرضا دبیر. دو مصاحبه 
به فاصله یک هفته دو چهره مهم فوتبال و کشــتی را برابر 
هم قرار داده است. ماجرا از مصاحبه علیرضا دبیر با روزنامه 
شرق در روز پنجشنبه ۴ بهمن آغاز شد و بعد با واکنش تند 
دایی در روز پنجشــنبه ۱۱ بهمن به اوج رســید.زمزمه شد 
که دبیر می خواهد برای ریاســت فدراسیون فوتبال کاندیدا 
شود و این مسئله واکنش های فوتبالی ها را به دنبال داشت 
اما دبیر گفت که مدیریت ورزشــی ربطی به رشته ندارد و از 
صفایی فراهانی مثال زد. نکته جنجالی تــر وقتی بود که از 
او درباره ارجح بودن چهره ای مثــل علی دایی برای تصدی 
ریاست فدراسیون فوتبال پرسیدند و دبیر به دایی گفته بود 
برای بازگشت به فوتبال باید بیزنس را کنار بگذاری و دایی 
جواب داده بود که در زندگی شخصی من دخالت نکن و البته 
چندین و چند کنایه دیگر. در باکــس این مطلب می توانید 
شــرح این جدال لفظی را بخوانید اما با هم نگاهی کنیم به 
زندگی این دو قهرمان ورزشی و ببینیم علی دایی، وقتی گفت 
من آقای دبیر را وقتی می شناختم که ۱۳ آبان می نشست؛ 

منظورش چه بود. 
۱. علی دایی متولد زمستان سال ۱۳۴۹ است و علیرضا دبیر 
متولد شهریور ســال ۱۳۵۶. دایی در محله خیرآباد اردبیل 
به دنیا آمده و دبیر در محله ۱۳ آبان شــهرری. هر دو به این 
ترتیب، متولد خانواده هایی نه چندان قوی از نظر اقتصادی 
هستند. دایی از شهری می آمد که آن زمان هنوز استان نشده 
بود و دبیر متولد محله ای بود که در جنوبی ترین نقطه تهران 

قرار داشت. 
2. آن ها مسیر متفاوتی برای رسیدن به ورزش پیمودند. دایی 
فوتبال خود را از استقلال اردبیل آغاز کرد ولی پس از آن در 
تهران دانشگاه قبول شد و به تهران آمد. البته ابتدا او در رشته 
مهندسی کشاورزی دانشگاه آزاد تهران جنوب قبول شد و دو 
ترم هم به دانشگاه رفت ولی بعدا دوباره کنکور داد و این بار در 
رشته مهندسی متالوژی دانشگاه شریف پذیرفته شد. در آنجا 
فوتبال دانشگاهی را ادامه داد و همزمان به تاکسیرانی تهران 
پیوست و پس از آن چهار سال در تیم بانک تجارت توپ زد تا 

اینکه رسیدیم به سال ۱۳۷۳ و آغاز اوج گیری او. 
۳. دبیر هم ممکن بود فوتبالیســت شود. پدرش رکن الدین 
دبیر ســرمربی تیم فوتبال آبان بود و به فوتبالیســت شدن 
علیرضا پافشــاری می کرد اما دبیر در ۱۱ سالگی با تماشای 
کشتی اکبر فلاح و ســیمون اشــتروف بلغاری در المپیک 
۱۹۸۸ ســئول به رشته ورزشی کشــتی علاقه مند شد و به 
همراه بچه محل هایش دسته جمعی در باشگاه صدری همان 
محله ســیزده آبان ثبت نام کردند. دبیر کم کم رشد کرد تا 
اینکه توانست در رقابت های بین المللی روز جهانی کودک در 
سال ۱۳۷2 قهرمان شود و در سال ۱۳۷۳ هم قهرمان جوانان 

ایران و جوانان جهان )بازی های مجارستان( شود. 
۴. به این ترتیب سی سال پیش، یعنی در سال ۱۳۷۳ ایران 
دو چهره جوان دارد. یکی در فوتبال به نام علی دایی و دیگری 
در کشتی به نام علیرضا دبیر. یکی 2۴ ساله و دیگری ۱۷ ساله 
و هر دو به تیم ملی هم دعوت شدند ولی هنوز جای پایشان 

در تیم ملی ثابت نیست. 
۵. در ســال ۱۳۷۳ دایی بــه پرســپولیس می پیوندد و در 
فصل اول ۱۵ گل و در فصل دوم ۴ گل می زند و در شهریور 
ســال ۱۳۷۵ برای اولین بار لژیونر می شــود و به السد قطر 
می پیوندد. پــس از یک فصل بــازی در این تیــم دایی به 
بوندس لیگای آلمان می رود و پنج فصل در سه تیم آرمینیا 

بیله فیلد، بایرن مونیخ و هرتابرلین بازی می کند. در این پنج 
فصل او افتخارهای مهمی کسب کرد: رسیدن به فینال لیگ 
قهرمانان اروپا بــا بایرن مونیخ و دو گل به چلســی با لباس 
هرتابرلین. در این میــان دایی در ســال ۱۳۷۶ با تیم ملی 
برای اولین بار به جام جهانــی فوتبال هم صعود می کند. در 
بازی تاریخی صعود به جام جهانی آن پاس گل درخشان به 
خداداد عزیزی در گل دوم کار علی دایی بود و در بازی قرن، 
بازی ایران و آمریکا در جام جهانی فرانســه هم پاس گل به 

مهدوی کیا برای گل دوم کار دایی بود. 
۶. در این سال ها دبیر چه می کند؟  دو بار قهرمان جام تختی 
در سال ۷۶ و ۷۷ می شود، عنوان  قهرمانی جام جهانی کشتی 
۱۹۹۸ آمریکا را به دســت مي آورد، در مســابقات قهرمانی 
جهان ۹۸ تهران هم طــلا می گیرد تا اینکه می رســیم به 
سال 2000 و المپیک ســیدنی و دبیر موفق می شود در این 
رقابت ها در وزن ۵۸ کیلو بعد از شکست پنج کشتی گیر من 
جمله تری براندز آمریکایی مدال طلا را کسب کند. این مدال 
طلا خیلی مهم بود چون تنها مدال طلای تیم کشتی ایران در 
المپیک 2000 بود. همچنین تا ۱۶ سال بعد از این و قهرمانی 
حســن یزدانی در المپیک 20۱۶ چنین افتخاری برای تیم 

ملی کشتی آزاد دیگر تکرار نشد. 
۷. بعد از بازگشــت از آلمان، دوران افت دایی آغاز شــد. دو 
سال در الشــباب امارات حضوری ناموفق داشت، یک فصل 
در پرسپولیس بازی کرد و با وجود آقای گلی از این تیم جدا 
شد و پس از آن به صباباتری پیوست که با وجود ستارگانی 
سرشناس در پایان فصل با این تیم نهم شد و در فصل بعدی 
هم به مقامی بهتر از چهارمی نرســید. ابتدای سال ۱۳۸۵ 
هستیم و وضعیت دایی خیلی خوب نیست. در جام جهانی 
200۶ هم افکار عمومی به شــدت علیه حضــور دایی بود و 
معتقد بود که او حالا دیگر باید از فوتبال خداحافظی کند و به 
تسلط خود بر تیم ملی )که به عقیده برخی به سمت مافیایی 

شدن هم رفته بود( پایان بدهد. 
۸. پس از المپیک،  دبیر هم رو به افول رفت. در جام جهانی 
200۱ البته مدال طلا گرفت ولــی قهرمانی جهان 200۱ 
صوفیه بلغارســتان را )برخی می گویند با ناداوری( از دست 
داد و به مقام قهرمانی جهان 2002 تهران هم نرســید و در 
بازی های آسیایی بوسان همان ســال هم مصدوم شد و به 
مدال نقره رسید و در قهرمانی جهان سال 200۳ هم از کسب 
مدال دور ماند. آخرین قابی هم که از دبیر در کشتی دیدیم 
بازی های المپیک 200۴ آتن بود و کتف بانداژ شده او و البته 

حذف در همان ابتدای کار.
۹. سال ۱۳۸۵ دایی با قراردادی یک ساله به سایپا می پیوندد 
و از هفته پنجم بازیکن – مربی تیم اســت و در نهایت موفق 
می شود این تیم را به قهرمانی لیگ هم برساند و با این خاطره 

از فوتبال خداحافظی می کند.
۱0. علیرضا دبیر اما در آن ســال در انتخابات سومین دوره 
شوراهای شهر تهران شــرکت می کند و با کسب ۳00 هزار 
رای و حدود ۱۸ و نیم درصد آرا به پارلمان پایتخت شهری 
می رسد. دبیر در انتخابات بعدی هم پیروز می شود و به این 

ترتیب از ۱۳۸۵ تا ۱۳۹۶ عضو شورای شهر تهران است.
۱۱. اما در این دوران ۱۱ ساله، دایی مملو است از تجربیات 
مربیگیری ناموفق. یک فصل در ســایپا کــه در آن مدافع 
عنوان قهرمانی به رده یازدهم می رســد، دو فصل پیاپی در 
پرســپولیس با رتبه چهارم، دو فصل پیاپی با راه آهن با رتبه 
پایانی یازدهم و هشــتم، دو فصل دیگر با پرسپولیس که در 

یکی به رده دوم می رسد و در فصل دوم در هفته هفتم و در 
حالی که تیم در رده نهم است از این تیم خداحافظی می کند، 
یک فصل با صبای قم بــا رده پایانی هفتم، یک فصل با نفت 
تهران با رده پایانی نهم و دو فصل با سایپا با رده های پایانی 
چهارم و هفتم. دایی در سال ۱۳۸۷ به سرمربیگری تیم ملی 
هم می رسد و یک شکســت غیرمنتظره دو بر یک در تهران 
مقابل عربستان و جلوی چشمان احمدی نژاد،  موجب جدایی 
دســتوری دایی از تیم ملی می شــود. دایی این برکناری  را 

هیچگاه هضم نکرد. 
۱2. شــکاف اصلی بین دبیر و دایی شــاید از ســال ۱۳۹۸ 
آغاز می شــود. دایی در فصل ۱۳۹۸ به دلیل مصاحبه علیه 
مدیران باشــگاه ســایپا  در ســه بازی مانده به پایان فصل 
اخراج می شود و دیگر به فوتبال باز نمی گردد. در این میان 
دلخوری هایی بین او و حاکمیت پیــش می آید. ابتدای این 
دلخوری ها شاید سال ۱۳۹۶ است وقتی او برای  زلزله زدگان 
پول جمع می کند ولی حســاب بانکی او برای مدتی توقیف 
می شود. از سوی دیگر ســال ۱۳۹۸ همان طور که می دانید 
سال پرحاشیه ای اســت. از ماجراهای آبان گرفته تا سقوط 
هواپیمای اوکراینی. به این ترتیب دایی، به قول خود به سمت 
مردم و از دید ناظران سیاسی نزدیک به حاکمیت،  به طرف 

اپوزیسیون حرکت می کند. 
حرکتی که در ماجراهای سال ۱۴0۱ آشــکارتر می شود و 
حتی به نشاندن هواپیمای حامل همسر و دختر او که در حال 

عزیمت به دوبی بودند منتهی می شود. 
۱۳. در مقابل اما دبیر در همان سال ۱۳۹۸ رئیس فدراسیون 
کشتی می شود که این ســمت را تا حال حاضر هم در دست 
دارد ولی حرکاتش و اظهاراتش منتقدین زیادی به خود جلب 
می کند. از نوع لباس پوشیدن او در مقابل میهمانان خارجی 
گرفته تا ماجرای اختلافاتش با رسول خادم )کشتی گیری که 
او نیز در اینستاگرام با پست های انتقادی که می گذارد و نیز با 
کمک به مردم محروم، فردی خارج از سیستم فرض می شود( 
و کلی حاشیه دیگر من جمله فیلم نماز خواندن نشسته اش  

در میانه یک جلسه. 
۱۴. شــاید بتوان گفت از منظر سیاســی آنچه در آن هفته 
و این هفته رخ داد، یک جدال ورزشــی نبــود. یک جدال 
سیاسی بود. جدال میان مدیری از حلقه مدیران نزدیک به 
محمدباقر قالیباف با همان گرایش های مذهبی و سیاســی 
و البته مدیریتی که یکی از وجــوه مدیریتی خود را هم کم 
بودن ساعت خواب می دانند با علی دایی، فردی که تصمیم 
گرفته حتی با استاندار خراســان رضوی هم وقت یک بازی 
دوستانه مراوده ای نداشته باشد و خود را به خواب بزند. کسی 
که تصمیم گرفته درون سیستم بازی کند و کسی که حدود 
بیست سال بعد از آن زمانی که صدای مردم از مدت طولانی 
حضورش در تیم ملی درآمده بود؛ حــالا دوباره به محبوب 
بخشــی از مردم تبدیل شده اســت. محبوبیتی که حاصل 
پنج – شش سال نداشتن هیچ گونه پست مدیریتی یا حتی 

مربیگری در فوتبال است و چسبیدن به بیزینس. 
۱۵. اینجاســت که معلــوم می شــود ماجــرای آن کلمه 
»بیزینس« چقدر مهم اســت. دبیر در واقع بــه دایی گفته 
باید تصمیم بگیری کــه دوباره به درون سیســتم بیایی و 
همین است که دایی را خیلی اذیت کرده است تا جایی که به 
»بیزینس«های دبیر هم کنایه بزند و یادش بیاورد که او لابد 
با همین بیزینس ها از ســیزده آبان شهرری در جنوبی ترین 

نقطه تهران به منطقه یک رسیده است.

ژاپنی مطمئن و خونسرد 
بالاتر از آلمانی مغرور 

تويوتا پر فروش ترين خودروساز جهان برای پنجمین سال پیاپی صفحه  06 را بخوانید

گرد  و خاک عراقچی در  دوحه 
تحلیلی بر گفت و گوی تند و تیز وزير امور خارجه با خبرنگار شبکه الجزيره  صفحه 02 را بخوانید

معجزه انعام در شب  های 
برفی پایتخت!

کارگری که معتقد است اگر انعام نباشد کسی 
يک ساعت هم در پمپ  بنزين کار نمی کند صفحه06

گلوله  آتش در آسمان 
واشنگتن  دی سی

مروری بر حادثه سقوط هواپیما و هلی کوپتر و 
جزئیات و تحلیل های روز دوم   صفحه 05 را بخوانید

به چشم هایمان دیگر  
اعتماد نمی کنیم

درباره فرزاد حسنی و فريدون جیرانی و هوش 
مصنوعی و فروغ فرخزاد    صفحه 04 را بخوانید

جنگ بر سر ثروت منصور
روزنامه خوانی در شصت سال پیش    صفحه 04

۱-هفته قبل تولــدش بود. دیدم که دســت  هایش می  لرزد و 
چشم  هایش مات است و نایی برای فوت کردن شمع نداشت.. 
مردی که چند نسل از ســتاره  های تیم ملی و ورزشی  نویسان 
جوان دهه شصت تا هشتادی، از زیر شنل او بیرون آمدند. حالا 
هر کجا بود مجسمه  اش را می  ساختند؛ اردشیر لارودی. ناگهان 
چشمم راه کشید و به زمین راه  آهن در دهه ۵0 رفتم....عکس 
تولد را نگاه کردم و دیدم که بهتاش هم هســت. چشــمم راه 
کشید و با خود گفتم اگر بهتاش فریبا بازیکن دوپا شد دلیلش 
تَرکه  های اردشیر بود. اگر بهتاش، استایل تغزلی به خود گرفت و 
حمل توپش چنان سربالا بود که انگاری آهوی دشت می  خرامد 
...پاهای بلند، حمل توپ سربالا، کاشــته  های محشر بهتاش 
فریبا و البته صورتی که مهر و آرامش خداوندی از آن می  بارید 
همگی بر عیار او می  افزود. حتی تاب برداشتن یک چشمش نیز 
نتوانســته بود از زیبایی و آرامش صورتش بکاهد. اولین بار در 
۱۳ سالگی و در کاپ محلاتی زمین ساسان کشف شد و یکی 
دوسال بعد که ابتدا برای پاس و سپس در میانه میدان استقلال 
دهه  شصت به میدان رفت همه به تحسین فوتبال باشکوهش 
زبان گشــودند. نقش لارودی در ارتقای فوتبال او از آن جهت 
غیرقابل کتمان بود که بهتاش نه تنها کاشته  های فنی  اش که 
حتی بازیکن دوپا بودنش را نیز مدیون او بود. و این اردشیرخان 
بود که بازیکن راست  پایی مثل فریبا را اولین بار در گوش چپ 
نوجوانان راه  آهن استفاده کرد. ۱۵ روز تمام در تمرینات، یک 
تَرکه گرفت دستش و هر وقت که بهتاش با پای راست به توپ 
ضربه زد با تَرکه محکم زد توی سرش! شوخی که نداشت. ...و 
بهتاش بعد از آن تمرینات، تبدیل به یک هافبک دوپا شد که 
در میانه میدان هر تیمی غنیمت بود. این کار چنان ملکه ذهن 
بهتاش شــد که هیچکس تا پایان دوران بازیگری او نفهمید 
که بهتاش یک چپ  پای بالفطره است یا راست  پای مادرزادی. 
پسرکی که آن روزها عاشق ضربات فرانتس قیصر بکن  بائر بود 
حالا برای ارتقای شوتزنی خود لازم بود به امر مبارک لارودی، 
فکری هم برای قدرتمندی پاها و ضربات درون  پا و بیرون  پای 
خود کند. اردشــیر او را در پایان هر تمرین، یک ســاعتی در 
زمین راه  آهن نگه داشت و توپ را رنگ کرد تا سنگین  تر شود و 
آدمک  ها را سرراهش کاشت و به او گفت حالا »بشوت بشوت«. 
بهتاش را همین تمرین شوت  ها بود که تبدیل به یکی از بهترین 
کاشــته  زنان فوتبال ایران کرد. هافبک گلزنــی که تبدیل به 
نخستین فوتبالیست ایرانی شد که در یک دیدار ملی چهاربار 
دروازه حریف را گشود)مقابل بنگلادش در جام ملت  های آسیا 
۱۹۸0 کــه ۷-0 بردند. رکوردی که بعدها توســط علی دایی 
شکسته شد( او همچنین عنوان آقای  گلی همان بازی  ها را نیز 
به نام خود ثبت کرد. تیمی که برای قهرمانی آسیا بسته شده بود 
و هیچکس جلودارش نبود ناگهان در همان جام ملت  ها با اخبار 
مغشوش رادیو کویت میزبان مواجه شــد که علنا داداردودور 
می  کرد که ارتش عراق، خرمشــهر و آبــادان را تصرف کرده و 
به سمت تهران در حرکت اســت. خبری که روحیه تیم ملی 
ایران را به هم ریخت و تنها به مدد مدیریت حســن  آقا حبیبی 
بود که تیمش توانســت حداقل یک برنز جام ملت  ها را دشت 
کند. شب قبل از بازی حساس با کویت، نیمه  شب ساعت دو و 
بیست دقیقه بود که بهتاش دید انگاری عقرب به جانش افتاده 
و بیخوابش کرده است. در را آرام باز کرد که دید هم  اتاقی  اش 
حمید علیدوستی هم بیدار است. در محوطه هتل که لب آب بود 
بقیه بازیکنان را دیدند که همه بیدارند و نگران. مشوش بودند تا 
راهی برای تماس با خانواده خود پیدا کنند. حسن روشن خبر 
شهادت برادرش را شنیده و تصمیم داشت با لنج به سمت ایران 
حرکت کند. تشویش اردوی ایران را فرا گرفته بود و هیچکس 
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بر تنم تَرکه مزن

ستونشنبه
ابراهیم افشار

 قيمت 10000 تومان

فاطمه رجبی| چهارشــنبه گذشــته ناگهان 
اعلام شــد که پرواز هواپیمایی »ایران ایرتور« 
از تهران به پاریس که قرار بود بعد از مدت ها، 
جمعه ۱2 بهمن ماه برقرار شود، لغو شده است. 
از همان موقع تا دیروز دائم حرف و حدیث ها 
و حدس و گمان های مختلف درباره دلایل لغو 
این پرواز شنیده شد، زمزمه هایی که هنوز هم 
ادامه دارند. آنچه واضح اســت که اینکه طرف 
فرانســوی در اطلاعیه ای اعلام کرده که این 
پرواز اجازه ورود به این کشور را نخواهد داشت 
و در این اطلاعیه درباره زمان برقراری دوباره 

آن هم چیزی نیامده است.

  چرا اين پرواز مهم بود؟
برای کسی که اصلا در جریان خبرهای مربوط 
به لغو پروازهای ایرانی به اروپا نیست، احتمالا 
سوال خواهد شد که اساسا چرا لغو پرواز یک 
شرکت هواپیمایی می تواند آنقدر مهم باشد، 
نقل محافل شــود و وزیر هم درباره اش حرف 
بزند؟ دلیل اهمیت این پــرواز این بود که اگر 
لغو نمی شد، می توانســت تنها پرواز ایرانی به 
اروپا باشد چراکه از 2۳ مهرماه که اتحادیه اروپا 
مهم ترین شرکت های هواپیمایی ایرانی یعنی 
ایران ایر، ماهان و ســاها )سرویس اطلاعات و 
ارتباط هوایی ارتش( را تحریم کرد، هیچ پرواز 
ایرانی وارد اروپا نشده بود، چرا که بیشترین یا 
در مواقعی تنها پروازهای ایران به اروپا از طریق 
ایران ایر انجام می شد، تا اینکه اواسط دی ماه 
اعلام شد که شرکت ایران ایرتور با اعلام اینکه 
خصوصی است و از ایران ایر جدا شده، توانست 
موافقت فرانسه برای برقراری پرواز بین تهران 

و پاریس را جلب کند. 
حســین پورفرزانه، رئیس سازمان هواپیمایی 
کشــوری، اعلام کرد که شــرکت هواپیمایی 
ایران  ایرتور پروازهای خود به پاریس را از بهمن 
از سر می گیرد. او برقراری دوباره این پروازها 
به پاریــس را حاصل یک ماه »کار فشــرده« 
وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی، سازمان 
هواپیمایی کشــوری و شــرکت ایران ایرتور 
دانست.  بعدتر هم اعلام شــد که اولین پرواز 
از این خط هوایــی ۱2 بهمن انجــام خواهد 
شــد و برای آن بلیت فروشــی هم انجام شد. 
این خبر توانســت امید زیادی برای برقراری 
دوبــاره پروازهــای ایرانی به اروپــا از طریق 
ورود شــرکت های هواپیمایی تحریم نشــده 
به وجود بیاورد، امیدهایی کــه حالا به نظر از 
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موسای ابراهیم...
فیلم »موسی کلیم الله؛ به وقت 

طلوع« به عنوان نسخه ای 
سینمايی از پروژه عظیم ابراهیم 

حاتمی کیا درباره اين پیامبر 
الهی، در ويترين »فجر43« 
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بدون  ترس در میان آتش
مصاحبه با نسرين تیموری، کسی که زنان 

بدلکار را  وارد سینمای ايران کرد صفحه 03
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آيت الله خامنه ای، رهبر انقاب اســامی 
صبح روز پنجشــنبه 11بهمن و در آستانه 
دهه مبارک فجر در حرم امام خمینی حضور 
پیدا کردند و ضمن قرائت فاتحه به بنیانگذار 
جمهوری اسامی ايران ادای احترام کردند. 
رهبر انقــاب همچنین با حضــور در مزار 
شهدای حادثه انفجار تروريستی هفتم تیر 
و انفجار تروريستی دفتر نخست وزيری در 
هشتم شهريور ســال 13۶0، ياد و خاطره 
اين شهدا به ويژه شهیدان آيت الله بهشتی، 
محمدعلی رجايی و حجت الاسام باهنر را 
گرامی داشــتند. آيت الله خامنه ای بر مزار 
شهدای انقاب اســامی و دفاع مقدس و 

شهدای دفاع از حرم هم حضور يافتند.

درباره فرمانده افسانه ای حضور رهبر انقلاب در حرم امام  خمینی
فلسطینی

شش ماه بعد از ادعاهای اولیه در مورد شهادت 
»محمد ضیف« سخنگوی گروه عزالدین 

قسام، شهادت این فرمانده خود را تایید کرد. 
ارتش اسرائیل مرداد امسال از ترور محمد 
ضیف در یک حمله هوایی به خان یونس در 

روز ۲۳ تیرماه خبر داده بود. خان یونس همان 
محل و البته اردوگاه آوارگان فلسطینی است 

که ضیف در آن به  دنیا آمده بود.
محمد ضیف، مردی که نامش با مقاومت 
فلسطین گره خورده، در سال ۱۹۶۵ در 

خان یونس نوار غزه به دنیا آمد. او با نام اصلی 
»محمد دیاب ابراهیم المصری« شناخته 

می شد. ضیف، لقبی که به معنای »مهمان« 
در زبان عربی است، ظاهرا به دلیل تبحرش 
در تغییر مکان اقامت به دلیل فعالیت های 

سیاسی در حوزه مقاومت به او اطلاق شده. 
این ویژگی در طول دهه های گذشته و در 

مسیر مبارزه، محمد ضیف را از تیررس 
اسرائیل دور نگه داشته بود. ضیف در جوانی 
وارد صف مقاومت شد و به سرعت در حماس 

پیشرفت کرد و به یکی از فرماندهان ارشد 
گردان های عزالدین قسام تبدیل شد. کسانی 

که با او کار کرده اند از نبوغ نظامی اش حرف 
می زنند و برخی در مورد ساده زیستی و هوش 

و ذکاوتش می گویند. طی بیش از سه دهه 
فعالیت، ضیف در عملیات های بی شماری 
علیه نیروهای اسرائیلی شرکت داشت. او 
بارها هدف عملیات های ترور قرار گرفت، 

اما هر بار جان سالم به در برد. گفته می شود 
که قبل از آخرین اقدام به ترور، اسرائیل 

دست کم هفت بار برای از بین بردن محمد 
ضیف تلاش کرد؛ که چهار مورد آن در دهه 

دو هزار میلادی اتفاق افتاد. محمد ضیف در 
سال ۱۹۹۴میلادی برای نخستین بار در مقابل 
دوربین رسانه ها قرار گرفت و خبر اسارت یک 

نظامی اسرائیلی را اعلام و درخواست آزادی 
شیخ احمد یاسین را مطرح کرد. از آنجا به 

بعد بود که اسرائیلی ها این مرد جوان را جدی 
گرفتند.

اوج شهرت ضیف در هفت اکتبر ۲۰۲۳ رقم 
خورد. در آن روز، حماس یک مصاحبه نادر و 
ضبط شده از او منتشر کرد که در آن عملیات 

»طوفان الاقصی« را اعلام می کرد. گروه 
حماس در بیانیه ای که به مناسبت شهادت 
ضیف منتشر کرد گفت که طراحی و اعلام 

عملیات هفت اکتبر با محمد ضیف بوده 
است. به نظر می رسد که او به همراه یحیی 

سنوار دست به طراحی چنین عملیاتی زده 
بود. ضیف تنها یک فرمانده نظامی نبود. او 

یک استراتژیست ماهر محسوب می شد که 
توانست با طراحی شبکه های تونلی پیچیده و 
راکت های قسام، دست حماس را برای طراحی 

عملیات های گسترده علیه اسرائیلی ها باز 
بگذارد. زندگی شخصی ضیف همیشه در 

هاله ای از ابهام قرار داشته است. او به ندرت 
در انظار عمومی ظاهر می شد و حتی حالا 

هم تصاویر اندکی از ضیف منتشر شده. این 
رمزآلودگی به افسانه ای بودن شخصیت او در 
میان مردم فلسطین کمک کرد. گفته می شود 
تحت رهبری او، گردان های عزالدین قسام به 
سطحی از پیچیدگی تاکتیکی و تکنولوژیکی 

رسیدند که پیش از آن تصورش آسان نبود. 
حماس در مرحله تبدیل به گروهی سیاسی، 

نظامی موثر در سرزمین های اشغالی، به شدت 
به محمد ضیف مدیون است.

مه
 کل

40
0

ادامه ازصفحه   اول

   چرا پرواز سر نگرفت؟
ماجــرا يک خطی به نظر مي رســد، 
اينکه فرانســوی ها بدون هیچ دلیل 
و توضیح خاصی جلــوی انجام پرواز 
تهــران- پاريــس را گرفته انــد اما 
حاشــیه های همین يــک خط خبر 
کم نبوده اســت مثــا اينکه بعضی 
زمزمه های تايید نشــده، می گفتند 
که لغو اين پرواز به يک ناهماهنگی 
داخلی در ايران مربوط بوده اســت. 
البته ما و رســانه های رسمی ديگر 
اســمش را می گذاريم ناهماهنگی 
اما رسانه های فارســی زبان خارج از 
ايران می گويند که موضوع به منافع 

يکی از هواپیمايی های داخلی مربوط 
بوده اســت. به اين صــورت که اين 
شرکت بزرگ به طرف فرانسوی اعام 
کرده که ايران ايرتور خصوصی نشده 
و اســناد خصوصی و جدا شدنش از 
ايران اير صحت ندارنــد و در واقع به 
دلیل اجرا نشدن تعهدات ايران ايرتور 
و مديرعامل آن در جريان واگذاری 
اين شــرکت، ايران ايرتور همچنان 
زيرمجموعه ايران اير به شمار می رود.

 اينطور کــه اين رســانه ها گزارش 
کرده انــد، مديرعامل شــرکتی که 
خصوصی نبــودن ايران ايرتــور را به 
فرانسه اعام کرده قبا در جلسه ای 
خصوصی گفته بوده ايــن پروازها را 

»هوا کرده است«.

بعضی از کارشناسان تا اندازه ای اين 
ماجرا را تايیــد می کنند و می گويند 
که روند خصوصی سازی ايران  ايرتور 
به درستی انجام نشده و اسناد قانونی 
مبنی بر تکمیل انتقال اين شــرکت 
به بخش خصوصی موجود نیســت و 
همین موضوع به دردسر بزرگ اين 
شرکت هواپیمايی تبديل شده است.

البته خــود مديرعامــل ايران  ايرتور 
تاکید کرده »اين لغو پرواز از ســمت 
اين شرکت نبوده اســت« و با انتشار 
اطاعیه ای، فرانســه را مسئول لغو 
پرواز تهران-پاريــس معرفی کرده 
اســت.  در اين اطاعیه آمــده:  »با 
کمال تاســف به اطاع می رســانیم 
پرواز مستقیم تهران–پاريس به دلیل 

 تیتر دو

تهران – پاریس فعلا تعطیل
حاشیه های تنها پرواز ایرانی به اروپا که برقرار نشده، لغو شد

لغو يک طرفه مجوز از سوی سازمان 
هواپیمايی کشــور فرانســه، به طور 
غیرمنتظره و در اقدامی غیرحرفه ای 
لغو شده اســت.« در ادامه هم تاکید 
شــده که مبالغ دريافتی از مسافران 
اين پرواز »در اســرع وقت« به آن ها 

بازگردانده خواهد شد.

   وزیر: اینها شایعه است
موضوع »ناهماهنگی داخلی« آنقدر 
پیچید که وزير راه و شهرســازی هم 
وادار به واکنش شــد و فرزانه صادق 
گفت: »لغو پرواز تهــران _ پاريس، 
موضوع عدم هماهنگی يا مشــکات 
فنی نبود بلکه تصمیم يکباره ای بود 
که گرفته شد ولی تمام تاشمان اين 
است که اين موضوع حل و فصل شود. 
امروز )جمعه( پرواز تهران به پاريس 
انجام نشــد اما همچنــان در تاش 
هستیم که اين پرواز برقرار شود. اين 
لغو پرواز ارتباطی به موضوع تحريم 

ايرلاين ها ندارد. وزارت امور خارجه 
و دســتگاه های ديپلماسی هم آن را 
پیگیری می کنند و مشــکل را حل 
خواهیم کرد. اين موضوع به ايران اير 
ارتباطی ندارد. تمــام ايرلاين هايی 
که در کشــور فعالیــت می کنند در 
جهت ارتقا و بالندگی کشور هستند. 
پس اين شــايعه ای بیش نیســت و 
اين موضوع از طرف کشــور فرانسه 
و يکجانبه اتفاق افتــاد. تاکنون هیچ 
مشــکلی در برقراری ساير پروازهای 

اروپايی ايجاد نشده است.«

   سفر با اعمال شاقه
خبــر راه افتادن و دوباره لغو شــدن 
پرواز مســتقیم بین تهران و پاريس 
باعث شــد کــه دوبــاره روايت ها از 
سختی ســفر وقتی که پرواز داخلی 
مستقیمی وجود نداشته باشد، گفته 
و شنیده شود و دوباره ياد همه بیفتد 
که رفتن به اروپا که قبا با يک پرواز 

چند ســاعته انجام می شد حالا يک 
سفر طولانی با اعمال شاقه است که 
خیلی هم گرانتر تمام می شــود. به 
اين صورت که مســافران بايد بلیت 
دو پرواز تهیه کنند يکــی از ايران تا 
امارات يــا ترکیه و يک پــرواز ديگر 
از آنجا به مقصد اصلــی. پروازهايی 
کــه هماهنگ کردن آنهــا به نحوی 
که بینشــان آنقدر فاصله نباشد که 
معطلی زياد شــود و آنقدر هم فاصله 
کم نباشــد که خطر از دســت رفتن 
پرواز دوم وجود داشته باشد. يکی از 
ايرانی ها ساکن مونیخ يکی از کسانی 
است که به تازگی دردسر سفر به اروپا 
را پشت سر گذاشــته و می گويد که 
سفر تازه اش از تهران تا آلمان نه تنها 
12 ساعت طول کشــیده و چندين 
ساعت در فرودگاه استانبول خوابیده 
بلکه يکــی از چمدان هايش هم گم 
شده اند و با گذشت سه هفته هنوز به 

دستش نرسیده اند.

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
 استیضاح همتی هفته آینده به کمیسیون مربوطه ارجاع 
می شود؛ عباس گودرزی، ســخنگوی هیأت رئیسه مجلس، با 
بیان اينکه طرح استیضاح همتی، وزير اقتصاد با حدود 80 امضا 
به هیات رئیسه ارجاع شده است، گفت: پس از دريافت استیضاح، 
چند نکته مطرح بود که مورد بررسی همه جانبه هیات رئیسه 
مجلس قرار گرفت و قدری تاخیر در رســیدگی پیش آمد لکن 
هیچ گاه از دســتور پیگیری خارج نشده است. وی افزود: هیأت 
رئیسه برابر وظیفه، هفته آينده طرح استیضاح را به کمیسیون 
ذيربط ارجاع خواهد داد. گودرزی گفت: هیأت رئیسه در بحث 
استیضاحی که دريافت کند به وظیفه عمل می کند و در خصوص 
اســتیضاح وزير اقتصاد نیز هفته آينده برابر قانــون، آن را به 

کمیسیون ذيربط ارجاع خواهد کرد. )تسنیم(
تاجگردون: به ظريف گفتم تندروی نکن! غامرضا تاجگردون، 
نماينــده میانه رو مجلــس با بیــان خاطــره ای از توصیه ای به 

محمدجواد ظريف در دوران تبلیغات انتخابات، نوشت:
ظريف که همان ظريف است. اون موقع هم که مسئول مذاکرات 
بود و همه براش کف می زدند فرزندش متولد آمريکا بود و تابعیت 

خارج از کشور. چه شد که اينطور شد؟
تنور انتخابات تازه داغ می شد و ظريف اولین سخنرانی انتخاباتی 
و البته نسبتا تندش را در کاشــان انجام داده بود و يه جوری به 

شخصیت ديپلماتیک ظريف نمی خورد.

بدون اطاع و شناخت کامل از لايه های سیاسی و رفتاری داخلی 
و با انبوهی از تجربه بین المللی وارد يک بازی جديد شده بود. در 
محل دفتر کار ايشان را ديدم که با تعدادی از همکاران سابقش 

جلسه داشت.
بعد از جلسه چند دقیقه ای ايشان را نگه داشتم و صحبتی با ايشان 
داشتم – اين عکس را دوســتی گرفت و مربوط به همان دقايق 
بود- خدمتشون عرض کردم شما يک برند بین المللی برای ايران 
هستید و سرمايه ايران. اين انتخابات تمام می شود و يکی برنده 
می شود و حتماً هم پزشکیان پیروز است. شما نبايد اين برند را 

بسوزانید. 
جريان رقابت داخلی و در ادامه دشــمنانی برای شــما به وجود 

می آورد که بعد نمی توانید کنترل کنید.
ادامه کار و تندروی در تجمعــات و حمات تند به جريان رقیب 
چنین کینه ای درست کرد که ثمرش را الان می چیند. ثمره تلخ.

ادامه کار و شورای راهبری و شکل گرفتن مخالفین درون جريانی 
موجب شد ياران درون جريانش هم کم شود.

اين روزها هیچ کس نمی داند ظريف کجای بازی است و کم کم 
جريان تند داخلی او را تبديل به يک جريان ضدنظام می کند و يک 
فرد کاماً مؤثر برای ايران، بخصوص برای مناسبات بین المللی 
تبديل به فرد منفعل می شــود و حتی ياران دور میز دولت هم 

کم کم يار او نیستند.

آنچه که در حمله به ظريف می بینیم نتیجه فعالیت بیش از حد 
او در جريان انتخابات است و ای کاش ظريف کمی اعتنا می کرد 
به حرف های آن روز من و به احسنت احسنت ديگرانی که امروز 
دور و برش نیســتند کمی تفکر می کرد. البته که تحلیل فراتر از 
اين حرف هاست ولی بد نديدم خاطره ای ملموس بگم از آنچه که 

گذشت. )انصاف نیوز(
ابلاغ حکم اولین زن فرماندار خراسان رضوی؛ ريحانه 
شريعتی به عنوان ششمین فرماندار شهرستان »مه ولات« و اولین 

فرماندار زن استان خراسان رضوی معارفه شد.
 اباغ حکم اولین زن فرماندار خراســان رضوی؛ پنجشــنبه 11 
بهمن ماه و با حضور جمعی از مســئولان شهرستانی و استانی و 
جمعی از مسئولان شهرستان های کاشمر، خلیل آباد و بردسکن، 
آيین شورای اداری مه ولات با هدف معرفی فرماندار شهرستان 
مه ولات برگزار و ريحانه شــريعتی به عنوان ششمین فرماندار 
شهرســتان مه ولات و اولین فرماندار زن استان خراسان رضوی 
معارفه شــد. در ايــن جلســه معاون سیاســی اســتانداری 
خراســان رضوی: در خصوص انتخــاب فرمانــدار زن که اولین 
فرماندار زن خراسان رضوی، سکان  فرمانداری مه ولات را برعهده 
خواهد گرفت، با توجه به اينکه زنان، صفاتی همچون کمالگرايی 
و تعامل دارند؛ بايد در حوزه مديريت از پتانســیل مديريتی آنان 

بیشتر استفاده کرد. )فارس(

ائمه جمعه چه گفتند؟
علم الهدی، امام جمعه مشهد:  اين مردم که جان برای نهضت خود 
می دهند، راضی نمی شوند که امروز يک عده آدم های قدرت طلب 
از جريان های سیاسی منزوی و زاويه دار بیايند اصول انقاب را در 
مقابل دشمن حراج کنند. اين را مردم تحمل نمی کنند که برخی 
افراد در مقام قدرت طلبی با پروپاگاندا بخواهند اقلیت لائیکی را 
ارضا کنند و در اين شرايط، در يک محفل رسمی بین المللی بروند 
جلوی دشمن سفاک کشور بنشینند و بگويند حجاب زنان ديگر 
در ايران جايی ندارد. مگر اين انقاب اکتبر روسیه است که شما 
می خواهید با اين گورباچف بازی ها، نهضت را دچار انحراف کنید؟ 
مگر اين انقاب قابل تحريف اســت که گمان کنید ارباب شــما 
آمريکاست، بعد کشور را در دستش قرار دهید تا به قدرت برسید 
و اينجا همه کاره شــويد؟ اراده سیاسی اين ها آن است که اصول 
انقاب را به حراج بگذارند، ارزش های نهضت را روی پای دشمن 
بريزند، يک عده لائیک و جريان های خدانشناس را راضی کنند، 
اردوکشی خیابانی راه بیندازند تا بسیجی ها و نیروهای حزب اللهی 
را کنار بزنند، دشمن را در اين کشور حاکم کنند تا خودشان قدرت 
بگیرند. اينقدر پندار غلط؟ خدا به بعضی ها عقل بدهد. چه کسی 

می گويد ايران ديگر کشور حجاب نیست؟
آن زمان که انقاب ما به پیروزی رسید، مردم ما جان برای نهضت 
خود می دادند و اين جان دادن تا به امروز تشــديد و تقويت شده 

است. شما دير به دنیا آمده ايد. مادرانتان شما را دير زائیده اند.  چه 
کسی می گويد ايران ديگر کشور حجاب نیست؟ همین الان برويد 
در دانشگاه فردوسی و ببینید استاد و دانشجوی چادری بیش تر 
است يا استاد و دانشجوی بدون چادر؛ چطور ادعا می کنند حجاب 
ديگر در ايران جايی ندارد؟ همین حرف هاست که آن کارشناس 
آمريکايی را به اين نتیجه می رساند که ايران درحال گدايی برای 
ديپلماسی است. اين حرف ها نیست. خوشبختانه امروز اسام در 
بحبوحه قدرت، زنده تر از روز پیروزی انقاب و دشمن دين زبون تر 
از قبل است و از خدا می خواهیم که به عزت اولیائش، هرکسی را 
که خائن به اين انقاب، اين ملت و اين ارزش هاســت، ذلیل قرار 

دهد. )تسنیم(
سیدمحمدمهدی حسینی همدانی، امام جمعه کرج:

مسئولین عزيز محاسبات دشمن را تغییر دهند و روی مقاومت 
مردم بیشتر حســاب کنند و مقابل آمريکا بايســتند. امروز آن 
چیزی که جواب می دهد مقاومت است نه سازش. دشمنان ما در 
طول تاريخ انقاب خواستند مردم را از حاکمیت جدا کنند ولی 
نتوانستند. در اين شرايط هم پالس جنگ و حمله می دهند ولی باز 
هم شعار مردم در مقابل سلطه گران عالم به خصوص آمريکا شعار 
نه سازش نه تسلیم نبرد با آمريکا است. برخی بیانات رهبر انقاب 
در روز مبعث را تحريف می کنند. هیچ مجوزی برای مذاکره صادر 
نشده است. متاسفانه کسانی که حامی مذاکره هستند؛ قباً کشور 

را دچار خسارت و دولت را هم دولت عبرت کردند. مردم چون در 
شرايط سخت اقتصادی هســتند و به اندازه تاشی که می کنند 
سفره آنها پر نمی شود؛ حامیان مذاکره گفتمان سازی می کنند و 
مردم را خیلی ظريف در دوگانه قرار می دهند و بعد برای مذاکره 
دائم خبرســازی و القا می کنند که همه مشکات با مذاکره حل 
می شود. دهه 90 که يک دهه عقب ماندگی بود مگر مذاکره نشد 
پس چرا رشد اقتصادی دولت در حد صفر بود. بعد شهید رئیسی در 
طول سه سال رشد را به بالای چهار و پنج درصد برد. بايد تمام قوا 
با تمام قوا مشغول برنامه ريزی باشد که مردم را از سختی معیشتی 
نجات دهند. به مردم اعتماد کنید و کارهای کشور را پیش ببريد.

دشمن هر روز ايران را تهديد می کند بعد شما هر روز دم از مذاکره 
می زنید. بدنه مردم، آمريکا را خوب می شناسند و شعار مرگ بر 

آمريکا می دهند اين آمريکا اصاح شدنی نیست. )ايسنا(
سید عبدالنبی موسوی فرد، امام جمعه اهواز: 

ما مستدل و مستند صحبت می کنیم. آن هايی که سر خود را زير 
برف کرده اند و در صدا و ســیما مصاحبه کردند، بدانند وقتی دو 
سپاه و لشکر دشمن مقابل هم قرار می گیرند اگر در اين شرايط 
يک خودی با بلندگو بگويد انبارهای مهمات ما تمام شده است و 
لشکر روبه رو اين را بشوند می گويد آن ها در نهايت ضعف هستند 
پس حمله کنیم  تا کار را تمام کنیم. هشت سال درس نشد و باز 
می گويند تحريم ها ما را خفه می کند. مقامات آمريکا دو خواسته 

از ايران دارند و ما هم دو خواسته از آمريکا داريم اما خواسته های 
آمريکا ايجابی اســت. آمريکا می خواهد نظام جمهوری اسامی 
برچیده شود و از اين خواســته کوتاه نمی آيد و دومین خواسته 
آمريکا مهار کردن قدرت ايران است. در مقابل، ايران خواستار عدم 
دخالت آمريکا در منطقه و همچنین عدم دخالت در امور داخلی 
ايران است. آيا کشوری می تواند نظامی که بر پايه رای مردم شکل 
گرفته است را جمع کند؟ کدام ضوابط حقوق بین المللی اين را 
می گويد؟ اين خواسته، خاف است. حق به جانب ما است. آمريکا 
دنبال توقف برنامه هسته ای، محدوديت قدرت نظامی و قطع نفوذ 

ايران در منطقه است که اين خواسته ها وجاهت قانونی ندارند. 
آن هايی که سر خود را زير برف کرده اند و نمی خواهد بشنوند بايد 

وضعیت لیبی و سوريه برای آن ها درس عبرت شود.
در 4۶ ســال گذشــته هیچ کدام از دولت های آمريکا دنبال رفع 
خصومت با ايران نبود و هر دولتی آمد، فشــارها را بیشتر کرد اما 
کمتر نکرد. آن هايی که بر طبل مذاکره می زنند بايد بدانند شرايط 
منطقه به نفع ايران تغییر کرده است. موقعیت های جديدی برای 
اقتصاد ايران اسامی فراهم شده است. اتکا به اقتصاد داخل نیز 
بزرگ ترين ظرفیت برای دولت است. مذاکره جامع با آمريکا به 
معنی پذيرش خواسته های غیر مشروع آمريکا است. بايد قبل از 
مذاکرات جديد، تکلیف با خواسته های آمريکا روشن شود چون 

می دانیم  آمريکا از خواسته هايش کوتاه نمی آيد. )ايسنا(

گرد  و خاک عراقچی در  دوحه
تحلیلی بر گفت و گوی تند و تیز وزیر امور خارجه با خبرنگار شبکه الجزیره

رایزنی مقامات ایران و افغانستان درباره اختلافات آبی

مهسا مژدهي|»شما قاضی يا فقیه هستید 
که فتوای حال يا حرام صــادر می کنید؟« 
اين تنها بخشی از گفت ؤگوی نسبتا تندوتیز 
میان عباس عراقچی با خبرنگار شبکه قطری 
الجزيره است که روز جمعه منتشر شد. اين 
گفت وگو در خال سفر يک روزه وزيرخارجه 
کشــورمان به دوحه صورت گرفت و با وجود 
فرصت کم، مسائل گوناگونی را پوشش داد. 
قطر حالا از کشــوری که هم وغم خود را پای 
اقتصاد گذاشــته بود، وارد فــاز جديدی از 
سیاست ورزی شده اســت. فازی که دوحه را 
وادار می کند در هر منازعــه منطقه ای وارد 

شود و نقشی چشمگیر در آن بازی کند. 
   دیدار با مقامات حماس و آینده غزه

يکی از دلايل سفر عباس عراقچی به دوحه، 
ديدار با مقامات ارشــد گــروه حماس بود. 
اين ديدار در شــرايطی که برخی از رهبران 
حماس در ماه های گذشــته جان باخته اند 
و رهبر جديد اين گــروه که رويکردی مثبت 
در قبال ايران دارد به تازگی انتخاب شــده، 
اهمیت زيادی دارد. تصوير منتشــر شده از 
ديدار عراقچی با نماينــده حماس در قطر، با 
پس زمینه قدس اشغالی و پرچم فلسطین و 
حماس توجه زيادی را در رسانه های عربی به 
خود جلب کرد. طبق آنچه رسانه ها نوشته اند، 
ســیدعباس عراقچــی در دوحه ســاعت ها 
با مقامات ارشــد حماس گفت ؤگــو کرده و 
»پیروزی تاريخی ملت فلسطین به ويژه مردم 
مقاوم غزه و گروه های مقاومت و ايســتادگی 
اسطوره ای آنها در برابر تجاوز و نسل کشی 1۶ 
ماهه رژيم اشغالگر صهیونیستی« را تبريک 

گفته است.
اما مســئله آينده غزه هم مطرح بود. قطر که 
يکی از واســطه های آتش بس میان اسرائیل 
و حماس محسوب می شــود، در مسئله غزه 
و ادامــه روند فعلی و حتی آينــده اين نقطه 
پرجمعیــت و محصور جهــان، نقش جدی 
ايفا می کند. به نظر می رسد عباس عراقچی، 

وزيرخارجه ايران از اهمیت دوحه در ماجرای 
فلسطین به خوبی آگاه است. قطری ها برای 
آينــده غزه با فرســتاده ترامپ که دوســت 
صمیمی او و همبازی گلفش اســت، همین 
حالا ارتباط خوبی برقرار کرده اند و به  درستی 
می دانند که برای رســیدن به يک ثبات در 
منطقه نقش تک تک کشــورهای تاثیرگذار 
در خاورمیانــه، از جمله ايران تــا چه اندازه 

حیاتی است.
   پیام هایی به سوریه و آمریکا

بیايید به مصاحبه وزيرخارجه ايران با خبرنگار 
الجزيره برگرديم. برخاف انتظار بســیاری 
از کســانی که منتظر متن گفت وگو بودند، 
مصاحبه ايــن دو نفر خالی از تنــش نبود و 
همانطور کــه انتظارش می رفت بیشــترين 
اختــاف، زمانی خــودش را نشــان داد که 
مصاحبه کننده در کمال تعجب بر سر ماجرای 
سوريه و حمايت ايران از بشار اسد، پای حرام 
يا حال بودن اين حمايت ها را وسط کشید. 
خبرنگار الجزيره خطاب به وزير خارجه ايران 
گفت شــما که اهل حال و حرام هســتید، 
کمک به دولت بشار اســد، حرام بود چرا اين 
کار را انجــام داديد؟ وزير خارجــه ايران در 
پاسخ با طرح پرسشــی گفت آيا شما قاضی 
يا فقیه هستید که فتوای حال و حرام صادر 
می کنید؟ تشخیص حال و حرام با من و شما 
نیست. اين يک حکم فقهی اســت... از ديد 
ما دخالت صهیونیســت ها، دخالت نیروهای 
خارجی، دخالت آمريکايی ها بود که سوريه را 
به اين عرصه رساند و هدف آنها خارج کردن 
سوريه از جبهه مقاومت و از جبهه حمايت از 
فلسطینیان در مبارزه برحق علیه اشغالگری 
صهیونیســت ها بود. در میانه اين بحث داغ 
بین خبرنگار و عراقچی، وزيرخارجه در مورد 
رويکرد ايران هم حــرف زد و گفت ما از هر 
دولتی و  از هر حکومتی که مورد تايید مردم 
سوريه باشد، حمايت خواهیم كرد. ما ثبات و 
آرامش در سوريه را بسیار مهم و حیاتی برای 

ثبات و آرامش منطقه می دانیم.
اما اين اولین و آخرين پیــام گفت وگو نبود. 
عراقچــی در بخش ديگــری تصمیم گرفت 
تا رويکرد ايران در قبــال گفته های ترامپ و 
تیم او را مورد بررســی قرار داده و به نحوی 
درخواســت های تهران را هم مطرح کند. او 
گفت آمريکا يی ها گام های زيادی می توانند 
بردارند. بازگرداندن پول هــای ايران که در 
جاهای مختلف توسط آمريکا مسدود شده، 
در حالــی که در مــورد آنهــا توافقی وجود 
داشته و ايران به تعهدات خود طبق آن توافق 
عمل و دولــت آمريکا برخــاف تعهداتش 
رفتار کــرده، نمونه هايی از گام هايی اســت 
که می توان برداشــت و اعتماد ايران را جلب 
کرد. وزيرخارجه ايــران در بخش ديگری در 
مورد نحوه مذاکرات ايــران هم ايده  تهران را 
مطرح کرد و توضیح داد مــا حین مذاکرات 
قبلی به طرف های آمريکايــی و اروپايی و به 
جامعه بین الملل علنــي و به صراحت گفتیم 
که اگر مذاکرات هسته ای به  يک تجربه خوب 
تبديل شــود، امکان اينکه ما در موضوعات 
ديگر هم وارد مذاکره و گفت وگو شويم وجود 
دارد؛ ولی متاسفانه آن مذاکرات به يک تجربه 
خوب تبديل نشــد. اگر اين بار تجربه خوبی 
از مذاکرات احتمالی شکل بگیرد طبیعتاً بر 
اعتماد ايران اثر خواهد گذاشــت و در چنین 
شــرايطی تصور گام های ديگــر هم ممکن 

خواهد بود.
   گسترش همکاری های منطقه ای

تهران و دوحــه از 2017 به اين ســو، روابط 
حسنه ای با يکديگر داشــته اند. قطر در اين 
مدت لطف ايــران را در ســال های محاصره 
اين کشور از سوی عربستان فراموش نکرده 
است. از ســوی ديگر دو کشور، تا حد زيادی 
به نقاط اشتراک، قوت و ضعف يکديگر آگاه 
بوده و توانســته اند روابط سیاســی موثری 
را بســازند. با اين همه قطر به عنوان يکی از 
جدی ترين اقتصادهــای خاورمیانه تنها در 
صورتی می تواند وارد فــاز روابط اقتصادی با 
تهران شود که مســئله ايران با تحريم های 
بین المللی و همچنین موضوع فهرست سیاه 

اف ای تی اف حل و فصل شود.

صديقه ترابی، معاون محیط زيســت انسانی 
سازمان محیط زيست، گفته است در جريان 
گفت وگوهای وزير امور خارجه با »امیرخان 
متقــی« سرپرســت وزارت خارجه حکومت 
سرپرستی افغانســتان در ارتباط با موضوع 

احیای تالاب هامون، رايزنی و گفت وگو شد.
- تا آنجا که می دانم ســاختار مشــخصی در 
حکومت سرپرستی افغانســتان در ارتباط با 
بحث محیط زيست به صورت مستقل وجود 

ندارد.
 در مجموعه صحبت هايی که وزير خارجه 
با آقــای متقــی، سرپرســت وزارت خارجه 

افغانستان انجام شد عاوه بر موضوعات مربوط 
به آب با توجه به پیامدهايی که خشک شدن 
هامون در کشــور ايران و افغانستان خواهد 
داشــت در ارتباط بــا احیای ايــن تالاب و 
همچنین پیگیری مشترک کنترل پديده گرد 
و غبار در آن منطقه، صحبت و جزو الويت ها 

دانسته شد و امیدواريم که پیگیری شود.
به طور معمول در گفت وگوها بین ايران و 
افغانســتان هر کجا که موضوع آب پیگیری 
شــده موضوع هامــون نیــز کــه در حال 
خشک شدن و عما بخش مربوط به ايران آن، 
خشک شــده، مطرح بوده و بر آن تاکید شده 

است.
در مورد رايزنی های ايران و افغانستان در 
ارتباط با موضوع هريرود و تاثیر سد پاشدان که 
بر ايــن منطقــه احداث شــده بر مســئله 
خشکسالی: در آن منطقه سد دوستی وجود 
دارد که ما آب شرب مشــهد را از آنها تامین 
می کنیم و هر موقع که برای تامین آب شرب 
دچار مشکل نشويم مقداری از آن را به سمت 
پايین دست برای کشاورزی منتقل می شود. ما 
به شدت نگران ذخیره سد دوستی و تامین آب 
شــرب پايدار برای مشــهد هســتیم که در 
حقیقت به نوعی به سد دوستی وابسته است.

     تیتر یک

    چهره روز
    ستون شنبه

ادامه ازصفحه   اول  کويت میزبان که طرفدار 
پیروزی عراق در جنــگ بود از همین موقعیت 
درهم برهم استفاده کرد و تیم گريان و مغموم 
ايران را 2-1 برد. بچه  ها وقتی با هزار مصیبت به 
تهران برگشتند پايتخت همیشه چراغانی قبل 
از ســفر را در ظلمات و غم و خاموشی ديدند. 
هیچکس به استقبال  شــان نرفته بود. هر کدام 
از بچه  ها تک  تک، با تاکســی و وانت و ماشین 
گذری، به خانه شتافتند تا مادر خود را در آغوش 
بگیرند. اين بی  اســتقبال  ترين تیم ملی تاريخ 
فوتبال بود. بهتاش که بايد به منزلش واقع در 
زعفرانیه می  رفت سوار ماشــین بابای هدايت 
شعارغفاری )ديگر هافبک تیم ملی( شد که به 

استقبال پسرش آمده بود...
2  بهتاش فريبا فوتبالیســتی آرام و مشتاق 
و دوپا و يکی از خوش  استايل  ترين توپچی  های 
تاريخ فوتبال ايران بود هافبــک رو به جلويی 
که نه تنها گلش در دربی 13۶1 به قرمزها که 
گلش به سنگاپور در مقدماتی المپیک مسکو 
)1358( نیز ستايشگران خاصی پیدا کرد. اما 
از اين مهم  تر، خلق و خوی ورزشی او در زمین 
فوتبال بود. بهتاش در تمــام عمر فوتبالی  اش 
-با اينکه خط هافبک جنگیــده بود- فقط دو 
بار کارت زرد گرفت. او هــم مثل کريم باقری 
بعد از آويختن کفش  ها هرگز دوســت نداشت 
به عنوان »سرمربی« کار کند. چون معتقد بود 
»من دوست دارم همیشه در سايه باشم و يك 
گوشه  ای بنشینم و نان و ماســتم را بخورم.« 
انــگاری روح بزرگــش طاقت کنــار آمدن با 
مناسبات غیرانسانی حاکم بر فوتبال حرفه  ای را 
نداشت. مردی که در تمام هشت سال حضورش 
در استقال )از ســال 59 تا ۶7( به اندازه يک 
تدارکاتی امروز هم کاسب نشــد. اولین بار که 
به تیم آبی پیوســت عباس رضوی مربی وقت 
استقال به او گفت »من فقط می  توانم برايت 

ده هزار تومان بگیرم.« دلیل روی آوردنش به 
استقال -در حالی که پرســپولیس و شاهین 
نیز مشتريان دســت به نقدش بودند- مسئله 
مالی نبود بلکه معیار انتخابــش در نوجوانی، 
رفتن در ايــن فاز بــود که »اســتقال جای 
بچه  خوش  تیپ  هاســت!« او وقتی برای گرفتن 
ده هزارتومان پیش  قراردادش به بنگاه اتومبیل 
ترابپور رفت با اين جمله مواجه شــد که »بیا 
اينجا دلالی کن و پول دربیاور. بیا خريد و فروش 
ماشین کن.« اما اين حرف چنان به او برخورد 
که گفت »بفرمايید ايــن ده هزارتومان  تان هم 
مال خودتــان. من خودم کســب و کار خودم 
را دارم.« يکی دوســال بعد وقتــی که عباس 
کردنوری برای او حقوق ماهانــه 250 تومان 
تعیین کــرد بهتاش آن را هــم نگرفت و گفت 
»اين را هم برای تیم  هــای پايه  تان خرج کنید. 
من خرج خــودم را از تولیدی پوشــاک خودم 
درمی  آورم.« و چنین شــد که او از تمام دوران 
بازيگری در اســتقال چیز دندانگیری کاسب 
نشد. هافبک تعقلگرايی که خودش آنقدر عقل 
معیشت داشت که درآمد خود از تولید پوشاک 
را مثل بقیــه همبازی  ها خــرج عطینا نکند و 
برای آينده  اش زندگی آبرومندی بسازد. اواخر 
دهه 50  از صبح تا غروب پــای چرخ خیاطی 
می  نشست و غروب  ها با کنار گذاشتن دوخت و 
دوزها، سر تمرين استقال می  رفت. بعدها هم 
که الحمدالله کار تولیداتی خود را توسعه داد و 

دستش به دهانش رسید.  
3  پسر محجوب خانواده پرجمعیت فريباها 
که 9 برادر داشــت در روزهايی که به تیم ملی 
جوانان دعوت شــده بود کم مانده بود فوتبال 
را به خاطــر عاقه شــديد خانواده بــه ادامه 
تحصیل از دست بدهد.  وقتی نامش در لیست 
دعوت  شدگان به جام بین  المللی جوانان ولیعهد 
)1354( که با حضور تیم  هــای معتبر اروپايی 

در شــیراز و خوزســتان برگزار می  شد منتشر 
شد...بهتاش که احترام و فاصله سنی بسیاری 
با اخوی بزرگه داشــت ترسان  ترســان نزد او 
رفت که مــن بايد برای شــرکت در بازی  های 
جوانان به شــیراز بروم. برادر گفت »دو ســه 
روزه برمی  گردی ديگر؟« بهتــاش مِّن و مِّنی 
کرد و گفت »نخیــر داداش. اردومان دوماهه 
است.« برادر گفت »پس درس و مشقت چه؟« 
بهتاش گفت »مسئولین تیم ملی، هم اجازه  ام 
را از دبیرســتانم می  گیرند و هم در آنجا شبانه 
درس می  خوانیــم.« برادر ارشــد اجازه صادر 
نکرد و بهتاش آن شب را تا صبح پلک روی هم 
نگذاشت.  فردا صبح نامه  ای برای داداش بزرگه 
نوشت و به دســت مادر داد که شب تحويل او 
بدهد و همراه تیم به شــیراز رفت. شــیراز که 
میعادگاه اولین درخشش او بود نه تنها با گل او 
در مقابل مجارها که تیمش را از شکست رهانید 
بلکه در فینال نیز از چهل متــری گلی زيبا به  
شوروی زد که اســتاديوم را چند دقیقه  ای در 
بهت نگه داشت. يک ســال بعد وقتی تیم ملی 
بزرگســالان برای انتخابی جام  جهانی 1978 
می  جنگیــد و صعودش قبل از اتمــام بازی  ها 
نهايی شده بود حمشــت  خان تصمیم گرفت 
در بازی آخر با کويت جوانان خود را به میدان 
بفرستد و بهتاش همان جا نیز گل مساوی را به 
تیم پرادعای زاگالــوی معروف زد و ايران 1-2 
برد و حشمت  خان چند جوان نوپا مثل او را به 
عنوان تشويقی، به جام  جهانی آرژانتین 1978 
برد و حتی در بازی آخــر با پرو دقايقی فرصت 

داد که به او هم بازی برسد.
4  من همیشه عاشــق بازيکنانی بودم که 
دفترچه خاطرات خود را می  نوشــتند. بعد از 
مهراب شاهرخی که نخســتین بازيکن ايرانی 
بود کــه خاطراتش را هر شــب در دفترچه  ای 
می  نوشــت بهتاش و حمید علیدوســتی )دو 

هم  اتاقی ملی  پــوش کــه دارای خصلت  های 
مشترک بســیاری بودند( نیز عاقه عجیبی به 
دفترچه خاطرات خود داشــتند و از بازی  های 
مقدماتی المپیک مســکو )1358( شــروع به 
نوشتن خاطرات خود کردند. اسم دفتر خاطرات 
خود را گذاشــته بودند »مشــق شب«. نسلی 
که از دار دنیا فقط عاشــق دو چیز بود؛ »مادر 
و فوتبال«.  بهتاش چند ســال پیش به برنامه 
تلويزيونــی محمدرضا علیمردانــی رفت و با 
اين پرسش مواجه شــد که »اگر قرار باشد در 
میان درگذشــتگان فقط يک نفــر را به مدت 
چند دقیقه ببینی کیســت؟« ديگر ســیل از 
چشمانش سرازير شد و معلوم بود دلش برای 

مادر مرحومش اندازه فندق شده است. 
5 بعدها وقتی به پیرانه  ســری رسید حالا 
ديگر نامش از فوتبال محو شــده بود. نه کسی 
تَرکه  های اردشیر را به ياد داشت، نه کاشته  های 
فريبــا را. ناگهان پخــش ســريال تلويزيونی 
پايتخت، اســم او را دوباره سر زبان  ها انداخت. 
يک روز بهتاش به بانــک رفته و کارت ملی  اش 
را تقديم متصــدی کرده بود کــه طرف گفت 
»ببخشــید ولی تا آنجا که من بهتاش فريبا را 
ديدم قّدش خیلی بلند است!«. )منظورش بهرام 
افشــاری بود( اين بار نوبت خنده فريبا بود که 
بگويد »خانوم! بهتاش فريبای اصلی من هستم، 
او  فیک بود«! اين فرجام يک شماره ۶ همیشه 
دونده بود کــه قدردانی از ترکه  های اردشــیر 
را هرگز از ياد نبرد. هفتــه پیش وقتی عکس 
دسته  جمعی شاگردان لارودی را در جشن تولد 
او ديدم نگاهی به بهتاش انداختم و چشمم راه 
کشید و به زمین راه  آهن دهه 50 رفتم. زمینی 
انباشته از ستاره  های نســل آينده که آقامدد 
کنار آن، روی والورش، کوفته تبريزی می  پخت 
و هر کس لقمه  ای از آن برمی  داشــت رســما 

جنّت  نشین می  شد.

بر تنم تَرَکه مزن

مهلا جوادپور|زنی که تا هفت ســال پیش، 
روزهايش را پشت میز حسابداری يک شرکت 
می گذراند، حالا کارش عبور از شعله های آتش 
و سقوط از ارتفاع شده اســت. نسرين تیموری 
بعد از ســال ها ورزش حرفه ای و تنها يک سال 
و نیم فعالیت در رشته بدلکاری، تیم خودش را 
جمع کرد و شد اولین زنی که در ايران يک گروه 
بدلکاری کاما زنانه راه انداخته است. حالا برای 
چندمین بار عکس هايش تیتر خبرگزاری های 
بین المللی شده و مورد توجه قرار گرفته است. 
نسرين در گفت و گو با »هفت صبح« می گويد تا 
به حال از انجام هیچ کاری نترسیده است. راست 
می گويد؛ از کســی که برای اولین بار با موتور و 
بدون لباس ايمنی از میان شعله های بزرگ آتش 
عبور می کند و با لبخند بیــرون می آيد، انتظار 

ديگری هم نمی رود. 
نسرين تیموری چند سال بعد از اينکه توانست 
برای اولین بار روی پاهايش راه برود، يعنی در 
سن پنج سالگی، ورزش ژيمناستیک را شروع 
کرد. از آنجا که يک رشته ورزشی برايش کافی 
نبود، همان سال در کاس های کاراته، والیبال و 
اسکیت هم اسم نوشت. او در گفت وگو با »هفت 
صبح« درباره شکل گیری عاقه اش به بدلکاری 
می گويد: »من از بچگــی به کارهای پرهیجانی 
که هر کســی نتواند انجام بدهد، عاقه داشتم 
اما اصا نمی دانســتم بدلکاری چیست. حتی 
تا هشت سال پیش نمی دانستم چیزی به اسم 
بدلکاری در ايران وجود دارد. ســال 95 خیلی 
اتفاقی با اين رشته و آقای ارشا اقدسی)يکی از 
معروف ترين بدلکاران ايرانی( آشنا شدم و از آن 
زمان حس می کنم که نیمه گمشــده زندگی ام 
را پیدا کرده ام.« با اين حال اين مسیر، چندان 
هم برای خانم تیموری هموار و يکنواخت نبوده 
اســت. او با وجود اينکه در تمــام مدت زندگی 
خود ورزش را به صورت حرفه ای دنبال کرده و 
چندين مدرک مربیگری و داوری در کارنامه اش 
دارد، در دانشــگاه به سمت حســابداری رفت. 
رشته ای که هیچ عاقه ای به آن نداشت و يک 
ترم مانده به فارغ التحصیلی از آن انصراف داد. در 
اين مدت دو سال هم در شرکت های مختلف به 
حسابداری مشغول بود اما به گفته خودش وقتی 
بدلکاری را شروع کرد، متوجه شد چقدر از پشت 
میز نشستن و حســابداری متنفر بوده است. از 
طرفی به گفته خودش گذر از سد مخالفت پدر، 
مادر و اطرافیان هم يکی ديگر از ســختی های 
راهش بوده است: »وقتی خواستم کارم را در يک 
تیم بدلکاری شروع کنم، هیچ حمايتی از طرف 
خانواده نداشتم. دوستان و پدر و مادرم کاما با 
من مخالف بودند. البته آن ها نگران جسم و جان 
من بودند. از نظر آن هــا بدلکاری هیچ آينده ای 
نداشــت. به من می گفتند هیچ زنی به عنوان 
بدلکار در ايران کار نمی کند تو چطور می خواهی 
موفق شوی؟ با اين حال هدف من خیلی بزرگ تر 
از اين حرف ها بود و مطمئــن بودم می توانم نه 
تنها خودم موفق شوم، بلکه زنان ديگری را هم 
در اين رشــته دور خودم جمع کنم.« نسرين 

تیموری حالا ۶ ســال است که به هدفش جامه 
عمل پوشــانده و اولین تیم زنان بدلکار ايران را 
سرپرستی می کند. او تا به حال در بیش از 40 
پروژه سینمايی و سريالی مثل داريوش، شهرزاد، 
پوست شیر، دسته دختران و سه کام حبس به 
عنوان بدلکار يا طراح صحنه بدلکاری مشارکت 

داشته است.

   سه ماه به جای نیکی کریمی
ورزشی نیست که نسرين تیموری انجام نداده 
باشــد. از ژيمناســتیک و کاراته و اسکیت که 
اولین رشــته های ورزشــی او بودند گرفته تا 
راگبی و باله و غواصی و ســوارکاری. او برخی از 
اين رشته ها را تا درجه داوری هم پیش برده اما 
بعضی از رشته ها را فقط برای بدلکاری در يک 
يا چند پروژه ســینمايی ياد گرفته است. مثا 
برای ســريال های ماه تی تی  و سلمان فارسی 
به کارگــردان داوود میرباقــری، کاس های 
سوارکاری را شروع کرد. خانم تیموری در اين 
دو سريال با اسب می تازد، اسبی را که سردست 
زده هدايت می کند و خودش را از روی اسب به 
زمین می اندازد؛ کاری که برای تسلط به آن بايد 
ماه ها و گاهی سال ها تمرين کرد. او در پروژه های 
مختلف به عنوان بدلکار خودش را آتش زده، از 
ارتفاع پرتاب شده و يا صحنه اعدام را بازی کرده 
است. آنطور که خودش به هفت صبح می گويد، 
متفاوت تريــن تجربه اش در فیلم ســینمايی 
»دســته دختران« بوده که در آن به مدت سه 
ماه بدل نیکی کريمی را بازی کرده است: »برای 
اولین بار بود که از تیم بدلکاری ما دعوت شد تا 
سه ماه را به آبادان برويم و صفر تا صد کار را به 
صورت تیمی انجام بدهیم. اين فیلم صحنه های 
اکشــن و بدلکاری متفاوت و زيادی داشت و از 
انجام همه آن ها لذت بــردم. هر کدام از ما بدل 
ثابت يکی از بازيگران بوديــم و من بدل خانم 

نیکی کريمی بودم.«   

   ســاده ترین صحنه ها در ایران بدلکاری 
می شود

نســرين تیموری درباره برخــی از پروژه هايی 
که صحنه اکشــن ندارند اما در آن ها از بدلکار 
استفاده شده می گويد: »در ايران صحنه هايی 
هستند که بسیار ساده اســت و نبايد به بدلکار 
نیازی داشته باشــد اما برخی بازيگران حاضر 
نیستند آن را انجام بدهند. مثا لیز خوردن از دو 
تا سه پله نبايد برای بازيگران کاری داشته باشد. 
در فیلم نهنگ آبی خانم بازيگر قبول نکرد که از 
پله بیافتد و نگران بود که مچ پايش پیچ بخورد. 
به همین خاطر اين صحنه ساده را هم ما انجام 
داديم. با اين حال يک سالی می شود که خیلی 
از بازيگران تیم ما را شناخته اند و حرکات سطح 
پايین و متوسط را پیش ما ياد می گیرند و انجام 
می دهند. به طور مثال فرشته حسینی، پرديس 
عابدينی و پانتــه آ پناهی از جملــه بازيگرانی 
هستند که برخی صحنه های بدلکاری را آموزش 

ديده و خودشان انجام می دهند.«

   آن ها که مخالف حضور زنان در بدلکاری 
بودند، حالا برایمان دست می زنند

نسرين تیموری بعد از يک سال و نیم همکاری 
با ارشــا اقدســی و همکاری در بیســت پروژه 
سینمايی، از اين تیم جدا شــد تا تیم بدلکاری 
زنانــه خــودش را راه بینــدازد. او در ســال 
97 با کمک مرحــوم علیرضا فتحــی، يکی از 
پیشکسوتان بدلکاری سینمای ايران اين تیم را 
با نام خیبر تشکیل داد و فعالیتش را در سینما 
شروع کرد. تا دو ســال قبل از آن، برای اجرای 
صحنه های اکشن لباس زنانه به تن مردان بدلکار 
می کردنــد. با اين اوصاف می تــوان پیش بینی 
کرد که چقدر کار خانم تیموری و تیمش برای 
اثبات خود ســخت بوده اســت. اين زن بدلکار 
31 ســاله در اين باره به هفت صبح می گويد: 
»در شــروع کار ما، بزرگترين و بدترين مانعی 
که برای ما وجود داشت، اين بود که اصا برخی 
نمی توانستند باور کنند خانم ها هم بتوانند در 
سینما به عنوان بدلکار، فعالیت کنند. البته من 
اســم آن را مانع نمی گذارم چرا که هیچ چیزی 
مانع خواسته من نمی شود.« با اين حال آنچه که 
اين روزها برای خانم تیموری خوشحال کننده 
اســت اين اســت که همان ها که در سال های 
گذشته مانع فعالیت او شــده بودند، حالا کار او 
را نه تنها پذيرفته بلکه تقدير هم کرده اند. او در 
اين باره توضیح می دهد: »حدود سه ماه پیش 
جشــن پیشکســوتان بدلکاران بازيگران خانه 
ســینما بود که برای اولین بار زنــان هم در آن 
شرکت کردند. اتفاق جالبی که افتاد اين بود که 
90 درصد افرادی که آنجا بودند، کسانی بودند 
که خیلی با حضور ما در جشــنواره ها و به طور 
کلی تشکیل تیم بدلکاری زنان مخالفت کردند. 
آن ها می خواســتند ما زير نظر آقايان فعالیت 
کنیم و اصا حضور مــا را نمی پذيرفتند. اما در 
آن مراســم تیم ما را روی صحنه معرفی کردند 
و همه افرادی که روزی با حضــور ما مخالفت 
داشتند، برای تشويق ما مجبور شدند بلند شوند 

و دست بزنند.« 

مصاحبه »هفت صبح« با نسرین تیموری، کسی  که زنان بدلکار را به صورت مستقل وارد 
سینمای ایران کرد

بازی استقلال،بدون  ترس در میان آتش
 نقل قول از ترامپ و ...
کاربران فضای مجازی در 
گوگل، تلگرام، ویکی پدیا، 
ایتا و یوتیوب به دنبال چه 

موضوعاتی بودند؟
گوگل – ۴۸ ساعت منتهی به 

ساعت ۱۷ روز جمعه: عبارات استقلال 
مقابل استقلال خوزستان، فولاد مقابل 

پرسپولیس و سریال آبان بیشترین 
میزان جست وجو را داشته و پس از آن 

»قرعه کشی لیگ قهرمانان اروپا«، 
»لیندا کیانی«، »شاخص آلودگی 

تهران«، »رضا بابک«، »شبکه سه 
زنده«، »محمد ضیف«، »علیرضا 

دبیر«، »ماه شعبان«، »پخش زنده 
بازی پرسپولیس«، »پدری«، »زخم 

کاری«، »اینترنت رایگان«، »باشگاه 
فوتبال پرسپولیس«، »سیب زمینی«، 

»اردبیل«، »۱۲ بهمن«، »لیگ خلیج 
فارس«، »ماتیس تل«، »علی 

مطهری«، »اسکویید گیم بازی 
مرکب«، »ژاوی سیموئز« و »تینا 

پاکروان« کلمات، عبارات و 
موضوعاتی بودند که بیشترین میزان 

رشد جست وجو را تجربه کردند. 
تلگرام – پربازدیدترین پست ها در 
روز ۱۱ بهمن: این ادعا به نقل از ویلیام 

برت بایر خبرنگار ارشد فاکس نیوز که 
ترامپ در محافل خصوصی گفته است 
که ما کارهای بزرگی در پیش داریم که 
یکی از آنها بازگشایی سفارت آمریکا 
در ایران است، ترکیب استقلال مقابل 
استقلال خوزستان، کشف کشتارگاه 

اسب و الاغ در اسلامشهر، کشته 
شدن زن جوان در شوشتر به ضرب ۱۶ 

گلوله پدر و برادرش، کشته شدن 
عامل هتک حرمت به قرآن کریم در 

سوئد، اعلام شهادت محمد ضیف، 
فیلم لحظه ترور محمد ضیف و 

یارانش، تبلیغ آموزش ارز دیجیتال، 
گل اول استقلال به استقلال 

خوزستان توسط رامین رضاییان و 
تصاویری از لاشه ۲ هواپیمای سقوط 

کرده آمریکا.
ویکی پدیا – پربازدیدترین مقالات 
در روز ۱۱ بهمن: سردار دورسون، آبان 

)مجموعه نمایش خانگی(، سلوان 
مومیکا، محمد ضیف، لیندا کیانی، 

جشن سده، میهمانی خصوصی و ریان 
کنت به همراه دو مقاله غیراخلاقی. 
ایتا – هشتگ های پراستفاده در 

بیست و چهار ساعت منتهی به ساعت 
۱۷ روز جمعه: ماه شعبان، شعبان، 
دهه فجر، ماه رجب و شب جمعه. 

یوتیوب – پربازدیدترین ویدئو در 
بیست و چهار ساعت منتهی به ساعت 

۱۷ روز جمعه: یک ویدئوی هندی به 
نام تندوری دیز که در یک روز بیش از 

۱۷ میلیون بار دیده شده است. 

رند
ت

 گالری   

     قابی از مراسم پیر شالیار اورامان با پیشینه ای هزار ساله که امسال از چهارشنبه ۱۰ تا 
جمعه ۱۲ بهمن برگزار شد. این آیین در واقع مراسم سالگرد ازدواج یک عارف است که بین 

مردم ارج و قرب زیادی داشته است. این آیین در سال ۱۳۹۷ در فهرست ملی میراث ناملموس 
ایران به ثبت رسیده است. عکس از طاهره  رخ بخش/ ایسنا. 

     هواداران خانم استقلال در ورزشگاه شهر قدس در جریان بازی روز پنج شنبه با استقلال 
خوزستان. استقلال در این بازی بعد از ۴۵ روز برد. عکس از مهدی نصیری/ ایلنا. 

         کافه گردی شبانه وزیر خارجه ایران در دوحه پایتخت قطر
 افتتاحیه 

چهل و سومین 
جشنواره فیلم فجر 
عصر پنج شنبه در 

تالار وحدت برگزار 
شد. تجلیل خاص 
مرضیه برومند از 

رضا بابک و استفاده 
از هوش مصنوعی 

برای تولید یک پیام 
به نقل از مرحوم 

خسرو شکیبایی از 
حواشی این برنامه 
بود. عکس از نگین 

همت زاده/ ایسنا

     خانم فرزانه صادق، وزیر راه و شهرسازی دولت 
پزشکیان در کنار علی نیکزاد، وزیر راه و شهرسازی دولت 

احمدی نژاد که حالا نایب رئیس مجلس است در جریان سفر 
وزیر راه و شهرسازی به اردبیل. عکس از علیرضا داوردان/ 

تسنیم. 

     تصویری دیدارهای هفته سیزدهم لیگ برتر بسکتبال 
بانوان ایران

     تجلیل از محمد مهدی کاظمی، فرزند شهید حاج 
احمد کاظمی توسط محمد معتمدی در جریان کنسرت 

نمایش رفیق بازی که شامگاه پنجشنبه ۱۱ بهمن ماه در سالن 
نمایش چند سویه نقش جهان اصفهان برگزار شد. موضوع 

این کنسرت نمایش که در ۵ بخش اجرا می شود، زندگینامه 
سردار شهید حاج احمد کاظمی است و از دوران کودکی 
تا بزرگسالی این شهید را روایت می کند. عکس از پیمان 

شاه سنایی، ایسنا. 
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دربارهفرزادحسنیوفريدونجیرانیوهوشمصنوعی

در مراسم افتتاحيه جشنواره فجر دو  نکته  1
جالب اتفاق افتاد. خب اول ازهمه تسلط هميشگی 
فرزاد حسنی به عنوان مجری بود  که در اجرای 
چنين برنامه هایی امتيازات خارق العاده ای دارد. 
تسلط توامانش  بر روایات و احادیث در کنار ذوق 
و سليقه اش در انتخاب اشعار کلاسيک و امروزی و 
هنرش در مدیریت اتفاقات روی صحنه که دیروز 
در ماجرای دست دادن مرضيه برومند و رضا بابک  
روی صحنه رخ داد و فرزاد با ملاحت خاصش در 
گفتار،  آن را از یک بحران احتمالی  به مسئله ای 
بامزه  و ساده بدل کرد. به نظرم سطح اجرای فرزاد 
حسنی و رضارشــيدپور کلا با بقيه دوستان فرق 
می کند. راستش بيست سال پيش در جشن چله 
چلچراغی ها بود که از تسلط مجری بسيار جوان 
آن مراســم حيرت کرده بودم. یادم اســت پسر 
مرحوم اخوان ثالث روی سن آمد و قطعه شعری را 
از آن شاعر بزرگ دکلمه کرد که در هر کم آوردن 
آن بزرگوار در دکلمه شــعر پــدر نابغه خود،  آن 
مجری جوان فی البداهه به کمک می آمد و تسلط 
خودش را بر شعر نشان می داد. آن مجری جوان 

فرزاد حسنی بود. 
نکته دوم حضور فریدون جيرانی روی صحنه بود 
براي مراسم تجليل از ســيروس الوند. الوند 74 
ساله بود و جيرانی 73 ســاله و هر دو شاید بر اثر 
هجوم ناجوانمردانه بيماری های مختلف پيرتر از 
سن خود به نظر می رسيدند. با این حال جيرانی 
در مرور کارنامه ســيروس الونــد،  دقایقی همه 
حضار را با حافظه شــگفت انگيزش و بيان رسا و 
بی توقفش شگفت زده کرد. جيرانی  واقعا پدیده 

عجيبی است. خدا حفظش کند.
 نمایش فيلم رگ های آبی ساخته جهانگير  2
کوثری که درباره زندگی فروغ فرخزاد اســت و 
آخریــن نقش آفرینی باران کوثری در ســينما، 
 شروع مناســبی بود براي بخش ویژه جشنواره 
فجر. اميدواریم این شــروع خوب به اتفاق های 
دیگری ختم شود. مثلا نمایش قاتل و وحشی و یا 
پير پسر و رکسانا و اورکا. از همت و اراده منوچهر 

شاهسواری این توفيق بعيد نيست. 
اگر کاربر فضای مجازی باشيد، این روزها  3
متوجه شده اید که فيلمی از یک حادثه، حتی به 

صورت دوربين های مدار بســته و یا از زاویه یک 
رهگذر کنجکاو ثبت شــده باشــد، اولين گمانه 
مخاطبان، ســاختگی بودن این اتفاق است. این 
فرضيه را در کامنت ها می توانيد به عينه مشاهده 
کنيد. هر دعوا  هــر تصویــری از زورگيری،  هر 
قطعه فيلمي از مثلا تصادف و یا سوءتفاهم های 
خنده دار، بی بــرو برگرد انگ ســاختگی بودن 
می خورنــد.  یعنی این فرضيه شــکل گرفته که 
گروهی بــرای  گرفتن ویــوی بيشــتر، از تمام 
ترفندهای واقع نمایانه استفاده می کنند! حالا این 
مصيبت کم بود که ماجرای هوش مصنوعی هم 
اضافه شده است. اگر تصویر و واقعه شگفت انگيزی 
را در فضای مجازی ببينيد و این تصاویر از محک 
ساختگی بودن و تصنعی بودن و فيلم بازی کردن 
گذشته باشــند، حتما به دیوار هوش مصنوعی 
برخورد می کند. مخاطب آماده است که هر تصویر 
جذاب و جنجالی را به هوش مصنوعی نسبت دهد. 
به سادگی در حال ورود به دنيایی هستيم که تميز 
واقعيت و رویا،  واقعيت و تصنع به سخت ترین کار 

ممکن بدل می شود. 

توی کشو و ته کمد و گوشه کابينت ها چيزهایی 
وجود دارند که جرئت نداریم از دستشان خلاص 
شویم. اشــيای بی فایده ای که خيال می کنيم 
شاید یک روز سرنوشــت ما را محتاجشان کند. 
کی قرار اســت بی خيال آن پيچ هــای آواره ای 
که سال هاست توی کيسه فریزری گرد و خاک 
گرفته نگهشان می داریم  شویم و باور کنيم آنها 
قرار نيســت هيچ چيزی را محکم کنند؟ چرا از 
آن جوراب های تک لنگه  سالمی که اميد داریم 
یک روز لنگه  گمشده  سرش به سنگ بخورد و به 
آغوش خانواده برگردد دل نمی کنيم؟ تا کی قرار 
است جعبه های کوچک و بزرگ فلزی و مقوایی 
را با باورِ »حتماً یه روز به دردم می خوره« توی 

انباری جمع کنيم؟ 
به کشــویی فکر کن  که در آن بســته  قاشــق 

چنگال هــای یکبــار مصرفی که از رســتوران 
آمده، کش های پلاستيکی، شارژر گوشی های 
قدیمی و دفترچه راهنمای وسایل برقی را نگه 
می  داری. احتمالش چقدر است که روزی دوباره 
محتاجشان شــوی و بخواهی طرز کار ماشين 
لباسشویی را با دقت مطالعه کنی؟ کمدها پراند از 
لباس های تنگ یا گشادی که به اميد تغيير وزن، 
سال هاست از چوب ریختی آویزانند و همان جا 

پير می شوند و بی صدا سکته قلبی می کنند. 
به تکه پارچه ای فکر کن که خيال می کنی شاید 
روزی با آن چيزی بــدوزی )هرچند از آخرین 
باری که ســراغ خياطی رفتی و حفره خشتکت 
را مســدود کردی، حدود ۱7 سال می گذرد( به 
خودکارهای نيمه خشکيده ای که اميد داری یک 
روز با پيشرفت علم، شفا یابند و دوباره بنویسند 

فکر کن؛ به شيشه های عطری که مدت هاست 
خالی شده  و به پوچی رسيده اند اما هنوز گوشه  
ميزتوالت را خالــی نکرده اند. به تکه چوب هایی 
فکر کن که سال هاست با وعده  ساخت و  ساز ته 
انباری افتاده اند و به رویشان نمی آورند آخرین 
چيزی که ســاخته ای کاردستیِ کلاس حرفه و 

فن بوده. 
گاهی صدایی در ســرت می پيچد که می گوید 
آن موبایل های شکسته و از کار افتاده روزی به 
کارت خواهد آمد و شاید آن مهره های ناشناخته  
ته جعبه ابزار، تکه های گمشده  فضاپيمایی باشد 
که قرار است بازماندگان بشر را به سياره ای قابل 
ســکونت ببرد. صداها می گویند »دور نریز، نگه 
دار! روز مبادا نزدیک اســت.« و همه شان دروغ 

می گویند.

  ستون فقرات             آنالی اکبری

پیچومهرههادروغمیگويند

۱5 بهمن ماه ۱343.  دوروز تعطيلات عيد فطر 
داشته ایم. تيم اسپارتاک پراگ چکسلواکی در 
اولين بازی دوستانه خود با نتيجه سه بر صفر تاج 
را شکست داده و از قرار اگر واکنش های مهدی 
کشاورز نبود تاج گل های بيشتری هم دریافت 
می کرد. سالن ســينما رامای سينما آتلانتيک 
هم گشایش یافته. این ســالن با پرده عریض و 
تابدارش  فرصتی بود براي دیدن فيلم های سه 
بعدی. سينما آتلانتيک همان سينما آفریقای 
فعلی در خيابان وليعصر است. تکنيک سينه راما 
اولين گام های تکنولوژیک برای القای احساس 
واقعی بودن تصاویر به تماشــاگر بوده که خب 
بعد از مدتی برچيده شد. هتل ميامی هم آگهی 
پر آب و تابی کار کــرده از حضور یک خواننده 
احتمالا ایتاليایی که طبق این آگهی می تواند به 
ده زبان دنيا و صدای جادویی اش تماشاگران را 

مسحور کند. خانمی با نام مایا کازا بيانکا. 
فریــده منصور یــا در واقع فریــده امامی ،  زن 
حســنعلی منصور که بعــد از ترور بــه خانه 
پدری اش رفته بــود گفته برمی گــردد خانه 
همسرش و می خواهد در کنار فرزندانش زندگی 
کند. خب بگذارید درباره فریده امامی بيشــتر 
حرف بزنيم چون معمولا زندگی خواهر او ليلا 
امامی که در دوره ای همســر اميرعباس هویدا 
بوده بيشــتر مورد علاقه رســانه ها بوده است.  
همان زنی که گل ارکيده پرورش می داد و این 
طور چيزها. اما برگردیم به فریده. فریده و ليلا 
هردو از ســمت مادری نوه وثوق الدوله بودند. 
یعنی احمد قوام )قوام السلطنه( عموی مادرشان 
بوده و از طرفی دیگر علی امينی هم  شوهر خاله 
آنها بوده است. یعنی در  یک حرکت شما متوجه 
می شــوید که قوام،  وثوق الدولــه،  علی امينی، 
 حســنعلی منصور و اميرعباس هویدا به عنوان 
5 نفر از نخست وزیرهای مشهور تاریخ معاصر 
ایران نسبت های بسيار نزدیکی با هم داشته اند! 

حيرت انگيز است.
بگذریم. فریده هميشه اعتقاد داشت که توطئه 
ترور همسرش از داخل دربار منشا گرفته است 
و از گفتن این عقيده ابایی هم نداشت. با این که 
مجلس هم برای او و هم دو فرزندش )فاطمه و 
اميرعلی( مقرری های ســنگينی وضع کرد، با 
این حال فریده بدگمانی خود نســبت به دربار 
را حفظ کــرد. در نهایت به فرانســه رفت و به 
پدر همسرش یعنی  رجبعلی منصور پيوست. 
داستان ازآنجا گره خورد که شایعه ای در افواه 
پيچيد که حسنعلی منصور با منشی خود یعنی 
مهين آهی نيــز مخفيانــه ازدواج کرده و یک 

فرزند نيز از او دارد. بعــد از پایان عزاداری ها؛ 
 فریده امامی عزم خــود را برای تصاحب ثروت 
همسر درگذشــته اش  جزم کرد. گفته می شد 
که منصــور در بانک های آمریــکا قریب به ده 
ميليون و پانصد هزار دلار موجودی دارد. بعضی 
هم از ثروت هنگفت وی در کشــور ســوئيس 
خبر می دادند.  و به موجب اسنادی، موجودی 
منصور در بانک ســوئيس مبلغ چهل ميليون 

دلار برآورد شده بود. 
اختلاف بر ســر ميزان دارایی او زیاد است؛ اما 
مهم تر از آن اختلاف بر سر تقسيم ثروت وی بود. 
بعد از مرگ منصور و درست زمانی که ورثه وی 
در حال تهيه انحصار وراثت بودند، پس از انتشار 
آگهی حصر وراثت معلوم شــد که او در زمان 
تصدی خویش در شرکت بيمه ایران با منشی 
خود ازدواج کرده و از وی دارای اولاد نيز هست... 
همسر دوم منصور به نام مهين آهی با ارایه سند 
ازدواج خود در دادگستری ایران ادعای وراثت 
کرد و مدعی می شود که منصور به موجب اسناد 
مبلغ چهل ميليون دلار موجودی نقد در بانک 

سوئيس دارد.
»رجبعلی منصور، پدر نخست وزیر فقيد راضی 
شــد تا مبلغ پانصدهزار تومان بــه مهين آهی 
بدهد تــا از ادعای خود صرف نظــر کند؛ ليکن 

وی نپذیرفت و خواســت تا طبــق قانون یک 
هشتم دارایی و ثروت شوهرش را تصاحب کند. 
رجبعلی منصور که در زمان مرگ پســرش در 
خارج از کشور به سر می برد، برای رسيدگی به 
شکایت مهين آهی از سوی وزارت دادگستری 
احضار شد. هویدا، دوســت نزدیک و جانشين 
منصور)که همســرش ليلا،  خواهر فریده بود( 
و دیگر نزدیکان وی تمام تــلاش خود را برای 
جلوگيری از انعکاس چنين خبری انجام دادند 
تا جایی که حاضر شــدند، مبلــغ یک ميليون 
تومان نيز به همسر دوم بدهند؛ اما او ادعا کرد: 
»دلارهایی که منصــور بابت تصویب مصونيت 
سياســی از آمریکایی ها گرفت، چی شد؟« در 
نهایت امر، دوســتان منصور با انجام مذاکراتی 
با مهين آهی، او را راضی کردند تا یک ميليون 
تومان دریافت کرده و از حق ارث خود صرف نظر 

نماید.« 
در ادامه هم فریده امامــی  یک دعوی حقوقی 
ســنگين را راه اندازی کرد و موفق شد با کمک 
وکلای  ماهر به هدف خود برسد. و مالک اصلی 

ثروت افسانه ای حسنعلی منصور شود. 
می بينيــد؟ در ورای آن اشــک ها و آه هــا چه 
تکاپویــی در جریان بوده اســت؟ باورنکردنی 

است!

آرشخوشخو روزنامهخوانیدرشصتسالپیش-125)اينپاورقیروزهایزوجمنتشرمیشود(

جنگفريدهومهینبرسرثروتمنصور

جشنوارهفجرروزاول
صیاد.سينمای جنگ در ایران به ورطه تکرار برخی 
الگوهای تکرار شــونده بخصوص در روایت زندگی 
چهره های شــاخص جنگ  درافتــاده. فيلمنامه ها 
الگوهای مشابهی دارند و مشخصات قهرمانان مثبت 
و منفی در الگوهای از پيش تعيين شده می جنگند. 

ســينمای جنگ ایران در دهه گذشته 
فرمول های هاليــوودی را برای نمایش 
قهرمانانش مد نظر داشت اما حالا بيشتر 
به الگوهای ســينمای جنگ دربلوک 
شرق سابق شبيه شــده است. اگر این 
مشکل اساسی را قبول کنيم، در چنين 
مختصاتی، صياد فيلم قابل قبولی است. 
علی سرابی و ليندا کيانی بازیگران این 
روایت از حضور شــهيد صياد شيرازی 
در روزهای آغاز جنــگ و کلنجارش با 

بنی صدر است. 
امتياز : 4 از ۱0

سونسوز.در همان ۱0 دقيقه اول و مشخص شدن خط 
داستانی فيلم، هيبت کمياب و دلپذیر  کمدی موقعيت با 
تمام ویژگی هایش خود را نمایان می کند. شوخی رندانه 
با مســئله غامض مردانگی و ایده هميشه موفق  »پشت 
دوربين-جلوی دوربين« .  یادمان باشد کيارستمی هم 

کلوزآپ و زیردرختان زیتون را بر همين ساختار بنا کرده 
بود. سون سوز  ، استادانه شما را می خنداند.   امتياز: 7 از ۱0 
بازیخونی.فيلمی که وفادارانه کل ماجرای نبرد شهر 
آمل در سال ۱360  را برای شما روایت می کند. یکی از 
چندین و چند فيلمی  که نهادهای انقلابی درباره وقایع 
جنگ یا حاشيه های آن ساخته اند. مزیت 
فيلم  روایت تاریخی آن اســت.  روایتی 
که بيشتر مناســب یک سریال پرکشش 

تلویزیونی است.  
امتياز : 3 از ۱0

داد.سينمادوستان قدیمی با ژانر ابوالفضل 
جليلی آشنا هستند. فيلم هایی  در نقطه 
نهایت واقعگرایی . روایت هایی مهربانانه از 
طبقه فرودست  و عمدتا با تکيه بر قهرمانان 
نوجوان و یا بسيار جوان. »داد« یک فيلم 

نمونه ای از سينمای جليلی است. 
امتياز: 4 از ۱0

   جواد خيابانی روز گذشته در برنامه ای تلویزیونی به مبلغ غرامت سنگين پيتسو موسيمانه 
اشاره کرد و گفت:  برای ساختن خانه 65 خانواده حادثه دیده سانحه معدن طبس مگر چقدر 
پول لازم است؟! هر خانواده با ۲،3 ميليارد تومان مشکلش حل می شود و مجموعا می شود 

۲00 ميليارد تومان.
موسيمانه چقدر پول برداشت و رفت؟ بيش از ۱00 ميليارد تومان! واقعا می شد سهراب 

بختياری زاده بماند، موسيمانه نياید و این ۱00 ميليارد تومان خرج بچه های طبس شود.
پس از جدایی موسيمانه مربی خارجی از اســتقلال، سهراب بختياری زاده دوباره مربی 

موقت استقلالی ها شده و دیروز هم با تيمش به پيروزی مقابل استقلال خوزستان رسيد.
   خبرگزاریقوهقضايیهنوشت:شب گذشته ادعایی در برخی رسانه ها با عنوان حمله 

به کلانتری ۱57 مسعودیه منتشر شد.
در پی اعلام این ادعا و بررسی ادعای صورت گرفته عنوان شد: شب گذشته خودرویی که 
راننده آن حالت طبيعی نداشته است )رانندگی در حالت مستی یا استعمال مواد مخدر یا 
روان گردان ( سعی بر ورود به پادگان ســابق ارتش در آن منطقه داشته که تلاش او در پی 

برخورد با در و همچنين عوامل حفاظتی ناموفق بوده است.
در حال حاضر فرد  مورد اشاره، بازداشت و پرونده قضایی تشکيل شده است.

بهنازعطارشاکری،متخصصزنانوزايمان:
سقط جنين که به صورت غيرقانونی معمولا انجام می شود می تواند موجب عفونت های 

رحم، پارگی و چسبندگی رحم شود که به دنبال آن نازایی را داشته باشيم.
بعضی ها با قرص سقط جنين انجام می دهند که قرص ها هم عوارض خود را دارند که افت 
فشار، اسهال، خونریزی  غيرطبيعی، پارگی رحم و نازایی از عوارض قرص های سقط جنين 

است.
هر نوع سقطی برای مادر ایجاد افسردگی می کند اما سقط های غيرقانونی عوارض روحی 

از جمله اضطراب و افسردگی شدیدتری دارند که ممکن است ماه ها طول بکشد.
عبدالرضاخزايی/روزنامهنگارنوشت:

در روزهای اخير، حضور عراقچی در یکی از کافه هــای دوحه، همان طور که پيش تر در 
سفرهای او به دمشق و کابل نيز دیده شده بود، توجه رسانه ها را به خود جلب کرده است.

این شيوه از تعامل دیپلماتيک که در فضای عمومی و خارج از ساختارهای رسمی انجام 
می شود، نشان دهنده رویکردی متفاوت در سياست خارجی ایران است؛ رویکردی که به دنبال 
کاهش فاصله های دیپلماتيک، ایجاد ارتباطات مستقيم تر و ارسال پيام هایی نمادین از پویایی 

و انعطاف پذیری در تعاملات بين المللی است.
سياست خارجی موفق، محدود به نشست های رسمی و اتاق های مذاکرات نيست. بسياری 

از توافقات مهم، در فضای غيررسمی و در حاشيه دیدارهای دیپلماتيک شکل می گيرند.
انتخاب فضاهــای عمومی برای برخــی دیدارهــا و گفت وگوها، علاوه بر شکســتن 
چارچوب های کليشه ای، می تواند به ایجاد فضایی دوستانه تر و کمتر تنش آميز کمک کند. 

در شرایطی که منطقه با چالش های پيچيده ای روبه روست، چنين اقداماتی می تواند به 
کاهش سوءتفاهم ها و تسهيل ارتباطات دیپلماتيک منجر شود.

حضور یک دیپلمات عالی رتبه در فضای عمومی، بيش از آنکه اقدامی غيرمتعارف تلقی 
شود، حامل پيام های نمادین مهمی است. این حضور می تواند نشانه ای از اعتمادبه نفس در 
سياست خارجی، تأکيد بر شفافيت در دیپلماســی و ارسال پيامی غيرمستقيم از تمایل به 

ارتباط و گفت وگو باشد.
در دنيایی که ارتباطات شخصی و تعاملات غيررسمی نقش مهمی در شکل دهی روابط 
بين المللی ایفا می کنند، چنين رویکردی را می توان یک ابزار تکميلی در کنار دیپلماســی 

رسمی دانست.
سیدامینموسوی،متخصصبیماریهایداخلی:

به طور معمول در عموم این تصور وجود دارد زمانی که احساس ضعف، خستگی و بی حالی 
دارند باید از آمپول نوروبيون اســتفاده کنند؛ چراکه این این آمپول نقش تقویتی در قوای 
 B جسمانی دارد در صورتی که این تصور کاملًا غلط است و فقط افرادی که کمبود ویتامين

دارند، می توانند از این آمپول استفاده کنند.
طی مطالعات انجام شــده از نظر علمی این که فرد به طور روتين برای ترميم احساس 
خستگی بدون اینکه کمبود ویتامين B داشته باشــد آمپول نوروبيون تزریق کند تأثيری 
نخواهد داشت بلکه اثر روانی مصرف دارو است مگر اینکه کمبود ویتامين B داشته باشد و با 

تجویز پزشک دز مشخصی از این آمپول را تزریق کند.
   وزیر ميراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری گفت: با جذابيت های ایجاد شده موج 

سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی در حال عزیمت به سواحل مکران هستند.
سواحل مکران با موقعيت راهبردی و ظرفيت های تجاری، گردشگری، کشاورزی، شيلاتی و 
متصل به آب های آزاد اقيانوس هند، سرزمينی سرشار از ظرفيت برای توسعه و رونق اشتغال 
و توليد در این خطه از ایران اسلامی است و با رویکردهای اتخاذ شده، نگاه ویژه مسئولان به 
آن و تامين زیرساخت های مورد نياز، در آینده ای نزدیک بيشتر از این منطقه خواهيم شنيد.

سيستان و بلوچستان با وسعت ۱۸7 هزار و 50۲ کيلومتر مربع شامل دو منطقه سيستان با 
پنج شهرستان زابل، زهک، هيرمند، هامون و نيمروز با وسعت ۱5 هزار و ۱۲3 کيلومترمربع 
ران تشکيل شده است که سرحد شامل زاهدان،  است؛ بلوچستان هم از دو منطقه سرحد و مکُّ
ران نيز شامل سراوان، مهرستان، گلشن، سيب و سوران،  خاش، تفتان و ميرجاوه است و مکُّ
ایرانشهر، دلگان، بمپور، سرباز، راســک، فنوج، قصرقند، نيکشهر، دشتياری، لاشار، زرآباد، 

کنارک و چابهار است.
سواحل مکران در امتداد ساحل بلوچستان به طول 600 مایل )حدودا یکهزار کيلومتر( از 
ساحل گواتر و پسابندر شهرستان دشتياری نقطه صفر مرزی ایران و پاکستان آغاز و تا چابهار، 
کنارک و زرآباد ادامه دارد تا راس الکوه در غرب جاسک و حد ميناب هرمزگان گفته می شد.

   فيلم »رگ های آبی« به کارگردانی و تهيه کنندگی جهانگير کوثری به عنوان نخستين 
فيلم بخش ویژه جشنواره فيلم فجر معرفی شد.

»رگ های آبی« اولين ساخته جهانگير کوثری در مقام کارگردان است که به زندگی فروغ 
فرخزاد اشاره دارد و پيش تر اعلام نام باران کوثری به عنوان بازیگر نقش فروغ و بعد پخش 
تيزری از آن حاشيه ساز شد و کار را تا شائبه توقيف پيش برد. این فيلم در نهایت پروانه نمایش 
گرفت ولی تاکنون موفق به اکران عمومی نشده است. آنچه درباره فيلم منتشر شده از این 
قرار است که ستاره پسيانی، کارگردانی اســت که قصد دارد مستندی درباره فروغ فر خزاد 
بسازد. او برای انتخاب بازیگر نقش فروغ، از چند نفر تست گریم و بازیگری می گيرد و نهایتا 
به باران کوثری می رسد. باران کوثری گریم می شود تا نقش فروغ را در این مستند بازی کند. 
»رگ های آبی« در بخش ویژه نخستين روز چهل و سومين جشنواره فيلم فجر در ساعت ۲۲ 

در سينمای رسانه )مرکز همایش های برج ميلاد( به نمایش درمی آید.
   فرشاد پيوس  در واکنش به این ســئوال که کدام بازیکن، ستاره سرخ پوشان در بازی با 
تراکتور بود، بيان کرد: اميد عاليشاه، ســتاره بی چون وچرای تيم در این بازی بود. همه فکر 
می کردند نبود ارونوف در بازی با تراکتور، مشکل ساز می شود، اما عاليشاه اجازه نداد ذره ای 
جای خالی او احساس شود. عاليشاه به عنوان کاپيتان پرسپوليس، وزنه است و به خوبی نشان 
داده که چقدر می تواند برای تيم موثر باشد. پيوس در خصوص حواشی رخ داده در این بازی 
به ویژه واکنش هواداران پرسپوليس به حضور بيرانوند در تراکتور، اظهار داشت: فکر نمی کنم 
آن کسانی که فحاشی کردند، هوادار واقعی پرسپوليس باشند. این عده قصد داشتند جو بازی 
را بر هم بزنند. چند نوبت با بيرانوند صحبت کرده  و به او گفتم نحوه جدایی اش از پرسپوليس 
درست نبود، اما کسی اجازه ندارد به خانواده او توهين کند. این دروازه بان چندین سال در 
پرسپوليس بوده و برای تيم زحمت کشــيده و با عملکردش نقش مهمی در قهرمانی های 
پرسپوليس داشته و باعث شادی هواداران شده است. نباید فراموشكار باشيم، این رفتار در 
شان نام پرسپوليس و هوادارانش نيست. از این موضوع واقعا ناراحت شدم. اميدوار هستم این 

اتفاقات در فوتبال ما باب نشود.
   »ریکاردو ساپينتو« وقتی از استقلال رفت خودش و دستيارانش حدوداً 400 هزار یورو از 

باشگاه استقلال پول گرفتند و در نهایت یک آب خوش هم روی آن خوردند.
پيش از ساپينتو هم »آندره آ استراماچونی« از اســتقلال شکایت کرده بود. او هم در ایتاليا 
فوتبال بازی کرد و مربيگری را آموخت که امروز در رنکينگ فوتبال دنيا در رده نهم است. 
مدیران باشگاه به یاد دارند استراماچونی چه بلایی بر سرشان آورد و مجبور شدند به جای 
پرداخت بدهی عقب افتاده ۱۱0 هزار یورویی )دوران مدیریت اميرحسين فتحی( مجموعاً 
یک ميليون و ششــصد هزار یورو )اصل پول و جریمه دیرکرد( را به حساب این مربی واریز 
کنند. اما این بار و در سومين اشتباه مشابه و تکراری)!( سال های اخير، مدیران استقلال با 
یک نزول 57 پله ای نسبت به کشوری که از آنها سرمربی به خدمت گرفته بود مجبورند از یک 
مربی آفریقایی خواهش کنند با آنها مدارا کند! قسطی طلبش را بگيرد یا کمی مهلت بدهد تا 
استقلال نفس بکشد! از آن بدتر اینکه استقلال باید مبلغی در حدود یک ميليون و دویست 
هزار یورو به یک مربی اهل کشور آفریقای جنوبی پرداخت کند که کشورش در رده شصت و 

ششم رنکينگ فوتبال جهان قرار دارد.

   مشرقنیوزباانتشارهمینعکسبالانوشت: بازی های در »ازازیل«، علی رغم 
گزارش های منتشرشده از دستمزدهای بالا و رکوردی بازیگران، بسيار معمولی، نچسب و 
باری به هرجهت است. بازی پریناز ایزدیار، تا به این جا، هيچ نقطه ی برجسته و هيچ ارزش 
افزوده ای نسبت به کليشه  معمول نقش آفرینی او ندارد )زنی خود اتکا، خوش قلب و در عين 

حال بداقبال در زمينه  شریک زندگی(.
در سکانس جراحی هم متاسفانه بازی او بسيار تصنعی و جنس دیالوگ گویی او طوطی وار 
است و به نظر می رسد که خود ایزدیار، خویش را در نقش یک پزشک جراح باور نکرده است. 
بگذریم از اینکه، یک جراح زنان و زایمان، به طور معمول بيمارانی را که قبلا ویزیت کرده و 
تحت درمان او بوده اند را برای جراحی به بيمارستان فرا می خواند و چنين نيست که بيمار 
تحت عمل را نشناسد و از کادر اتاق عمل اســم او را بپرسد و بعد تازه بگوید، »شنيدم تو دو 

تا بچه داری!«.
بازی بابک حميدیان حتی از پریناز ایزدیار هم کليشه ای تر و در عين حال، سطحی تر است. 
او نقش همسر شبه روشنفکر و خل و چل با رفتار و بيان عصبی را پيش تر هم زیاد بازی کرده و 

اصولا »ازازیل« مطلقا نمود و جایگاهی در کارنامه بازیگری حميدیان نخواهد داشت.
پيمان معادی هم که دیگر زیادی با دوربين خودمانی و بی تکلف است! به این معنی که اصلا 
فشــاری به خود نمی آورد و همان کنش ها، همان طرز نگاه، همان آکسان گذاری در بيان 
دیالوگ ها، همان لحن تصنعی مثلا بی تفاوت و دارای اعتماد به نفس را از او می بينيم که از »ابد 
و یک روز« و »متری شش و نيم« تا »افعی تهران« و همين »ازازیل« عينا تکرار شده است. نه 

طراحی شخصيتی، نه علامت مشخصه ای، نه تيکی نه تغيير لحنی...هيچ.
بدترین بازی مجموعه تا به این جا، از آن کتانه افشاری نژاد، بازیگر نقش الهام است: اغراق آميز، 
به شدت برونگرا و متکی بر ميميک صورت و بدون هيچ گونه تمایزی از نقش  به شدت تکرار 
و مستعمل »زن لوندِ بدجنسِ اغواگر« که نمونه آن را در فيلم ها و سریال های بسيار زیادی 

دقيقا با همين تيپ و رفتار دیده ایم.
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     عکس روز

گلولهآتشدرآسمانواشنگتندیسی
مروری بر حادثه سقوط هواپیما و هلی کوپتر و جزئیات و تحلیل های روز دوم

رامتین لطیفی|  در شــامگاه چهارشنبه گذشته، 
یک هواپیمای مسافربری از ویشی تا، کانزاس، با یک 
هلیکوپتر نظامی در آسمان نزدیک فرودگاه ملی 
رونالد ریگان واشنگتن دی سی برخورد کرد و منجر 
به کشته شدن تمام ۶۴ نفر سرنشینان هواپیما و ۳ 
سرباز حاضر در هلیکوپتر شد. این حادثه که اولین 
ســانحه هوایی آمریکا در دو دهه گذشــته است، 
اکنون به یکــی از بزرگ ترین تحقیقات هوانوردی 

در این کشور تبدیل شده است.

   از جزئیات حادثه چه می دانیم؟
هواپیمــای بمباردیر CRJ-700، پــرواز ۵۳۴۲ 
ایرفلایت آمریکایی، از ویشی تا به سمت واشنگتن 
در حال حرکت بود. هلیکوپتــر نظامی که در این 
حادثه دخیل بود، یک بلک هاوک متعلق به ارتش 
ایالات متحده بــود که از پایگاه فــورت بلویور در 

ویرجینیا برخاسته بود. 
بر اســاس بررســی ها، هلیکوپتر در حال پرواز در 
ارتفاعی بالاتر از حد مجاز بود. مکالمات ضبط شده 
بین برج کنترل ترافیک هوایــی و خلبانان این دو 
وسیله نقلیه نشان می دهد که برج مراقبت تلاش 
کرده بود هلیکوپتر را از خطر برخورد با هواپیمای 
ایرفلایت آمریکایی مطلع کند  امــا در نهایت، دو 

پرنده به هم برخورد کردند. 
گزارش ها حاکی از آن است که خلبان هلیکوپتر از 
نزدیک بودن هواپیمای مســافربری آگاه بود، ولی 
نتوانست با حرکت به موقع و سریع از این حادثه و 

برخورد جلوگیری کند. 

   از سرنشینان و نتیجه عملیات نیروهای 
امدادی چه اطلاعاتی داریم؟

به گفته مقامــات، تا روز دوم، حداقل ۲۸ جســد 
از هواپیما و یک جســد از سرنشــینان هلیکوپتر 
پیدا شده اســت. به علاوه، قســمت های مختلف 
هواپیما از حمله جعبه سیاه آن در آب های رودخانه 
پوتوماک پیدا شده است. تا لحظه تنظیم این خبر،  
برای جست وجو و بازیابی اجساد و قطعات بیشتر 
هواپیما، بیش از ۳00 امدادگر به همراه غواص ها در 
شرایطی بسیار سخت از جمله باد شدید و یخ های 
شناور در آب مشــغول به کار هســتند. در میان 
سرنشینان هواپیما، چهره های برجسته ای از دنیای 
اسکیت روی یخ حضور داشتند. ۱۴ نفر از اعضای 
باشگاه اسکیت بوســتون از جمله دو نوجوان ۱۶ 
ساله و دو مربی روسی به نام های اوگنی شیشکوا و 
وادیم نائوموف، قهرمانان سابق جهان در این حادثه 
جان خود را از دست دادند. علاوه بر این، دو شهروند 
چینی، یک وکیــل، چندین مهمانــدار و خلبان 
هواپیما در بین قربانیان بوده اند. نام خلبان هواپیما، 
جاناتان کامپوس، ۳۴ ســاله و کمک خلبان، سم 

لیلی، ۲۸ ساله  در رسانه ها اعلام شده است.

   از روند تحقیقات چه می دانیم؟
تحقیقات به رهبری هیــات ملی امنیت حمل و نقل 
)NTSB( همچنــان ادامه دارد. در روز پنجشــنبه، 
نوارهای صوتی کابین و داده های پروازی جعبه سیاه 
هواپیما به آزمایشگاه های این سازمان منتقل شد و 
قرار است ظرف ۳0 روز گزارش اولیه ای منتشر شود. 

همچنین، برخی گزارش ها حاکی از آن است که سطح 
نیروی انسانی در برج مراقبت هوایی فرودگاه در زمان 
وقوع حادثه »عادی« نبوده است. گزارش های اولیه 
نشان می دهد که در زمان حادثه، فقط یک نفر وظیفه 
هماهنگی ترافیک هلیکوپترها و هواپیماها را بر عهده 
داشــته، در حالی که به طور معمول دو نفر باید این 

مسئولیت را به عهده داشته باشند. 

    ترامپ در مورد این حادثه چه گفت؟
دونالد ترامپ، پس از ایــن حادثه در یک کنفرانس 
خبری اظهار داشت که علت وقوع این سانحه شاید 
به کاهش اســتانداردهای انتخابی برای کارمندان 
کنترل ترافیک هوایی در دوران ریاســت جمهوری 
بایدن و اوبامــا برگردد. این اظهــارات باعث انتقاد 
شدید دموکرات ها و بسیاری از رسانه ها شد که آن را 
تلاش برای توهین به سیاست های »تنوع و شمول« 
در اداره هواپیمایی فدرال دانستند. سیاست »تنوع، 
برابری و شــمول« که به اختصار به عنوان »تنوع و 
شمول« شناخته می شود، به ترویج برابری فرصت ها 
برای همــه افراد، بــدون توجه به نژاد، جنســیت، 
پیشینه اجتماعی یا ســایر تفاوت ها، در محیط های 
کاری، آموزشــی و اجتماعــی می پــردازد. به نظر 
می رســد ترامپ و دولتش دنبال هر بهانه  ای برای 
پایان  بخشیدن به این سیاست هستند تا دوباره نفوذ 

سفیدپوست ها را به دهه های پیشین بازگردانند. 

    وضعیت ایمنی هوایی آمریکا چگونه است؟
این حادثه در حالی رخ داد که ایمنی پرواز در ایالات 
متحده در سطحی قابل توجه قرار دارد، به ویژه که 
حوادث مشابه در این کشــور نادر هستند. یکی از 
آخرین حوادث مشــابه در ســال ۲00۹ بود که در 
آن ۴۹ نفر در سقوط یک هواپیمای مسافربری در 
نیویورک جان خود را از دست دادند. حادثه ای که 
در آسمان واشنگتن به وقوع پیوست، همچنان در 
مرحله تحقیقات اولیه است و مقامات در حال بررسی 
عواملی مانند خطای انسانی و شرایط ویژه ترافیک 
هوایی در آن منطقه هستند. این تراژدی نه تنها بر 
ایمنی پروازها و استانداردهای کنترل ترافیک هوایی 
ایالات متحده ســایه افکنده، بلکــه باعث توجه به 
مسائلی مانند مدیریت بحران و چالش های سازمانی 

در فرودگاه ها و مؤسسات هوانوردی شده است.

رامتین لطیفی| دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، 
لباس تحقق بر تهدیدهای خود پوشانده و قرار است از 
اول فوریه، واردات از کانادا و مکزیک با تعرفه های ۲۵ 
درصدی مواجه شود  اما هنوز تصمیمی درباره اعمال این 
تعرفه ها بر نفت این دو کشور گرفته نشده است. ترامپ 
در کاخ سفید و در میان خبرنگاران، این اقدام را واکنشی 
به ورود گسترده مهاجران غیرقانونی و قاچاق فنتانیل 
از مرزهای آمریکا دانســته و در عین حال به کسری 
تجاری واشنگتن با همسایگانش اشــاره کرده است. 
کانادا و مکزیک به سرعت واکنش نشان دادند و اعلام 
کردند که در صورت اجرای تعرفه های آمریکا، آنها نیز 
اقدامات متقابلی اتخاذ خواهند کرد. در عین حال، تلاش 
کردند تا واشنگتن را متقاعد کنند که در حال رسیدگی 
به نگرانی های مربوط به مرزهای مشترک هستند. اما 
تصمیم ترامپ می تواند برای خودش نیز چالش هایی 
ایجاد کند. اگر واردات نفت از کانادا و مکزیک مشمول 
این تعرفه ها شــود، قیمت انــرژی در آمریکا افزایش 
خواهد یافت. این در حالی است که ترامپ وعده کاهش 

هزینه های زندگی را داده بود.  

   چین در تیررس سیاست های 
اقتصادی ترامپ 

تنها کانادا و مکزیک نیستند که باید منتظر پیامدهای 
سیاست های تجاری ترامپ باشند. او بار دیگر تهدید 
کرد که چین را نیز با تعرفه های جدید هدف قرار خواهد 
داد، هرچند جزئیات بیشــتری ارائه نکرد. ترامپ که 
مدت هاست پکن را به ارسال فنتانیل به آمریکا متهم 
می کند، گفت: »چین باید برای این مسئله هزینه بدهد 
و ما در حال اعمال تعرفه های جدیدی هســتیم.« در 
دوران رقابت های انتخاباتــی، ترامپ تهدید کرده بود 

که کالاهای چینی را با تعرفه هایی تا ۶0 درصد هدف 
خواهد گرفت  اما پس از بازگشــت به کاخ ســفید، به 
جای اقدام فوری، دستور بررسی این موضوع را صادر 
کرد. از ســال ۲0۱۸، واردات کالاهــا از چین روندی 
ثابت داشته اســت؛ روندی که کارشناسان اقتصادی 
آن را نتیجه تعرفه هــای متقابلی می دانند که در دوره 
نخست ریاســت جمهوری ترامپ وضع شد. چین به 
نوبه خود از افزایش تنش های تجاری ابراز نگرانی کرده 
است. دینگ شویه شیانگ، معاون نخست وزیر چین، 
در نشست داووس، بدون نام بردن از آمریکا، نسبت به 
سیاست های تعرفه ای هشدار داد و بر تمایل پکن برای 
یافتن »راه حلی برد-برد« تأکید کرد. او گفت چین قصد 
دارد واردات خود را افزایش دهــد و از هرگونه جنگ 

تجاری اجتناب کند.  

   تعرفه ها؛ ابزاری پرهزینه در 
سیاست اقتصادی 

تعرفه ها، مالیاتی بــر کالاهای وارداتی هســتند که 
هدف از اعمــال آن، کاهش تقاضا بــرای محصولات 
خارجی و تقویت تولید داخلی اســت  اما در عمل، این 
سیاست می تواند بهای کالاهای اساسی را افزایش دهد. 
اعمال تعرفه بر انرژی به طور مســتقیم بر هزینه های 
شرکت ها و مصرف کنندگان اثر می گذارد و می تواند از 
قیمت سوخت گرفته تا مواد غذایی را تحت تأثیر قرار 
دهد. به طور تقریبی، ۴0 درصــد از نفت خامی که در 
پالایشگاه های آمریکا تصفیه می شود، وارداتی است و 
بخش اعظم آن از کانادا تأمین می شود. هرگونه افزایش 
تعرفه بر این واردات، نه تنهــا می تواند اقتصاد کانادا را 
تحت فشار بگذارد، بلکه هزینه زندگی در آمریکا را نیز 
افزایش خواهد داد—چالشی که می تواند به آزمونی 

دشوار برای دولت ترامپ تبدیل شود.

   افزایش تنش های تجاری؛ هشدار 
ترامپ به بریکس 

در حالــی که تنش های تجــاری میان واشــنگتن و 
همسایگانش بالا گرفته است، ترامپ این بار کشورهای 
عضو بریکس را هدف تهدیدهای خود قرار داده و هشدار 
داده که هرگونه تــلاش برای کنار گذاشــتن دلار از 
تجارت جهانی، با تعرفه های ۱00 درصدی پاسخ داده 
خواهد شد. او در بیانیه ای که در پلتفرم تروث سوشال 
منتشر کرد، بار دیگر بر سیاست اقتصادی سختگیرانه 
خود تأکید کرد و نوشــت: »هیچ شانسی وجود ندارد 
که بریکس دلار آمریکا را جایگزین کند و هر کشوری 
که چنین تلاشی کند، باید به تعرفه ها سلام کند و از 
آمریکا خداحافظی!« این موضع گیری ترامپ واکنشی 
به تلاش های بریکس برای کاهش وابســتگی به دلار 
است؛ تلاشی که پس از تحریم های غرب علیه روسیه، 
شدت گرفته است. بریکس که در ابتدا با حضور برزیل، 
روســیه، هند، چین و آفریقای جنوبی تشکیل شد و 
سپس کشــورهایی مانند ایران، امارات و مصر به آن 
پیوستند، به دنبال ایجاد توازن در برابر نفوذ اقتصادی 
آمریکا و اروپا است. اما این تهدیدها بدون واکنش نماند. 
روسیه اعلام کرد که فشارهای آمریکا برای تحمیل دلار 
بر نظام مالی جهانی نتیجه ای معکوس خواهد داشت. 
در آخرین نشست این گروه که در ماه اکتبر در کازان 
روسیه برگزار شد، نمایندگان بیش از ۴0 کشور حضور 
داشتند و موضوع کنار گذاشتن دلار از مبادلات تجاری 
مورد بحث قرار گرفت. البته سخنگوی کرملین از ایجاد 
ارز بریکس عقب نشینی کرد و گفت بریکس بر ساز و 

کارهای مالی تمرکز خواهد کرد.

   ینگه دنیا

دیوار تعرفه ها؛ محکم یا  فرو   ریختنی؟
نگاهی به سیاست تهاجمی اقتصادی ترامپ به همسایگان و اعضای بریکس و بررسی پیامدهای آن 

     
  کیوسک

ساوت چاینا مورنینگ چین، با انتشار 
تصویری از مراسم آتش بازی تحویل 
سال نوی تقویم چینی، از پر رونق تر 
شدن رستوران ها و هتل ها خبر داد.

لا کراس فرانسه، با انتشار عکسی از یکی 
از کودکان غزه که به خانه اش بازگشته، 
از وسعت غیر قابل تصور ویرانی در این 

باریکه نوشته است. 

ک 
کمی

 
   

در روزگاری که صنعت سینما در جستجوی افق های 
نوین اســت، متیو مک کاناهی و وودی هارلسون، دو 
بازیگر برجســته، بار دیگر در ویدئویی به نویسندگی 
و کارگردانــی نیک پیزولاتو، خالق ســریال »کارآگاه 
حقیقی« )True Detective(، کنار هم ظاهر شدند 
و در یک تیزر تبلیغاتی حضور یافتند. این اثر با عنوان 
»تعهد به تگزاس« )True to Texas( با هدف ترغیب 
تهیه کنندگان به تولید فیلم و سریال در ایالت تگزاس 
ساخته شده اســت. در این ویدئو، مک کاناهی با لهجه 
تگزاسی شــخصیت »راســتی کول« از فصل نخست 
»کارآگاه حقیقی« می گوید: »هالیوود یک دایره تخت 
است، وودی. این صنعت حالا دیگه به خاطره ای از یک 
صنعت شبیه شــده. درباره قطب جدید فیلم و سریال 
حرف می زنم. یک رنســانس. یک باززایی.« هارلسون 
در ادامه می افزاید: »فقط بــا بخش کوچکی از بودجه 
مازاد تگزاس، این ایالت را به هالیوود جدیدی تبدیل 

می کنیم رفیق.« 
در ماه های اخیــر، چهره های سرشــناس تگزاس از 
قانون گذاران درخواســت کرده اند که بودجه بیشتری 
برای تولید فیلم و ســریال در ایــن ایالت اختصاص 
دهند. در اکتبر گذشــته، تیلور شریدان، خالق سریال 

»یلواستون« )Yellowstone(، در مقابل نمایندگان 
مجلس تگزاس اظهار داشــت: »یکــی از بزرگ ترین 
دلخوری های من این بود کــه فیلمنامه من برای »اگر 
 )Hell or High Water( »سنگ از آسمان ببارد
را در نیومکزیکو ساختند. نامه عاشقانه من به تگزاس، 
در غرب جایی که باید ســاخته می شــد فیلمبرداری 
شد.« هفته گذشته، مجلس سنای ایالتی تگزاس ۴۹۸ 
میلیون دلار برای بازســازی برنامه های تشویقی این 
ایالت پیشنهاد کرد. این طرح قرار است »تگزاس را به 

پایتخت سینمایی جهان تبدیل کند.«

   تگزاس: از رؤیا تا واقعیتِ هالیوود جدید
تگزاس، با تاریخچه ای غنی و مناظر چشم نواز، همواره 
یکی از مکان های جذاب برای فیلمبرداری در سینمای 
هالیوود بوده است. اما در دهه های اخیر، این ایالت قصد 
دارد به طور جدی خود را به عنوان مرکز جدید سینما 
معرفی کند. تگزاس، با جمعیتی بالغ بر ۳0 میلیون نفر 
و اقتصاد دومین ایالت بزرگ آمریکا، زیرســاخت های 
قابل توجهی برای توســعه صنعت فیلمسازی دارد. از 
سال ۲000 میلادی، تولیدات ســینمایی در تگزاس 
رشد چشمگیری داشته اند، به طوری که در سال ۲0۱۹، 

تگزاس به عنوان یکی از پنج ایالت برتر در تولید فیلم و 
سریال شناخته شد. در همین راستا، برنامه های مالی 
جدید ایالت برای جذب پروژه های بزرگ سینمایی و 
تلویزیونی، از جمله مشوق های مالی گسترده، تبدیل 
این ایالت به هالیــوود جدید را در اولویــت قرار داده 
اســت. از این رو، نام چهره های سرشناسی چون متیو 
مک کاناهی، وودی هارلسون، رنه زلوگر، دنیس کواید 
و بیلی بــاب تورنتون در ویدئــوی تبلیغاتی »تعهد به 
تگزاس« به چشــم می خورد. این بازیگــران نه تنها از 
اهمیت تولیدات سینمایی در تگزاس صحبت می کنند، 
بلکه به وضوح از علاقه خود برای مشارکت در پروژه های 
فیلمســازی در این ایالت خبر می دهند. به ویژه تیلور 
شریدان، خالق سریال »یلواستون«، که از جاذبه های 
تگزاس در قالب یک »نامه عاشــقانه« یاد کرده است، 
یکی دیگر از حامیان این طرح اســت. تخصیص ۴۹۸ 
میلیون دلار برای تقویت برنامه های مشــوق مالی در 
تگزاس از سوی مجلس سنا، اقدامی اساسی برای رقابت 
با ایالت هایی چون کالیفرنیا و نیومکزیکو است که خود 
را به عنوان مراکز فیلمسازی معرفی کرده اند. این مبلغ 
قابل توجه برای پروژه های بزرگ سینمایی و تلویزیونی 
در نظر گرفته شده و می تواند برای جذب استودیوها و 
تهیه کنندگان داخلی و خارجی تأثیرگذار باشد. علاوه 
بر این، تگزاس با ارائه معافیت های مالیاتی و مشوق های 
ویژه برای شرکت های تولیدی، تلاش دارد تا خود را به 
عنوان پایتخت جدید سینمایی معرفی کند. پتانسیل 
بالای تگزاس از نظر منابع انســانی و زیرســاخت ها، 
همچنان در حال توجه جهانی اســت. در حال حاضر، 
بیش از هزار استودیو و مرکز فیلمسازی در این ایالت 
فعال هستند و نزدیک به ۳۴0 هزار نفر در صنعت فیلم 
و تلویزیون این ایالت مشغول به کارند. این اعداد تنها در 
صورتی که این طرح ها با موفقیت پیش بروند، می تواند 
به شــکل تصاعدی افزایش یابد و تگــزاس را به مرکز 
جهانی تولیدات سینمایی تبدیل کند. به نظر می رسد 
که این پروژه، به ویژه با حمایت چهره های معتبر و فعال 
در عرصه ســینما، در آینده ای نزدیک به واقعیت بدل 

خواهد شد.

تگزاس در رقابت با لس آنجلس؛ آیا ایالت جنوبی به میزبان 
جدید صنعت سینمای آمریکا بدل خواهد شد؟

دونالد ترامپ در راستای تحقق سیاست اخراج گسترده مهاجران غیرقانونی، آنها را سوار هواپیما می کند و شبیه یک ورزشکار پرتاب نیزه آن 
هواپیما را به جایی خارج از آمریکا پرتاب می کند و برایش فرقی ندارد که آنها کجا فرود می آیند و چه سرنوشتی برای شان رقم می خورد. کارتونی از 

کارتون موومنت

حضور جنجالی پیکه در خانه شکیرا پس از ۳ سال

جرارد پیکه، مدافع بازنشسته اسپانیایی، پس از گذشت نزدیک 
به سه سال از جدایی اش از شکیرا، در اقدامی غیرمنتظره با حضور 

ناگهانی در خانه همسر سابقش، همه را شگفت زده کرد. روزنامه 
وانیتاتیس فاش کرد که پیکه در خانه شکیرا که مشرف به سواحل 
جنوب شرقی آمریکاست، حضور یافته و مسئولیت مراقبت از دو 

فرزند مشترک شان، ساشا و میلان را برعهده گرفته است. اینطور که 
پیداست، حضور او مصادف شده با سفر شکیرا به مکزیک برای آماده 

شدن برای تور کنسرت های آینده اش که تا ماه ژوئن ادامه خواهد 
داشت. پیکه پس از جدایی از شکیرا، از تابستان ۲۰۲۳ با شریک 

عاطفی فعلی خود، کلارا چیا در خانه سابق خود در بارسلونا مستقر 
شده بود  اما حالا تصمیم به نقل مکان به شهر میامی آمریکا گرفته 

است. در همین حال، پیکه به کار  روی پروژه جاه طلبانه خود »لیگ 
پادشاهان« که شامل ستاره های سابق فوتبال و همچنین افراد مشهور 

شبکه های اجتماعی است، ادامه می دهد که سروصدا به پا  و توجه 
جهانی را به خود جلب کرده است. )العین(

 از 
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ت 
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کشته شدن مرد  هتاک به قرآن در سوئد

مقامات و رسانه های سوئدی تایید کردند فردی که به ضرب گلوله در آپارتمان 
خود در جنوب استکهلم کشته شده است، سلوان مومیکا، عامل قرآن سوزی 
بوده است. دادگاهی در استکهلم، مومیکا را به همراه »سلوان نجم« به ارتکاب 
جرائم ناشی از نفرت متهم کرده بود. به گفته دادســتان ها، این دو به غیر از 
قرآن ســوزی، اظهاراتی را بیان کردند که می تواند به مثابه »تحریک به تنفر 
علیه گروه خاصی از مردم« باشد. به گزارش روزنامه سوئدی اکسپرسن، پلیس 
بامداد پنجشــنبه با نجم تماس گرفته و این فعال سیاسی گفته به او اعلام 
شده که مومیکا کشته شده است. روزنامه سوئدی داگنز نی هتر نیز نوشت که 
مومیکا در حالی که ضبط ویدیوی زنده در رسانه های اجتماعی بوده، مورد 
اصابت گلوله قرار گرفته اســت.   رویترز به نقل از منابع پلیس گزارش داد به 
دنبال هلاکت سلوان مومیکا، تبعه عراقی که روز چهارشنبه به ضرب گلوله 
در ساختمان محل سکونتش کشته شد، دادستانی در سوئد دستور بازداشت 
۵ نفر را صادر کرد اما از ارائه جزئیاتی درباره اینکه آیا فرد مســلح نیز در بین 
آنها بوده یا خیر، خودداری کرد. دادگاه منطقه استکهلم، صدور حکم در مورد 
این پرونده را تا ۳ فوریه )۱۵ بهمن( به تاخیر انداخت زیرا به گفته مقام های 

دادگاه، »یکی از متهمان فوت کرده است«. )ایرنا(
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اینکه می گویند کارگــران پمپ بنزین 
قرارداد ندارند و حقــوق ثابت نمی گیرند، 

درست است؟
اگر حقوق نگیريم، عاشــق چشــم و ابروی کارفرما 
نیستیم که کار کنیم. همه برای حقوق سر کار می روند. 
پس شــایعه است؟ یعنی کســی شما را 
مجبور نمی کند که برای ماشــین ها مکمل 

بریزید و از این راه درآمد کسب کنید؟
من هم اين چیزها را شــنیده ام. ولی همه جايگاه ها 
که مثل هم نیستند. من سال اول قرارداد نداشتم. اما 
کارفرما وقتی ديد سر وقت می آيم و شیفت اضافه هم 
می ايستم و بنزين دزدی هم توی کارم نیست از سال 
دوم با من قرارداد بست. بیمه هم هستم. چون بازرس 
بیمه هر يک ماه، يک بار به اينجا سر می زند و نمی شود 
از قانون فرار کرد. ولی اينکه شما می گويید، بعضی از 
جايگاه ها حقوق نمی دهند تا کارگر مکمل بفروشد، 
مگر صبح تا شــب چند تا مکمل می توانیم بفروشیم 
که ســودش را برداريم؟ بــا روزی 100 تا 1۵0هزار 
تومان مگر خرج ما درمی آيد؟ چون مکمل که مال ما 
نیست. يک درصد ناچیز به کارگر می دهند که اصلا 
به چشــم نمی آيد. انعام که نیست بگويیم همه آن به 

کارگر می رسد.
 انعام مگر چقدر است که این قدر روی آن 

تاکید می کنید؟

روی انعام تاکید می کنم چون ما حقوق آنچنانی که 
نمی گیريم. الان من بعد از شــش سال سابقه کار در 
اين جايگاه نزديک 1۲ میلیــون و ۵00هزار تومان 
در ماه حقوق می گیرم. ماهی 10میلیون تومان هم 
اجاره خانه می دهم. فقط دو میلیون و ۵00هزار تومان 
از حقوقم می ماند. اگر انعام نباشد مگر بیکارم که اين 
همه ساعت سر پا بايســتم و در گرما عرق بريزم و از 
سرما بلرزم و با آدم های بی حوصله و بداخلاق سر ۵00 
تومان چانه بزنم و آخر ماه 1۲میلیون تومان دستم 
بیايد. شیفت شب به خصوص در زمستان خیلی سرد 
اســت. هفته پیش که هوا خیلی سرد بود، واقعا يک 
شــب چند لحظه با يخ زدن فاصله داشتم. ايستادن 
طولانی در هوای سرد واقعا کار هر کسی نیست. به 
خصوص اينکه هیچ وســیله گرمايشی هم کنارتان 
نباشد.کارگران ساختمانی و کشاورزها هم در فصل 
سرد، کار می کنند اما دلشــان به آتشی که درست 
کرده اند، خوش اســت و هر وقت نمی توانند سرما را 
تحمل کنند، چند دقیقه کنار آتش گرم می شوند. اما 
ما هیچی نداريم.  ما به خاطر ايمنی نمی توانیم آتش 
درست کنیم و بايد منتظر بمانیم تا شیفت تمام شود. 
بعد شما فکر کنید با اين شرايط کار، انعام هم نباشد. 

ديگر چی می ماند برای ما؟
روزی چقدر انعام می گیرید؟

بســتگی دارد. مردم در روزهای شــادی و عید انگار 

بخشنده تر می شوند. نمی دانم شايد هم حالشان بهتر 
اســت يا واريزی دارند. به هر حال اين روزها وضعیت 

انعام دادن هم بهتر است.
-مثلا چقدر انعام می دهند؟

بین 10 تا ۲0هزار تومان. 
بیشتر چه کسانی انعام می دهند؟

ما از راننده های تاکســی و ماشــین های معمولی و 
ارزان قیمت توقع انعام نداريم. بیشتر خانم ها که کار 
با نازل بنزين را بلد نیستند يا کلا فضای پمپ بنزين را 
دوست ندارند، کارتشان را می دهند تا برايشان بنزين 
بزنیم. کسانی که ماشین های مدل بالا هم دارند، انعام 
خوبی می دهند. افراد مسن هم گاهی اوقات اگر سرحال 
باشــند، انعام می دهند. ولی اين که می گويم خانم ها 
بیشــتر انعام می دهند منظورم اين نیست که مبلغ 
انعامشان زياد اســت. تعداد خانم هايی که از ماشین 
پیاده نمی شوند، بیشتر است اما اين دلیل نمی شود که 

پول خوبی هم بدهند.
اگر بخواهیم میانگیــن در نظر بگیریم، 

انعامی که خانم ها می دهند، چقدر است؟
بیشترين انعامی که من از يک خانم گرفته ام ۵0 هزار 
تومان بوده. ديگر خودتان حساب کنید. فکر کنم اگر 

بگويیم میانگین ۲0هزار تومان منطقی باشد. 
بیشــترین انعامی که گرفتیــد یادتان 

هست؟
بله خودم هم باورم نمی شد. چون ماشین مدل بالا بود 
وقتی راننده پول ها را روی توی دستم گذاشت، منتظر 
بودم پشت سرش بگويد، چند تا مکمل هم برايم بريز. 
ولی وقتی چند ثانیه منتظر ماندم، گفت نوش جانت، 
هوا خیلی سرد اســت. 10 تا ۵0هزار تومانی بود. من 
خودم را بکشم در شیفتم و با اضافه کاری بین ۲00تا 
300هزار تومــان انعام جمع می کنم، ولی آن شــب 

۵00هزار تومان انعام گرفتم که خیلی هم چسبید. 
شیفت روز بیشتر انعام می گیرید یا شیفت 

شب؟
در شیفت روز که راننده های خانم بیشتر هستند، انعام 
بیشتری می گیريم. يعنی از نظر تعداد منظورم است. 
اما در شیفت شب انعامی که می گیريم بیشتر است. 
با اينکه تعدادش کمتر است اما در شب مردم بیشتر 
دست به جیب می شوند. من در نیمه شب های زمستان 
ممکن است دو يا سه تا انعام بگیرم اما در بین آنها حتما 

يک چک پول 100هزار تومانی هست.
حالا با این اوصاف انعامــی که در یک ماه 

می گیرید، چقدر است؟
در ماه های معمولی بین هشــت تا 10میلیون تومان. 
اما شــب عید و روزهای اول نوروز شايد اندازه حقوق 

ماهیانه، انعام بگیريم.

جاروشارژی ها قرار نیســت جای جاروبرقی و حتی 
جاروی رباتیک را در خانه شما بگیرند، آنها قرار است 
تبديل به يک کالای دم دستی شوند که بتوانید خاک 
و آلودگی را راحت تر پاک کنیــد، برای تمیز کردن 
ماشین سراغشان برويد يا اگر حیوان خانگی داريد، 
خانه را به صورت مداوم از موی آنها تمیز کنید. وقتی 
صحبت از انواع جاروشــارژی می شود، قدرت موتور 
تضمینی برای عملکرد ايدئال آن نیست، بلکه طراحی 
اين جاروها است که قدرت پاک کنندگی شان را نشان 
می دهد. جارو شارژی ها مدل های عصايی يا دستی 

دارند که هر کدام به کار ويژه ای می آيند. 
-جاروشارژی عصايی: جارو شــارژی های عصايی 
به دلیل کوچک تــر بودن ســطل های جمع آوری 
گردوغبار، بايد به دفعات بیشــتری تخلیه شوند و 
بسته به مدل ممکن است اين مسئله با دردسرهايی 
پیش رود، زيرا برس ها و غلتک های اين وسیله بايد 
به طور مرتب تمیز و زباله ها از آن خارج شــوند. در 
حالت کلی توصیه می شــود که ماهی يک بار فیلتر 
جارو را بشــويید و در صورت لزوم آن را هر ســال 
تعويض کنید. همچنین لازم اســت همواره دهانه  
جارو عصايی خود را به منظور رفع هرگونه انسدادی 
بررسی کنید. انواع مختلفی جاروی شارژی عصايی 
تولید کرده اند؛ مثلا شما برای خريد بلک انددکر بايد 
هفت میلیون و 480 هزار تومان هزينه کنید. جاروی 
عصايی درما ارزان تر است و کارتان را با دو میلیون 
و ۵00 هزار تومان راه می اندازد. اگر بخواهید سراغ 
کارخانه تفال برويد، به هشت میلیون و 7۵0 هزار 
تومان پول نیاز خواهید داشت. گوسونیک که تولید 
ترکیه است هم جاروشارژی عصايی خود را با قیمت 
چهار میلیون و 6۵0 هزار تومان می فروشــد. يکی 
از گران ترين گزينه ها جاروشــارژی عصايی تولید 
شیائومی است که برای خريد آن بايد 19 میلیون و 

300 هزار تومان هزينه کنید. برای خريد جی پلاس 
هم بايد نزديک به 1۵ میلیــون تومان پول بدهید. 
اين دو گزينه آخر، ظاهر جذاب و مدرن تری داشته 
و به نظر می رســد که مقاوم تر باشند و البته، قدرت 
آنها هم قابل توجه اســت و بیشــتر به درد کسانی 
می خورند کــه به طور مداوم از جاروشــارژی خود 

استفاده می کنند.
-جاروشارژی دستی: قیمت جاروشارژی های دستی 
ارزان تر اســت. اگر می خواهید ماشین خود را تمیز 
کرده يا روی مبل را از خاک و آلودگی پاک کنید و 
دنبال گزينه ای هســتید که جای زيادی را در خانه 
نگیرد، جاروشــارژی های دســتی بهترين انتخاب 
هســتند. خبر بد اينکه اغلب آنها قــدرت زيادی 
ندارند و نمی توانید برای تمیز کردن حجم زيادی از 
آلودگی يا فضای وسیع روی آنها حساب کنید. يکی 
از ارزان ترين نمونه ها در بازار جاروشــارژی دستی 
سايا است که برای خريدش بايد يک میلیون و 800 
هزار تومان هزينه کنید. کنوود جاروشــارژی  خود 
را که طراحی کلاسیک دارد با قیمت سه میلیون و 
800 هزار تومان می فروشد. شیائومی جاروشارژی 
دســتی جمع وجور با ظاهر مدرن را سه میلیون و 
190 هــزار تومان قیمت داده اســت. اگر بخواهید 
سراغ بلک انددکر برويد، بايد برای يک جاروشارژی 
با طراحی جذاب و منحصربه فــرد، چهار میلیون و 
80 هزار تومان هزينه کنیــد. حتی پارس خزر هم 
اقدام به تولید چنین جاروهايی کرده است که از نظر 
قیمت تفاوت حیرت انگیزی بــا مدل های خارجی 
ندارد و برای خريدش به ســه میلیون و 100 هزار 
تومان نیاز خواهید داشــت. سوناشی کمی ارزان تر 
اســت و کارتان را با دو میلیون و ۵7۵ هزار تومان 

راه می اندازد. 
جاروشــارژی مخصوص خودرو: درســت است که 

شما همیشــه می توانید جاروشارژی های دستی را 
برای تمیز کردن خودرو هم به کار ببريد، اما اخیرا 
تولیدکنندگان گزينه هايی را به بازار عرضه کرده اند 
که منحصرا برای تمیز کردن خودرو به کار می رود. 
طراحی آنها به گونه ای است که همه گوشه و کنار ها 
را پوشش می دهد. برای نمونه با يک میلیون و ۵0 
هزار تومان می توانید از جاماکی چنین جاروشارژی 
را بخريد. جاروشــارژی مختص خــودرو يوفی دو 
میلیون و 7۵0 هزار تومان فروخته می شود و رونیک 
يک مدل کاملا حرفه ای و البتــه جاگیر دارد که با 
قیمت شش میلیون و 170 هزار تومان در بازار قابل 
خريد است. اگر بخواهید سراغ کارخانه بیوا برويد، 
دو نمونه جاروشــارژی مخصوص خــودرو را پیدا 
می کنید که يکی يا قیمت چهار میلیون و 600 هزار 
تومان فروخته می شود و ديگری سه میلیون و 600 
هزار تومان است. با قیمت پايین تر می توانید سراغ 
کارخانه پرووآن برويد و جاروشارژی آن را با قیمت 

کمتر از يک میلیون و 700 هزار تومان تهیه کنید.

احمدرضا نجفی |صندوق های ســرمایه گذاری 
اهرمی برای کاهش ریسک دســت به دامن طلا 
شده اند. بررسی پرتفوی دارایی های صندوق های 
اهرمی نشان می دهد اغلب صندوق ها شمش طلا 
را به عنوان یکی از دارایی های مهم در پرتفوی شان 
نگهداری می کنند. صندوق های اهرمی عموما به 
سهام دلاری علاقه مند هستند و سهام ریالی جایگاه 
چندانی در پرتفوی آنها ندارد. بعضی از آنها چندان 
ســبد متنوعی نچیده اند و در یک مورد شاهد آن 
هستیم که 10 سهام اول صندوق، بیش از 50درصد 
دارایی های صندوق را به خود اختصاص داده است. 
بعد از شمش طلا بیشترین میزان سرمایه گذاری 
صندوق های اهرمی متعلق به ســهم های وغدیر، 

فولاد، فملی، وبملت و شپدیس است.

 
1    شمش طلا؛ مهم ترین 
دارایی صندوق های اهرمی

بزرگترين دارايی صندوق های اهرمی توان و شــتاب، 
شمش طلا است. آنها در هیچ نماد ديگری به اندازه طلا 
ســرمايه گذاری نکرده اند. محبوبیت طلا به همین جا 
ختم نمی شود. در ديگر صندوق های اهرمی هم طلا 
بین 10 نماد اول قرار گرفته و بررسی ها نشان می دهد 
صندوق های اهرمی در مجموع دو هزار  و 6۵0 میلیارد 
تومان از دارايی های خود را به سرمايه گذاری در شمش 
طلا اختصاص داده اند و اين موضوع باعث شده شمش 
طلا بیشترين سهم از دارايی کل صندوق های اهرمی 
را داشته باشد. اين موضوع نشان می دهد صندوق های 

اهرمی برای کاهش ريسک ســرمايه گذاری و تبديل 
سهام به يک دارايی امن تر، طلا را انتخاب کرده اند. 

2   توان بیشترین و موج کمترین تنوع 
را در پرتفوي دارند

10دارايــی اول صندوق موج بیــش از ۵4 درصد از 
پرتفوی اين صنــدوق اهرمی را به خــود اختصاص 
داده اند. موضوعی که نشان می دهد مديران صندوق 
علاقه زيادی به اين 10 ســهم دارند کــه تا اين حد 
ريسک سرمايه گذاری در آنها را پذيرفته اند. تا جايی 
که تاصیکو به  نهايی حدود يک دهم پرتفوی صندوق 
موج را تشــکیل می دهد و کوچکتريــن تغییری در 
قیمت ســهام آن تاثیر زيادی بــر عملکرد صندوق 
می گذارد. در طرف مقابل صندوق اهرمی شــتاب، 
بیشــترين تنوع را در ســبد خود اعمال کرده و 10 
دارايی اول اين صندوق کمتر از يک ســوم پرتفوی 
آن را تشــکیل داده اند. بیشترين ســهم متعلق به 
شمش و شپنا به ترتیب با6/1و ۵/۲درصد از پرتفوی 

سرمايه گذاری شتاب است.

3   وغدیر؛ نماد محبوب صندوق های اهرمی
بعد از شــمش طــلا، صندوق های ســرمايه گذاری 
بیشــترين ســرمايه را به ترتیب به نمادهای وغدير، 
فولاد، فملی، وبملت و شــپديس اختصاص داده اند. 
مجموع دارايی های ســرمايه گذاری شده در اين پنج 
نماد بورسی توسط صندوق های اهرمی فعال در بازار 
به عدد 11 هزار و ۵00 میلیارد تومان می رسد. وغدير 
درحالی به محبوب ترين نمــاد صندوق های اهرمی 

تبديل شده که عموما شســتا را به عنوان رهبر گروه 
هولدينگ ها می شناسند.

4   خودرویی ها جایی در پرتفوی اهرمی ندارند
گروه خودرو و ســاخت قطعات همیشه بین گروه های 
پرطرفدار بین سهامداران حقیقی بوده و حجم معاملات 
روزانه بســیار بالايی دارد، ولی با اين حال هیچ نمادی 
از اين گروه حتی خودرو و خســاپا در بین 10 دارايی 
اول صندوق های اهرمی حضــور ندارند. موضوعی که 
نشان می دهد صندوق های اهرمی به کلی از اين گروه 
صنعت نفرت دارند و علاقه چندانی به سرمايه گذاری 

در شرکت های زيان ده اين گروه از خود نشان نداده اند.

5   صنایع فلزی و شیمیایی در صدر 
پرتفوی اهرمی

نگاهی به ترکیب پرتفوی صندوق های اهرمی به تفکیک 
گروه های صنعتی بورس نشــان می دهد گروه فلزات 
اساسی و محصولات شیمیايی بیشترين سهم از پرتفوی 
صندوق های اهرمی را به خود اختصاص داده اند. طوری 
که در عموم صندوق ها اين دو گروه حدود يک سوم کل 
دارايی صندوق را به خود اختصاص داده اند. موضوعی 
که نشان می دهد صندوق های اهرمی بیشتر تمايل به 
ســهام دلاری دارند و روی افزايش قیمت دلار حساب 
باز کرده اند. اين موضوع در پرتفوی بیدار پررنگ تر ظاهر 
شده. چراکه هیچ گروه ريالی در بین پنچ گروه اول سبد 
دارايی اين صندوق وجود ندارد. ديگر صندوق ها حداقل 
يک نماينده مثل بانک از صنايع ريالی در ســبد سهام 

خود در نظر گرفته اند.

رازهای خرید جاروشارژیمعجزه انعام در شب  های برفی!
سبکی،قدرتوصدایکم،قیمتجاروهارابالامیبرد

پنج نکته درباره پرتفوی صندوق های اهرمی
شمشطلابهداراییاصلیصندوقهاتبدیلشدهاستوسهامدلاریمحبوبیتزیادیبرایشاندارد گفتوگوباکارگریکهمعتقداستاگرانعامنباشد

کسییکساعتهمدرپمپبنزینکارنمیکند
 اکرم احمدی |برای یک کارگر پمپ بنزین انعام قبل از هر چیزی اهمیت دارد. اگر برای بقیه 
کارگرها، کنار واژه حقوق کارگران، مزایا، حق مســکن، حق عائله مندی، حق اولاد و ...ردیف 
می شود، اما اینجا همه چیز متفاوت است. مسعود ۳۴ ساله که حدود شش سال تجربه کار در 
پمپ بنزین دارد، می گوید:» بیشتر کسانی که در پمپ بنزین کار می کنند به امید انعام می آیند. 
چون حقوقی که جایگاه دار می دهد، برای حجم کاری که در سرما و گرما انجام می دهیم خیلی کم 
است. اما انعامی که مشتری می دهد بزرگترین دلخوشی است. یعنی این طور بگویم که اگر انعام 
نباشد، کسی یک ساعت هم اینجا نمی ماند.« کار در پمپ بنزین مثل کارگری در جاهای دیگر 
نیست، فرقش با خیابان یک سقف بالای سر است که باران و برف روی سرت نریزد،  در زمستان 
سرما هجوم می آورد و در تابستان هم نه پنکه ای هست نه باد کولری. اما با این اوصاف این شغل 

هنوز طرفدار دارد و بعضی ها دوست دارند از این راه نان در بیاورند. 
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هفت میلیون و ۷۷۰هزار تومان

هشت میلیون و ۱۲۰هزار تومان

هفت میلیون و ۶۰۰هزار تومان

هشت میلیون و ۷۵۰هزار تومان

هشت میلیون و ۴۰۰هزار تومان

۹میلیون و ۸۰۰هزار تومان

۹میلیون و ۸۵۰هزار تومان

هشت میلیون و ۹۰۰هزار تومان

۹میلیون و ۵۰۰هزار تومان

۹میلیون و ۴۰۰هزار تومان
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قیمت انواع چای ساز

تفال

هیلداکس

زنیت

کوخ

هاردستون

فلر

بویانت

گاستروبک

کاراجا

کوریزن

BJ5095TR

HD-6032TM

TMZ 1445

KTG2151

TKS2020

TS112-02

Stylish

42438
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هشت میلیون و ۵۰۰هزار

۹میلیون تومان

۳۰میلیون تومان

۱۹میلیون تومان

۱۱میلیون تومان

۱۸میلیون تومان

۱۵میلیون تومان

۱۲میلیون و ۷۰۰هزار 
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۸۳هزار و ۵۷۰

۸۷هزار و ۳۹۰

۲۲هزار و ۹۶۳

دوهزار و ۳۵۰

۶۰میلیون و ۶۸۰هزار

۵۸میلیون و ۴۲۰هزار

۳۳میلیون و ۳هزار

۱۸میلیون و ۱۹۰هزار

۹میلیون و ۳۸۰هزار

پنج میلیون و ۵۹۸هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای ۱۸ عیار

 ۸۳هزار و۶۰ تومان

۸۶هزار و ۹۰۰تومان

۲۲هزار و۸۲۴

دوهزار و ۳۳۰

۶۰میلیون و ۱۲۰هزار تومان

۵۷میلیون و ۸۶۰هزار

۳۲میلیون و ۹۶۰هزار

۱۸میلیون و۱۴۰ هزار

۹میلیون و ۳۳۰هزار

پنج میلیون و ۵۲۱هزار تومان

  مسکن

واحدهای محبوب طبقه متوسط 
با15میلیونتوماندرماه،کجاخانهاجارهکنیم؟

میانگین اجاره خانه های نقلی تا متوسط در پايتخت 
ماهانه 1۵ میلیون تومان است. اغلب چنین خانه هايی 
در جنوب تهران يا جنوب غرب و شرق قرار گرفته اند 
و البته اگر وديعه نسبتا خوبی داشته باشید، می توانید 
حوالی مرکز شــهر هم واحدهايی با اجاره ماهانه 1۵ 
میلیون تومان،  برای سکونت پیدا کنید. اينجا ما نگاهی 
به واحدهايی انداخته ايم کــه چنین اجاره ای دارند و 
وديعه شان هم معقول است. اگر شــما فردی باشید 
که بخواهید در تهران به خیل مســتاجران بپیونديد، 
ممکن اســت با ديدن رقم 1۵ میلیون تومانی اجاره، 
شوکه شويد. اما نگاهی به آگهی ها نشان می دهد که 

اين مبلغ در بین اجاره خانه ها در پايتخت چندان کافی 
به نظر نمی رسد.

1-وديعه خانــه ای 66 متری و يک خوابــه در دروازه 
شمیران ۲00 میلیون تومان است و شما با ماهی 1۵ 
میلیون تومان می توانید ساکن آن شويد. واحدی که 
درمورد آن حرف می زنیم، ســال 1388 ساخته شده 
و پرنور اســت و در طبقه دوم ســاختمانی سه طبقه 
قرار گرفته است و پارکینگ ندارد، اما می توانید روی 
انباری آن حساب کنید. ســاختمان در نزديکی مترو 
قرار گرفته و در هر طبقه ســه واحد قــرار دارد و اگر 
موتور داشته باشید، می توانید آن را داخل ساختمان 

پارک کنید.
۲-در خیابان يوســف آباد واحدی قديمی و ۲7 سال 
ســاخت و 4۲ متری قرار دارد که مورد بازسازی قرار 
گرفته و يک خوابه اســت. برای ســکونت در چنین 
خانه ای شما بايد 400 میلیون تومان وديعه پرداخته 
و ماهــی 1۵ میلیون تومان هزينه کنید. ســاختمان 
سه طبقه است و واحدی که آگهی شده در طبقه اول 
قرار گرفته است و البته آسانسور و پارکینگ هم ندارد. 
با وجود متراژ کوچک، خانه دارای تراسي جمع وجور 
اســت و داخل حیاط می توانید موتور پــارک کنید. 
دسترسی خانه به مراکز خريد و تفريحی آسان بوده و 

امکان سکونت چند ساله را دارد.
3-در میدان هجدهم نارمک، می توانید با 1۵ میلیون 
تومان در ماه و البته وديعه ۲70 میلیون تومانی سراغ 
خانه ای 60 متری برويد که 18 ســال از زمان ساخت 
آن گذشته است. اين واحد مسکونی نسبتا تمیز است 

اما معماری داخلی آن حرفی برای گفتن ندارد. خانه 
در طبقه سوم قرار گرفته و آسانســور ندارد اما دارای 
پارکینگ، انباری و نور زيادی بوده و  به مراکز تفريحی 

و درمانی و فروشگاه ها نزديك است.
4-در خیابان جمهوری با 100 میلیون تومان وديعه 
و ماهی 1۵ میلیون تومان می توانید ســراغ خانه 4۵ 
متری برويد که چندان هم تمیز نیســت و در طبقه 
اول ساختمانی چهارطبقه قرار گرفته است. اين خانه 
آسانسور و پارکینگ ندارد اما دارای انباری بوده و 13 
سال از زمان ســاختش می گذرد. خانه ای که حرفش 
را می زنیــم، نورگیر بوده و دسترســی خوبی به مترو 

و بی آرتی دارد و به مجردها هم اجاره داده می شود.
۵-وديعه خانه ای 70 متری و هفت ســال ساخت در 
محله هفت حوض ۵۵0 میلیون تومان اســت و برای 
اجاره شــما بايد ماهی 1۵ میلیون تومان پول بدهید. 
اين خانه در طبقه چهارم ســاختمانی پنج طبقه قرار 

گرفته و دارای امکانات کامل، يعنی آسانسور، انباری 
و پارکینگ اســت. ســاختمان بالکن کوچکي دارد و 
صاحب ملک گفته مايل اســت قــرارداد را 18 ماهه 
ببندد. نور زياد از مواردی اســت که چنین واحدی را 
محبوب می کند. اما معمــاری داخلی آن چیدمان را 

کمی سخت خواهد کرد.
6-در خیابان نیرو هوايی با ۲00 میلیون تومان وديعه 
و ماهی 1۵ میلیون تومان می توانید سراغ واحدی ۵۵ 
متری و ۲0 سال ساخت برويد. ساختمان فاقد انباری 
و پارکینگ است و خانه در طبقه سوم قرار گرفته و در 
عوض انباری و تراس دارد و نور هم خوب است. خانه ای 
که حرفش را می زنیم معماری داخلی منحصربه فردی 
دارد که جذاب است اما امکان دارد با سلیقه بسیاری 
از افراد جور در نیايد. در عوض اين معماری باعث شده 

تا چیدمان وسايل در اين خانه خوب از آب در بیايد.
7-اگر بتوانید وديعه ۵00 میلیون تومانی را جور کنید، 

با ماهی 1۵ میلیون می توانید ساکن واحد 90 متری و 
سه سال ساخت در پیروزی شويد. اين خانه در طبقه 
اول ساختمانی پنج طبقه قرار گرفته و دارای انباری، 
پارکینگ و آسانسور اســت و بالکن دارد. البته تراس 
خانه آنقدر بزرگ نیست که بتوانید چیدمانی را در آن 
داشته باشید. نقطه ضعف واحدی با چنین مشخصاتی، 
نور کم آن اســت که می تواند برای بســیاری از افراد 

ناخوشايند جلوه کند.
8-در خیابان نبرد، بــا 400 میلیون تومان و ماهی 
1۵ میلیون تومان می توانید ســاکن يک خانه 70 
متری و نوساز شويد. خانه ای که حرفش را می زنیم 
البته دسترســی ايده آلی ندارد و نورش هم تعريفی 
نیست. معماری داخلی قابل قبول و وجود امکاناتی 
مانند آسانسور، انباری و پارکینگ باعث می شود تا 
مســتاجران به چنین واحدی به چشم مثبت نگاه 

بیندازند.

روند 48 ساعت گذشته بازار خودرو حاکی از آن است که پرايد 
SE 1۵1 مدل 1403 در بازار خودرو بــه 360 میلیون تومان 
رسیده اســت. پرايد SE 1۵1 مدل 140۲ نیز به قیمت 33۵ 
میلیون تومان به فروش می رود. قیمت اطلس G دنده ای مدل 
1403 هم با کاهش ۲ میلیون تومانــی، ۵8۵ میلیون تومان 
شــد.در اين میان، قیمت پژو ۲06 تیپ 3 پانوراما مدل 140۲ 
نیز 70۵ میلیون تومان قیمت خورده است. پژو۲07 دنده ای 
مدل 1403 هم 830 میلیون تومان به فروش رفت. پژو ۲07 
پانوراما اتوماتیک TU۵P مدل 1403 اما با افزايش ۵ میلیون 
تومانی، يک میلیارد و 44۵ میلیون تومان به فروش رفت. پژو 
۲07 تیپ ۵ مدل 140۲ در حدود ۵ میلیون تومان گران شد و 
74۵ میلیون تومان قیمت پیدا کرد.پژوپارس ELX-TU۵ مدل 
140۲ نیز در بازار خودرو به قیمت 910 میلیون تومان رسید. 
پژوپارس LX مدل 140۲ هم 9۵۵ میلیون تومان قیمت پیدا 
کرد. پژوپارس XU7P مــدل 140۲ هم در بازار 760 میلیون 
 V4 تومان قیمت پیدا کرد.بنا به اين گــزارش، تارا اتوماتیک

LX مدل 1403 يک میلیارد و 40 میلیون تومان شــد. مدل 
140۲ اين خودرو هم يک میلیارد و ۲0 میلیون تومان شد. تارا 
اتوماتیک V۲ مدل 1403 در بازار به 970 میلیون تومان رسید. 
تارا دنده ای V1 مدل 1403 نیــز 830 میلیون تومان قیمت 
خورده است. گزارش ها از بازار خودرو نشان می دهد دناپلاس 
اتوماتیک توربو آپشنال مدل 1403 در حدود يک میلیارد و 70 
میلیون تومان قیمت خورد. دناپلاس EF7 اتوماتیک مدل 1403 
هم يک میلیارد و ۲0 میلیون تومان قیمت خورد اما راناپلاس 
مدل 1403 در حدود 680 میلیون تومــان قیمت پیدا کرد. 
راناپلاس مدل 140۲ هم 660 میلیون تومان به فروش رفت. 
ری را 1.7 لیتر توربو 6 ســرعته اتوماتیک مدل 1403 اما يک 
میلیارد و ۵30 تومان قیمت خورد.ساينا S دنده ای دوگانه سوز 
مدل 1403 در بازار ۵80 میلیون تومان قیمت خورده اســت. 
ســاينا S دنده ای بنزينی نیز 470 میلیون تومان شده است. 
ساينا S اتوماتیک مدل 1403 هم 640 میلیون تومان قیمت 
خورد.در اين میان، سمند سورن پلاس EF7 دوگانه سوز مدل 
1403 در بازار 86۵ میلیون تومان فروخته شد. سمند سورن 
پلاس EF7 بنزينی مدل 1403 نیز 8۲۵ میلیون تومان شــد. 
سمند سورن پلاس EF7 بنزينی مدل 1403 هم 80۵ میلیون 
تومان قیمت دارد. ســهند S دنده ای بنزينی مدل 1403 هم 
با افزايش ۵ میلیون تومانی، ۵6۵ میلیون تومان شــده است.
شاهین G اتومات CVT مدل 1403 در حدود 90۵ میلیون 
تومان قیمت پیدا کرد. اما شــاهین G دنده ای مدل 1403 در 
بازار 84۵ میلیون تومان قیمت خورد. مدل 140۲ اين خودرو 
هم به قیمت 810 میلیون تومان رسید. در همین حال، کويیک 

دنده ای مدل 1403 در بازار 480 میلیون تومان است.

وضعیتبازارخودرودرآخرهفتهچگونهبودهاست؟
تویوتاپرفروشترینفعلا  ؛   آرامش   قبل   از   طوفان !

خودروسازجهان
برای5سالپیاپی

تويوتا با فروش 10/8میلیون خودرو در سال 
۲0۲4 همچنان پرفروش ترين خودروساز 
جهان باقی می ماند. دو هفته قبل بود که 

آمار فروش تويوتا هنوز به طور دقیق منتشر 
نشده بود اما جشن اين خودروساز به عنوان 

پرفروش ترين در دنیا آغاز شده بود. اتفاق 
کمی نیست برای ۵ سال پیاپی نفر اول 
فروش در خودروسازی دنیا باشید.تاج 

پادشاهی را خودروساز ژاپنی بر سر گذاشت و 
توانست از فولکس واگن باز هم جلو بزند.

   پنج سال حکمرانی بی چون و چرا 
در فروش خودرو

حالا رويترز در جديدترين گزارش خود، 
آمار فروش اين خودروساز را نیز منتشر 
کرده است. تويوتا موتور اعلام کرد که 
10/8 میلیون دستگاه خودرو در سال 

۲0۲4 فروخته و برای پنجمین سال متوالی 
پرفروش ترين خودروساز جهان باقی مانده 

است.تويوتا با وجود فروش کمتر خودرو 
در سال ۲0۲4 همچنان برترين خودروساز 
جهان باقی مانده است. فروش جهانی اين 
گروه در سال ۲0۲4 با 3/7 درصد کاهش 

به 10/8 میلیون دستگاه رسید. اين کاهش 
تا حد زيادی به دلیل افت شديد فروش 

در ژاپن بود.آمار به دست آمده، ترکیبی از 
دستگاه های فروخته شده توسط شرکت های 

زيرمجموعه تويوتا موتور، يعنی تويوتا، 
لکسوس، هینو و دايهاتسو است.

   رقیب دیرینه جا ماند
فولکس واگن، رقیب آلمانی در رتبه دوم 
گروه گزارش داد که فروش آن در سال 

گذشته ۲/3 درصد کاهش يافته و به بیش 
از 9 میلیون خودرو رسیده است، زيرا به 
دنبال کاهش هزينه ها در داخل و مبارزه 
با جنگ قیمت در بازار کلیدی چین است.

در حالی که تويوتا در مجموع به دلیل 
تقاضا برای خودروهای هیبريدی خود در 
ايالات متحده، رکورد فروش خودرو را به 
ثبت رساند اما در بحبوحه رقابت سنگین 

قیمت در بازار خودروهای برتر جهان، شاهد 
کاهش 6/9 درصدی فروش در چین بود. 

با وجود اين چالش ها، تويوتا از تقاضای 
زيادی برای خودروهای هیبريدی، به ويژه 

در ايالات متحده سود برد. خودروهای 
هیبريدی 40/8 درصد از فروش برند اصلی 
آن را به خود اختصاص دادند که يک رکورد 
بالا بود، در حالی که خودروهای برقی 1/4 

درصد را تشکیل دادند.
از سوی ديگر، يک بار ديگر گروه 

فولکس واگن با وجود داشتن چندين برند 
مختلف زير چتر خود، نتوانست در فروش 

حريف تويوتا شود. اين غول آلمانی همچنین 
طیف گسترده ای از خودروهای الکتريکی 

و پلاگین هیبريدی را به بازار عرضه می کند 
ولی اين برای به زير کشیدن تويوتا کافی 

نبوده است. گروه هیوندای شامل برندهای 
هیوندای، کیا و جنسیس هم با فروش 7/۲3 

میلیون دستگاه خودرو در سال ۲0۲4 که 
يک درصد کمتر از سال قبل است، در جايگاه 

سوم جهان قرار می گیرد.
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سوپراسپرت هیبریدی با عملکرد خیره کننده

جیپ صحرا، همراه همیشگی ماجراجویان ایرانی

      داشبورد

      دنده عقب
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  96 افزایش قیمت چای275

رئیس اتحادیه بنکداران اعلام کرد قیمت چای از اردیبهشت ماه تاکنون حدود 
۹۶ درصد افزایش داشته است. کنگری گفت: با توجه به محدودیت واردات 
و برخی برند های مطرح ظرفیت تولید جوابگوی نیاز بازار را نمی دهد که این 

امر منجر به افزایش قیمت در بازار شده است. او با اشاره به نوسان قیمت برنج 
داخلی و خارجی، چای و روغن توضیح داد: با توجه به نوسان نرخ ارز و حذف ارز 

نیما و جایگزینی با ارز توافقی، واردکنندگان به دنبال شفافیت ارز هستند که به 
همین خاطر توزیع کالا به صورت قطره چکانی در حال انجام است. توزیع قطره 
چکانی کالا عامل اصلی نوسانات قیمت است که در حال پیگیری هستیم که با 

نزدیک شدن به ماه رمضان و تقارن با ایام نوروز، مشکلات برطرف شود، در 
غیراین صورت با استمرار این روند با کمبود عرضه کالا رو به رو خواهیم شد.

بودجه وام ازدواج و فرزندآوری برای سال آینده   
به گفته رئیس سازمان برنامه و بودجه، بودجه وام ازدواج و فرزندآوری 

برای سال 1404 کاهش نیافته و بانک مرکزی و مجلس بر تخصیص 
2۷5 هزار میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به توافق رسیدند. این 

در حالی است که بودجه این تسهیلات قرض الحسنه در سال جاری 200 
همت بود اما به علت عدم افزایش میزان تسهیلات ازدواج نسبت به سال 

گذشته در قانون بودجه، این سهم با توجه به افزایش مبلغ تسهیلات اعطایی 
به متقاضیان در نهایت به افراد کمتری اعطاء می شود. علیرغم این موضوع، 
متقاضیان بسیاری هستند که هنوز در صف دریافت وام ازدواج مانده و در 

برخی از موارد حتی نمی توانند مراحل ثبت نام خود را به علت محدودیت در 
سایت برخی از بانک ها به سرانجام برسانند.

بیدارنارنجموججهششتابتواناهرم
درصدنماددرصدنماددرصدنماددرصدنماددرصدنماددرصدنماددرصدنماد

7.01فولاد4.92فملی9.52تاصیکو8.44فملی6.1شمش5.82شمش6.11فملی

6.8شپدیس4.89سیستم8.35وغدیر5.18شمش5.24شپنا5.09وغدیر5.54فولاد

4.01شستا4.12شمش7.62وبملت5.1فارس4.39شپدیس4.73فولاد4.67وغدیر

3.77فملی4.12فولاد5.76شمش4.2فولاد3.24شیراز4.06پارسان3.85شستا

3.54فارس3.77وسبحان5.12وصندوق3.48وصندوق2.67وبملت2.58شیراز3.74وبملت

2.85وغدیر3شپدیس4.71حکشتی3.3ونوین2.52فملی2.28شپنا3.31رمپنا

2.85پارسان2.97افق4.33شپدیس3.06تاپیکو2.27وصندوق2.2شپدیس3.11شمش

2.74کچاد2.83وبملت3.34شیراز2.98وپست2.25حتاید2.11وبملت2.69وصندوق

2.71کگل2.58شسپا2.99حسینا2.88وبملت2.21فزر2.09وخاور2.59تجلی

2.69شپنا2.32قرن2.98سفارس2.6شپدیس1.97حفاری2.06شستا2.58شپنا

38.97مجموع 10سهم اول35.52مجموع 10سهم اول54.72مجموع 10سهم اول41.22مجموع 10سهم اول32.86مجموع 10سهم اول33.02مجموع 10سهم اول38.19مجموع 10سهم اول

جدول یک: ۱۰ سهام اول در ترکیب دارایی های صندوق های اهرمی

 

مک لارن آرتورا ۲0۲۵؛  جديدترين سوپراسپرت هیبريدی 
اين برند بريتانیايــی، ترکیبی از طراحــی لوکس، فناوری 
پیشرفته و عملکرد بی نظیر را در اختیار علاقه مندان به سرعت 

و مهندسی خودرو قرار می دهد. 
آرتورا به يک موتور V6 دو توربوشارژر 3 لیتری مجهز است 
که به تنهايی ۵80 اسب بخار قدرت تولید می کند. اين موتور 
در کنار يک موتور الکتريکی که 110 اســب بخار به قدرت 
آن اضافه می کند، توانايی تولید مجموع 690 اســب بخار و 
7۲۵ نیوتن متر گشتاور را دارد. اين ترکیب قدرتمند، شتاب 
صفر تا 100 کیلومتر در ســاعت را در تنهــا 3 ثانیه ممکن 
می سازد و قادر است سرعت حداکثر 330 کیلومتر در ساعت 

را به راحتی به دست آورد. سیستم انتقال قدرت اين خودرو 
به طور اختصاصی از يک گیربکس هشت ســرعته دوکلاچه 
استفاده می کند که قدرت را به چرخ های عقب منتقل می کند 
و تجربه ای نرم و واکنش گرا را در پی دارد. آرتورا با وزن کم و 
سیستم تعلیق پیشرفته خود، هندلینگ استثنايی را فراهم 
می آورد. استفاده از مواد ســبک وزن همچون فیبرکربن در 
ساختار بدنه اين خودرو، نه تنها عملکرد آن را بهبود بخشیده، 
بلکه باعث کاهش وزن کلــی خودرو و افزايــش بهره وری 
سوخت آن شده اســت.  در طراحی ظاهری آرتورا، خطوط 
تیز و آيرودينامیک کاملًا به چشــم می خورند. اين خودرو از 
ويژگی های برجسته ای همچون جلوپنجره بزرگ و چراغ های 
LED طراحی شده به طور خاص برای ارائه يک ظاهر پويا و 
مدرن بهره می برد. داخل کابیــن، مک لارن به طور خاص به 
جزئیات توجه کرده است؛ استفاده از مواد با کیفیت همچون 
چرم های طبیعی و قطعات فیبرکربن، فضايی لوکس و راحت 

را برای راننده و سرنشینان ايجاد کرده است. 
مک لارن آرتورا در بازارهــای جهانی با قیمت پايه ۲۵4هزار 
دلار عرضــه می شــود کــه آن را بــه يکــی از گران ترين 

سوپراسپرت های موجود در بازار تبديل می کند. 

  جیپ صحرا يکی از خودروهای کلاســیک و ماندگار ايرانی در 
دنیای آفرود است که توسط پارس خودرو در دهه 1370 تولید 
شد. اين خودرو با الهام از طراحی جیپ های مشهور آمريکايی، 
به ويژه جیپ CJ-7، پا به عرصه گذاشت و به دلیل توانمندی های 
بالا و طراحی متمايزش به سرعت جای خود را در میان عاشقان 
طبیعت و آفرود باز کــرد. جیپ صحرا نه تنهــا يک خودروی 
آفرودی، بلکه نمــادی از نوآوری بومــی در صنعت خودروی 
ايران اســت. در دهه 1370، نیاز بازار ايران به خودرويی مقاوم 
و چندمنظوره برای مسیرهای سخت احساس می شد، چرا که 
طبیعت ايران به طور ناخودآگاه در مــردم ذائقه ای آفرودگونه 
پديدآورده است. جیپ صحرا به عنوان جايگزينی برای مدل های 
قديمی تر مانند جیپ آهو طراحی شــد. اين خــودرو با هدف 
پاســخ به نیازهای نظامی و غیرنظامی تولید شد و خط تولید 
آن تا اوايل دهه 1380 ادامه يافت. تولید اين خودرو با استقبال 
خوبی مواجه شد و توانست بخشی از بازار خودروهای آفرودی 
را به خود اختصاص دهد. جیپ صحــرا از يک موتور قدرتمند 
6 ســیلندر خطی 4/۲ لیتری بهره می برد که توان تولید 1۲۵ 

اسب بخار را داشــت. اين موتور، مشابه موتور نیسان پاترول، به 
دلیل عملکرد قابل اعتماد و قدرت بالا شهرت داشت. سیستم 
انتقال قدرت اين خودرو شامل يک گیربکس 4 سرعته دستی 
و سیستم دو ديفرانسیل )4WD( بود که امکان تغییر وضعیت 
بین تک ديفرانسیل و دو ديفرانسیل را برای راننده فراهم می کرد. 
ظاهر جیپ صحرا ساده، خشن و کاربردی بود. بدنه ای با زوايای 
تند، گلگیرهای برجسته و ارتفاع مناسب از سطح زمین، آن را 
به خودرويی ايده آل برای عبور از موانع دشوار تبديل می کرد. 
سیستم تعلیق تقويت شده و لاستیک های آفرودی پهن، توانايی 
عبور از مسیرهای سنگلاخی، شنزارها و گل را برای آن تضمین 
می کردند. اين خودرو به واســطه طراحی مستحکم، محبوب 
طبیعت گردان و آفرودبازها بود. جیپ صحرا در زمان تولید يکی 
از معدود خودروهای داخلی با توانايی رقابت با نمونه های خارجی 
بود. قابلیت اعتماد بالا، تعمیرات آسان و عملکرد درخشان در 
شرايط ســخت، آن را به انتخاب اول طبیعت گردان و جوانان 
تبديل کرد. امروز نیز، اين خودروی کلاسیک همچنان در میان 

آنچه باید درباره اصطلاح صرف ریسک بدانیدعلاقه مندان به آفرود جايگاه ويژه ای دارد.
      بورس به زبان ساده

صرف ريسک يا ريســک پرمیوم يکی از مفاهیم بسیار 
مهم در سرمايه گذاری است و توضیح می دهد چرا مثلا 
اگر انتظار دارم در سال آينده از بورس، سود ۲۵ درصدی 
بگیرم در حالی که همین الان سپرده بانکی سودی ۲0 
درصدی بهم می دهد، بايد بانک را انتخاب کنم.موضوع 
اين است که به عنوان يک سرمايه گذار همیشه بايد برای 
ريسکی که می کنید يک بازدهی منطقی در نظر بگیريد 
تا آن سرمايه گذاری بصرفد. يعنی اگر من بدون ريسک 
خاصی پول خود را در بانک می گذارم و سالی ۲0 درصد 
سود می گیرم، برای ورود به بازار سهام که ريسک بالاتری 
دارد، انتظار دارم مثلا 30 درصد سود کسب کنم. اينطور 

می توان گفت که ســهام، صرف ريســک 10 درصدی 
نسبت به بانک دارد )که می شــود 30 درصد سود مورد 
انتظار از بورس منهای ۲0 درصد ســود بانک(.اين عدد 
همان سودی است که من بابت قبول ريسک درخواست 
می کنم.بنابراين، وقتی می خواهم در يک بازار ريسکی 
سرمايه گذاری کنم بايد بدانم آن بخش از عايدی بیشتری 
که در بلندمدت نصیبم می شود ناشی از همان ريسکی 
بوده که کرده ام.پس حتما بايد صرف ريسک آن بازار را 
در نظر بگیرم و متناسب با آن سرمايه گذاری کنم. سود 
بازار بدون ريسک را در دنیا اوراق بدهی دولتی يا اسناد 
خزانه تعیین می کند. در ايران هم می توان اسناد خزانه 

اسلامی يا بعضا سپرده های بانکی را به عنوان بازاری با 
حداقل ريسک در نظر گرفت.حالا يک نگاهی بندازيم 
به صرف ريســک بازارهای مختلف در اقتصاد ايران که 
بايد گذشته نگر بررسی شود. . محاسبات نشان می دهد 
بازار سهام نسبت به ســپرده بانکی توانسته سالی 13 
درصد و نسبت به تورم 11 درصد بیشتر بازدهی بدهد. 
بازار مسکن هم صرف ريسک 8 درصدی در مقايسه با 
سود بانکی داشته است. اما مثلا دلار صرف ريسک فقط 
يک درصدی نسبت به سود بانکی دارد يعنی من با يک 
سپرده گذاری کم ريسک در بانک، فقط يک درصد کمتر 

از دلار سود می توانم کسب کنم.

در هنگام خرید جارو شارژی به چه 
نکاتی توجه کنیم؟

1-اينکه يک جاروشارژی مدت زمان زيادی را 
برای شارژ شدن نیاز نداشته باشد، يک حسن 
محسوب می شــود. برخی از نمونه ها، وقتی 
شارژ خالی می کنند ممکن است بیش از چهار 
ساعت وقت لازم داشته باشند تا دوباره به کار 
بیفتند. در حالت استاندارد انواع جارو شارژی 
توانی برابر با 1۲ ولت دارند که اين مدل ها در 
اکثر مواقع در عرض 1۵ دقیقه شارژ می شوند 
و در صورت شــارژ کامل می توانید حدود 10 

دقیقه به صورت مداوم از آن استفاده کنید.
۲-برای خريد جاروشارژی جهت تمیز کردن 
ماشین، بهتر است سراغ نمونه هايی برويد که 
دارای کابل شارژی فندکی باشند که مخصوص 

ماشین است.
3-سبکی و صدای کم از مواردی است که باعث 
می شود قیمت یvک جاروشارژی بالا برود. 
اگر برايتان سهولت در استفاده اهمیت دارد، 
بهتر است روی اين دو مورد حواستان را جمع 

کرده و هزينه کنید.
4-موقع خريد نیازهــای خود را کاملا بدانید. 
بسیاری از جارو شارژی های بازار دارای سری 
استاندارد هستند که هم برای فرش و هم برای 
سطوح سخت انتخابی مناسب است. از طرفی 
برخی مدل های اين دســته از سیستم های 
شارژی دارای ســری کرکی يا نرم برای پاک 
کردن برخی ســطوح هســتند که وجود آن 
می تواند مزيتی برای ســهولت در استفاده از 
جارو باشد. اگر بدانید که جاروشارژی را برای 
چه کاری نیاز داريــد، می توانید بدون صرف 
هزينه بیهوده دقیقا همــان چیزی را انتخاب 

کنید که به آن نیاز داريد.
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   گزارش

آخرين هفتــه مرحله گروهی لیگ قهرمانان، شــبی 
تماشــايی را رقم زد و تأيید کرد که فرمت جديد اين 
رقابت ها يک نمايــش هیجان انگیز اســت. 1۸ بازی 
همزمان، دو ساعت به ياد ماندنی را ايجاد کرد، جايی 
که همه تیم ها به دنبال پیروزی و گلزنی هرچه بیشتر 
بودند و تغییرات مداوم در رده بندی نهايی و تقابل های 
بعــدی، روی دوئل های پلی آف و مرحله يک هشــتم 
نهايی تأثیر گذاشــت. قرعه کشــی روز جمعه، برای 
مشخص شدن نهايی حريفان، يکی از هیجان انگیزترين 

قرعه کشی های سال های اخیر خواهد بود.

رئال مادرید با مزیت بازی خانگی  
رئال مادريد در مرحلــه پلی آف مقابل ســلتیک يا 
منچسترسیتی بازی خواهد کرد. تیم گوارديولا وظیفه 
خود را در برابر بروژ انجام داد، اما دور بعدی می تواند 
يک فینال زودهنگام باشد: بايرن مونیخ يا رئال مادريد. 
اين است لیگ قهرمانان جديد که هیچ  رحمی ندارد. 
رئال مادريد امیدوار اســت که قرعه کشی اين بار به 
نفع آن ها باشد و از منچسترسیتی دور بمانند، تیمی 
که برای چهارمین ســال متوالی ممکن است با آن ها 
روبرو شوند. آنچلوتی قبلًا گفته بود: »ترجیح می دهم 
آنها حذف شــوند«، پیامی واضح که نشان می داد او 
به هیچ وجه مايل به روبرو شــدن با منچسترسیتی 
نیست. او بعد از بازی يک بار ديگر اين حرف را تکرار 
کرد و گفت دوست ندارم با سیتی برخورد کنیم. رئال 
مادريد که مزيت بازی خانگی را دارد و بازی برگشت 

را در سانتیاگو برنابئو انجام خواهد داد، ممکن است 
در مرحله يک هشتم نهايی با باير لورکوزن يا اتلتیکو 
مادريد روبرو شود. جايگاه دوازدهمی که رئال مادريد 
در آن قرار گرفته، از ابتدا نويــد خوبی نمی داد و اين 

موضوع يک بار ديگر تأيید شد.

اتلتیکو مادرید: رئال، بایرن، منچسترسیتی یا 
سلتیک در مرحله یک هشتم نهایی!  

اتلتیکو مادريد وظیفه خــود را انجام داد و با پیروزی 
سنگین مقابل سالزبورگ، از مرحله پلی آف عبور کرد. 
سیمئونه وسواس داشت که از اين مرحله اجتناب کند 
و دو هفته استراحت داشته باشــد. از اين نظر، هدف 
محقق شد، هرچند  تقابل آن ها در مرحله يک هشتم 
نهايی می تواند بسیار سخت باشد. بله، اتلتیکو ممکن 
است با رئال مادريد، بايرن مونیخ، منچسترسیتی يا 
سلتیک روبرو شود. بدون شک، آن ها در سخت ترين 
بخش جدول قرار گرفته اند. مزيت اتلتیکو مادريد اين 
اســت که تا 4 يا ۵ مارس، می تواند از لیگ قهرمانان 
فاصله بگیرد و روی لالیگا و کوپا دل ری تمرکز کند، 

رقابت هايی که در آن ها نیز شانس قهرمانی دارد.

بارسلونا لبخند می زند: ساده ترین بخش 
جدول و ال کلاسیکو فقط در نیمه نهایی یا فینال  
بارسلونا تنها به تساوی مقابل آتالانتا بسنده کرد، اما 
برای آنها مهم نبود. اين تیم جايگاه دوم خود را تضمین 
کرده بود و اين موضوع مزايای زيادی برای آن ها دارد. 

اولًا، آن ها در بخش ساده تری از جدول قرار گرفته اند. 
موناکو، برست، پاری سن ژرمن يا بنفیکا حريفان آن ها 
در مرحله يک هشتم نهايی خواهند بود، با مزيت بازی 
خانگی. بازی برگشت در مونت جوئیک برگزار خواهد 
شد، به شرطی که بارسلونا مشکل زمین بازی خود با 
شهرداری را حل کند. ســپس، در مرحله يک چهارم 
نهايی، ممکن اســت با لیل، استون ويلا، اسپورتینگ 
پرتغال، بروژ، دورتموند يا آتالانتا روبرو شــوند. اين ها 
بدترين حريفان ممکن نیســتند، چراکه بارسلونا تا 
مرحله نیمه نهايی از مواجهه بــا تیم هايی مانند رئال 
مادريد، لیورپول، بايرن مونیخ، منچسترسیتی، اتلتیکو 
يا باير لورکوزن اجتناب کرده اســت. پاری سن ژرمن 

تنها تیم سخت اين مسیر خواهد بود.

ایتالیا مقابل هلند در یک پلی آف دیگر
تقابل های مرحله پلی آف می تواند دو بازی کلاسیک 
در ايتالیا و هلند را نیز رقم بزند. زيرا در بخش ديگری 
از جدول، قرعه کشی ممکن است يک بازی پی اس وی 
مقابل فاينورد و يک بــازی میلان مقابل يوونتوس را 
ايجاد کند. همه چیز به قرعه کشی روز جمعه بستگی 
دارد که ممکن است يک بازی میلان مقابل فاينورد و 
يک بازی يوونتوس مقابل PSV را نیز رقم بزند. میلان 
با شکست خانگی مقابل دينامو زاگرب، يک شگفتی 
منفی ايجاد کرد. دينامــو زاگرب رويای حضور میان 
۲4 تیم برتر را داشــت اما به دلیل تفاضل گل از دور 

رقابت ها حذف شد.
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استقلال در لیگ برتر هم مدعی است!
جدايی پیتسو موسیمانه از استقلال اتفاقی عجیب و ناگهانی بود. البته مرور اتفاقات نشان می دهد که او و همکارانش 
با مشاوره های تیم حقوقی شان، از قبل برنامه ريزی کرده بودند که چه روزی و چطور قراردادشان را فسخ کنند که 
از نظر قانونی به مشکلی برخورد نکنند. درباره مسائل مالی حرف خاصی نداريم و نمی دانیم حق با موسیمانه است 
يا مديران استقلال! اما کاش تیم حقوقی او در بیانیه رسمی، اشاره ای به نتايج نمی کردند! در اين بیانیه آمده بود: 
»استقلال همچنان در لیگ قهرمانان آسیا يک مدعی است و گواه آن هم تساوی برابر الاهلی پرستاره در عربستان 
است که خود آن هم يکی از تیم های پیشین موسیمانه بود. استقلال اکنون در جدول لیگ حرفه ای خلیج فارس 
يازدهم است. اين تیم در 10 بازی اش زير نظر موسیمانه در لیگ تنها سه بار باخت، ضمن اينکه توانست جواز صعود 
به دور بعد جام حذفی ايران را هم کسب کند.« اساتید اســتقلال را مدعی لیگ نخبگان دانسته اند و اين در حالی 
است که استقلال در میان 1۲ تیم در رده هشتم ايستاده اســت! دلیل مدعی بودن هم تساوی با الاهلی عربستان 
بوده! با اين استدلال، استقلال در لیگ برتر خودمان هم مدعی است، چون فولاد رده سومی را ۲ بر صفر شکست 
داده و اينکه در نیمه دوم جدول قرار دارد، اهمیتی ندارد! دوستان منت گذاشته اند و اعلام کرده اند که استقلال در 
ده بازی با هدايت موسیمانه فقط 3 بار باخته! اگر 3 باخت در 10 بازی افتخار دارد، قهرمانی بدون باخت با مجیدی 
و نايب قهرمانی با يک باخت تحت هدايت نکونام را بايد چطور تعريف کنیم؟ صعود به يک هشتم نهايی جام حذفی 

هم از نظر آقايان برای تیمی که در چند فصل اخیر 3 بار به فینال رسیده، دستاورد معرفی شده! بامزه نیست؟

میثاقیان گزینه استقلال نشود!
استقلال روز پنجشنبه با هدايت موقت سهراب بختیاری زاده، استقلال خوزستان را شکست داد و بعد از 6 بازی در لیگ 
برتر طعم پیروزی را چشید. مديران اين باشگاه هم مدعی شده اند که در حال مذاکره با چند مربی خارجی هستند تا 
روی نیمکت اين تیم بنشیند. اما واقعیت اين اســت که اين فصل برای استقلال خیلی وقت  است که تمام شده است. 
آبی ها حتی اگر هر 1۲ بازی باقی مانده خود را ببرند، ۵۸ امتیازی می شــوند و با اين امتیاز خبری از قهرمانی و نايب 
قهرمانی نخواهد بود. استقلال اگر خیلی خوش شانس باشد و کمی پیشــرفت کند، شايد بتواند قهرمان جام حذفی 
بشود اما قهرمانی در جام حذفی باعث نخواهد شد تا اين تیم ســهمیه فصل بعد لیگ نخبگان را به دست بیاورد. اين 
سهمیه فقط با قهرمانی در لیگ برتر به دست می آيد که خب، حتی معجزه هم نمی تواند آن را به استقلال هديه بدهد. 
در واقع در فصل بعد خبری از حضور اســتقلال در لیگ های نخبگان و لیگ قهرمانان نیست و بهتر است آبی ها برای 
به دست آوردن دستاوردهايی که وجود ندارند، عجله نکنند و به هر قیمتی و با هر سرعتی، سرمربی خارجی انتخاب 
نکنند! بهتر است مديران اين باشــگاه تصمیمات خود را روی موفقیت در فصل آينده متمرکز کنند. يعنی با بررسی 
کامل و دقیق، يک مربی خوب و باکارنامه را جذب کنند و به او اين اطمینان را بدهند که از او می خواهند تیم را برای 
فصل بعد بسازد و نتايج اين فصل ملاک نخواهد بود. البته مسلما بايد يک پیشرفتی هم ديده شود تا هواداران به فصل 
آينده امیدوار شوند وگرنه شايد مجبور شوند با اکبر میثاقیان، عبدالله ويسی، فراز کمالوند و ... برای نجات از سقوط به 

لیگ يک مذاکره و توافق کنند.

در انتظار قرعه های 
جنون آمیز

شب عجیب لیگ قهرمانان، 
تقابل های تماشایی را رقم 

خواهد زد: رئال مادرید و 
منچسترسیتی در پلی آف و 

دربی در یک هشتم نهایی

پیروزی سهراب، توقف اسماعیل
استقلال با پیروزی مقابل استقلال خوزستان تجدید قوای روحی کرد اما 

پرسپولیس با از دست دادن برد مقابل فولاد، در رده چهارم باقی ماند

کمتر پیش می آید که پرسپولیس و استقلال زودتر از دیگر تیم ها بازی خود را برگزار کنند اما در 
هفته هجدهم این اتفاق رخ داد و استقلال روز پنجشنبه مقابل حریف همنام خوزستانی خود یک 
پیروزی باارزش را به دست آورد. جمعه هم پرسپولیس در اهواز مهمان فولاد بود و نتوانست پیروزی 

به دست آمده را حفظ کند.

رودری همه را در سیتی غافلگیر کرد
همه چیز در مورد روند بهبودی رودری هرناندز پس از عمل جراحی مربوط به پارگی 
رباط صلیبی مثبت است. برنده توپ طلا در سیتی يک گام بزرگ ديگر برداشته و 
تمرينات روی چمن را آغاز کرده اســت. اين هفته او تمرينات خود را   روی چمن 
کمپ ورزشی سیتی آغاز کرد که بدون شک پیشرفت بزرگی در روند بهبودی اش 
به حساب می آيد. علاوه بر جلسات طولانی توانبخشی و تمرينات در باشگاه، رودری 
اکنون شروع به کار روی چمن کرده است. در حین تمرينات میدانی، او با يک بانداژ 
که زخم روی زانويش را پوشانده بود، ديده شــد. با اين حال، رودری دارای تحرک 
خوبی در زانويش اســت که به او اين امکان را می دهد تا حداقل تمرينات پايه ای را 
انجام دهد. هدف رودری پس از اينکه در برابر آرسنال در اوايل فصل رباط صلیبی اش 
آسیب ديد، بازگشت به میادين قبل از پايان فصل است. خود بازيکن در مصاحبه ای 
با آاس روی اين موضوع تاکید کرد. لیگ ملت های اروپا با اسپانیا و جام باشگاه های 
جهان با سیتی، دو چالش بزرگ او هستند. با توجه به روند بهبودی اش، ممکن است 

حتی قبل از موعد مقرر نیز به میدان بازگردد.

جنگ چلسی و لیورپول بر سر ستاره دورتموند
کريم آديمی يکی از ستاره های حاضر در ترکیب بوروسیا دورتموند در چند فصل 
اخیر بوده و عملکرد درخشان اين بازيکن توجه بسیاری از باشگاه های بزرگ اروپايی 
را به خود جلب کرده اســت. رســانه های ايتالیايی پیش از اين خبر داده بودند که 
ناپولی به صورت جدی مذاکرات برای جذب اين بازيکن را آغاز کرده است. خويچا 
کواراتسخلیا در پنجره نقل و انتقالات زمســتانی در ماه ژانويه سال جديد میلادی 
تصمیم گرفت ناپولی را ترک کند و راهی پاری سن ژرمن شد و مديران اين باشگاه 
در تلاش هستند که جانشینی را برای او به خدمت بگیرند. حالا کوريره دلو اسپورت 
مدعی شده است که مدير برنامه اين بازيکن مذاکرات با باشگاه ناپولی را به تعويق 
انداخته و در حال بررسی پیشنهادهای ارائه شده از سوی لیورپول و چلسی است که 
آماده رقابت برای به خدمت گرفتن او هستند  . گفته می شود   توافق احتمالی الخاندرو 
گارناچو با ناپولی هم دلیل مهمی برای انصراف آديمی از پیوستن به اين باشگاه بوده 
است. وسوسه حضور در رقابت های لیگ برتر انگلیس و پوشیدن پیراهن لیورپول يا 
چلسی هم در اين میان نقش مهمی را ايفا خواهد کرد. اما تصمیم نهايی اين بازيکن 

در اين باره هنوز مشخص نیست.

اخراج استیون جرارد از الاتفاق عربستان
روزنامه عکاظ عربســتان اعلام کرد تیم فوتبال الاتفاق پس از کسب نتايج ضعیف 
هفته های اخیر تصمیم به اخراج استیون جرارد گرفت. بر اساس اين گزارش؛ تیم 
فوتبال الاتفاق برای جايگزينی استیون جرارد با يک مربی عربستانی برای فعالیت تا 
پايان فصل جاری لیگ حرفه ای اين کشور به توافق رسیده است. الاتفاق با 19 امتیاز 
در رده دوازدهم جدول 1۸ تیمی اين مسابقات جای دارد. اين تیم در فصل جاری 
لیگ حرفه ای عربستان ۸ شکست، 4 تساوی و تنها ۵ پیروزی با سرمربیگری استیون 

جرارد کسب کرده است.

شرط بزرگ فلوریان ویرتس 
برای تمدید قرارداد با بایرلورکوزن

تمديد قرارداد فلوريان ويرتس با بايرلورکوزن همچنان محتمل است. تنها پرسشی 
که مطرح می شود اين است: قرارداد او تحت چه شرايطی تمديد می شود؟ در دو هفته 
اخیر صحبت های بیشتری بین خانواده   ويرتس و مديريت بايرلورکوزن انجام شده 
است. به طور کلی، ويرتس خواهان ماندن در بايرلورکوزن است  اما مذاکرات در مورد 
بند آزادسازی ادامه دارد. خانواده ويرتس تنها با گنجاندن بند آزادسازی در قرارداد 
جديد پسرشان با تمديد او موافقت می کنند. کمپ بازيکن خواهان بند آزادسازی 
100 میلیون يورويی است. بايرلورکوزن اين مبلغ را بسیار کم می داند و نمی خواهد 
ويرتس را با مبلغی کمتر از 1۵0 میلیون يورو از دست دهد. احتمال می رود که توافق 
بر سر مبلغی حدوداً 1۲۵ میلیون يورويی حاصل شــود. بند آزادسازی ويرتس از 
تابستان ۲0۲6 فعال خواهد شد. گفتنی است باوجود تکذيب اخبار تمديد قرارداد 
فلوريان ويرتس با بايرلورکوزن از سوی اين باشگاه، منابع معتبر آلمانی همچنان از 

قريب الوقوع بودن تمديد قرارداد او صحبت کرده اند. 

    گوشه و کنار مستطیل سبز

  یک پیروزی روحیه بخش
در اولین بازی هفته هجدهم استقلال تهران ۲ بر يک استقلال 
خوزستان را شکست داد. هر ۲ گل استقلال را رامین رضايیان 
از روی نقطه پنالتی زد و 9 نفره  شدن استقلال خوزستان هم 
جزو اتفاقات جنجالی و بحث برانگیز اين جدال بود. رضايیان 
که در اين فصل ۵ گل از 6 گل خــود را از روی نقطه پنالتی 
به ثمر رسانده، بعد از اختلافی که با پیتسو موسیمانه داشت و 
نیمکت نشین شده بود، توانست معادلات را به سود خود تغییر 

بدهد و نمايش خوبی از خود به جای گذاشت. 

  انتقام نکونام را سهراب گرفت
در بازی رفت، اولین باخت فصل استقلال در جدال با استقلال 
خوزســتان رقم خورده بود؛ آن هم در حالی که آبی پوشــان 
پايتخت ۲9 بــازی پیاپی نباختــه بودند امــا گلزنی تیوی 
بیفوما زمینه ساز شکست آبی ها شد. حالا شاگردان سهراب 
بختیاری زاده موفق شدند جبران  مافات کنند و باخت دور رفت 
که با هدايت جواد نکونام به ثبت رسید   تلافی کردند و بردی ۲ 

بر صفر را در خانه جشن گرفتند.

  پایان 54 روز چشم انتظاری
اســتقلال در فصل جديد، آمار ناامیدکننــده ای از خود در 
مســابقات خانگی به جای گذاشــته و برد روز پنجشــنبه 
دومین بــرد خانگی آبی ها در نهمین میزبانی شــان در لیگ 
بیست وچهارم بود. اتفاق مهم آنکه استقلال بعد از ۵4 روز در 
لیگ برتر طعم پیروزی را چشید؛ به طوری که آبی ها بعد از برد 
۲گله برابر فولاد در اهــواز، در 6 بازی اخیر خود در لیگ برتر 

۵ امتیاز گرفته بودند و ناکام در کسب پیروزی بودند که اين 
طلسم با کسب برد ۲گله برابر استقلال خوزستان شکست تا 
آغاز و پايان طلسم مهم  آبی ها برابر تیم های خوزستانی باشد!

  گل  نخوردن در خانه بعد از 45 روز
آبی پوشان در ۲ بازی اخیر خانگی خود نتوانسته بودند دروازه 
خود را بسته نگه دارند. آخرين کلین شیت خانگی استقلال 
به تقابل با گل گهر در هفته دوازدهم باز می گشت که آبی ها 
با کســب پیروزی ۲گله برابر استقلال خوزســتان، طلسم 
کلین شیت  نکردن در خانه را هم شکســتند و بعد از 4۵ روز 
دوباره آبی ها در خانه موفق شــدند دروازه خود را بسته نگه 

دارند.

  تفاضل استقلالِ سهراب همچنان منفی
برد ۲ بر يک برابر هوادار، شکســت 3گلــه مقابل ذوب آهن 
و باخت يک بــر صفر در جدال بــا النصــر، ماحصل تلاش 
بختیــاری زاده در نوبت قبلی در قامت ســرمربی موقت بود 
و او حالا دومین بــرد را هم در نقش ســکاندار موقت آبی ها 
به دست آورد. 4 گل زده و ۵ گل خورده در کارنامه استقلالِ 
بختیاری زاده ديده می شود و با توجه به عدم انتخاب سرمربی 
جديد، سهراب در جدال با الشــرطه اين فرصت را دارد تا هم 
تفاضل گل منفی خــود را صفر کند و هــم آمارش در نقش 

سرمربی موقت را بهبود بخشد.
در دومین بازی هفته هجدهم، فولاد خوزستان در فولاد آره نا 
میزبان پرسپولیس  بود که اين بازی با تساوی يک - يک دو 
تیم خاتمه يافت. گل پرســپولیس را عیسی آل کثیر به ثمر 

رساند و ابوالفضل زاده عطار در دقايق پايانی گل مساوی را زد. 
در دقايق ابتدايی اين بازی، علی علیپور يک ضربه پنالتی را 

برای پرسپولیس از دست داد.

  پرسپولیس پنالتی زن بهتری ندارد؟
در دقايق ابتدايی بازی، با خطای هند علی نعمتی يک خطای 
پنالتی برای پرسپولیس اعلام شــد. اين ضربه را علی علیپور 
زد اما يوسوپوف با يک شــیرجه خوب و سريع، دست علیپور 
را خواند و پنالتی او را مهار کــرد. در ريباند هم اتفاقی نیفتاد 
و پنالتی پرسپولیس از دســت رفت. اين اولین بار نیست که 
علیپور پنالتی خود را خراب می کند. او که سابقه از دست دادن 
پنالتی با يک ضربه چیپ و هو شــدن توسط هواداران را هم 
دارد، در همین فصل يک پنالتی ديگر را مقابل مس رفسنجان 

از دست داده بود. 
ضربه او را حامد لک دفع کرده بود اما علیپور خوش شانس بود 
که مدافعان مس زودتر از او وارد محوطه جريمه شده بودند و 
داور دستور به تکرار ضربه داد. اين بار اما علیپور به هر شکلی 
که بود ضربه اش را تبديل به گل کرد. با وجود چنین کارنامه ای 
مشخص نیست چرا در پرسپولیس او پنالتی زن اول اين تیم 
است؟ آن هم در حالی که گولسیانی با سابقه زدن پنالتی هايی 

خوب و مطمئن، در ترکیب بود!

  کارتال هم به کنعانی اعتقاد ندارد؟
در روزی که اســماعیل کارتال با توجه بــه غايبین پرتعداد 
پرســپولیس انتخاب های زيادی برای چیدن ترکیب اصلی 
نداشت، تنها چالش او انتخاب دو مدافع وسط بود. سرمربی 

ترکیه ای ترجیح داد در اولین بازی که سکان هدايت اين تیم 
را برعهده دارد، تصمیم کريم باقری در بازی تراکتور را ادامه 
بدهد و زوج گئورگی گولسیانی-مرتضی پورعلی گنجی را به 
زمین مسابقه فرســتاد. اين اتفاق باعث شد حسین کنعانی، 
مدافع ملی پوش پرسپولیس از روی نیمکت کار را آغاز کند و 
همانند بازی قبل فرصت حضور در میدان را پیدا نکرد. ادامه 
نیمکت نشینی کنعانی زادگان در پرسپولیس می تواند وضعیت 
او را دشوار کند و بازگشــتش به ترکیب اصلی را به تاخیری 

طولانی مدت بیندازد. 
البته بعید است اين نیمکت نشــینی ها موقعیت او را در تیم 
ملی به خطر بینــدازد. قلعه نويی به او و شــجاع خلیل زاده 
اعتقاد زيادی دارد و معمولا عملکرد آنها در لیگ برتر را ملاک 

دعوت شان به تیم ملی قرار نمی دهد.

  گل بازیکن فولاد قاچاقی بود!
گل فولاد را  در دقیقه 7۸ با ابوالفضل زاده عطار، بازيکن جوان 
اين تیم زد. نکته ای که راجع به زاده عطار بايد گفت، اين است 
که حســین عبدی ســرمربی تیم ملی جوانان کشورمان در 
گفت وگويی اعلام کرد به ۲ بازيکن فولاد نیاز داشته و بايد اين 
دو بازيکن و رزاقی نیا بازيکن گل گهر در اردوی تیم ملی جوانان 
حضور پیدا می کردند، اما گل محمدی اجازه حضور ابوالفضل 
زاده عطار و محمد عسکری را به تیم ملی جوانان نداد و ترجیح 
داد اين دو بازيکن جوان در اردوی تیم ملی حاضر نشوند و در 
اختیار فولاد باشند و با گلی که زاده عطار برای فولاد زد معلوم 
شد حق با يحیی گل محمدی بود که اين جوان را برای بازی با 

پرسپولیس در اردوی تیمش نگه داشت.
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اواخر اسفند ماه سال 1402 زن جوانی به 
پلیس آگاهی رفته و خبر از ناپدید شــدن 

ناگهانی خواهر جوانش به نام بنفشه داد.
ایــن زن در اولیــن گــزارش مفقــودی 
خواهــرش گفــت: »خواهرم 42 ســال 
دارد و در خانه مجــردی اش واقع در یکی 
از محله هــای ورامین بــه تنهایی زندگی 

می کرد.«
او در ادامــه گفت:»ما هــر روز از همدیگر 
خبــر می گرفتیم امــا از روز قبــل وقتی 
چندین بار با او تمــاس گرفتم جواب نداد. 
بعد به خانه اش هم مراجعه کردم اما او در 
خانه هم نبود. چون او تنهاســت می ترسم 
بلایی سرش آمده باشد چون معمولا وقتی 
می خواســت جایی برود من را در جریان 
قرار می داد و خیلی کــم پیش می آمد که 
بی خبــر آن هم این مــدت طولانی جایی 

برود.«
   ردی از زن جوان

بعد از ثبت این گــزارش تلاش کارآگاهان 
پلیس برای یافتن ردی از بنفشه آغاز شد.

در اولین قدم از تحقیقــات ماموران اقدام 
به ردزنی خطوط موبایل بنفشــه کردند و 

سرانجام رد آنتن موبایلش را پیدا کردند.
مامــوران با بررســی آنتن دهی گوشــی 
موبایل بنفشــه دریافتند گوشــی موبایل 

او در حوالی قرچک ورامین روشــن شده 
است.

 با افشــای این ماجرا مرد میانسالی  را که 
گوشی موبایل را در دست داشت بازداشت 
کردند. اما این مرد گفت گوشــی موبایل 
را در حاشــیه قرچک پیدا کــرده و اصلا 

نمی داند متعلق به چه کسی است.
در حالی که شــواهد حاکی از این بود که 
این مرد با بنفشه برخورد نداشته و حرفش 
در مورد پیدا کردن گوشــی راست است؛ 
تحقیقات برای پیدا کردن ردی از بنفشــه 

ادامه پیدا کرد.
    اولین سرنخ

 مامــوران  در گام دیگــری از تحقیقات و 
با بررســی فهرســت ریز مکالمات تلفنی 
بنفشــه دریافتند که او با مرد جوانی به نام 
سینا در ارتباط بوده و طی چند هفته اخیر 
چندین بار با او تماس داشته است. همین 
کافی بود تا ســینا به عنــوان تنها مظنون 
پرونده بازداشت شــود؛ چراکه بررسی ها 
نشــان می داد او آخرین فــردی بوده که 
با زن جوان ارتباط تلفنی داشــته اســت. 
همچنین در بررسی ســوابق کیفری سینا 

مشخص شد که او فردی سابقه دار است.
   اعتراف به قتل 

 ســینا که در ابتدا سعی داشــت از بیان 

حقیقت طفره برود بالاخره لب به اعتراف 
گشــود و زمانی که خود را در بن بســت 
اطلاعاتی دید، راز قتل بنفشه را فاش کرد.

 متهم در اولین اعترافــات خود گفت: من 
و بنفشــه مدتی بود با هم ارتباط داشتیم. 
گاهــی اوقــات من بــا ماشــین دنبالش 
می رفتــم و او را به هرکجا می خواســت 
میرســاندم. اما روز حادثه در حیاط خانه 
بنفشه با او درگیر شــدم و او شروع به داد 
و فریاد کرد. من که ترسیده بودم دهان او 
را گرفتم تا ساکت شــود اما یکباره متوجه 
شدم خفه شده است. من از ترسم جسد را 
به حاشــیه نظرآباد بردم و آنجا دفن کردم 
و برای اینکه پلیس را گمراه کنم گوشــی 
موبایــل اش را در حوالــی قرچک ورامین 
رها کردم.« بــا اطلاعاتی کــه این مرد به 
پلیس داده بود بقایای جســد کشف شد. 
اما نزدیکان بنفشــه به پلیس اعلام کردند 
که طلاهای بنفشــه هنگام کشــف جسد 
همراه او نبوده اســت. در ادامــه متهم به 
بازسازی صحنه جرم پرداخت و در شعبه 
دهم دادگاه کیفری یک اســتان تهران از 

خود دفاع کرد.
   در دادگاه 

 در این جلســه برادر مقتــول در جایگاه 
اولیای دم ایســتاد و درخواست قصاص را 

مطرح کرد.  وقتی متهــم روبه روی قضات 
ایســتاد و گفت: مدتی بود با بنفشه آشنا 
شــده بودم. ما تقریبا هــر روز همدیگر را 
می دیدیم و تفریح می کردیم و اگر بنفشه 
کاری داشــت و می خواســت جایی برود 
مــن او را می رســاندم.« متهــم در ادامه 
گفــت:»16 اســفند ماه بود که بنفشــه 
گفت می خواهد به مطب دکتــر برود. به 
همین خاطر با ماشین او را به مطب  دکتر 
رساندم و ســپس با هم به خانه برگشتیم. 
ما در حیــاط بودیم کــه بنفشــه از من 
خواســت تا کارت عابربانکم را به او بدهم. 
اما من گفتم کــه نمی توانم کارتم را بدهم 
و در برابر خواسته اش مقاومت کردم. اما او 

عصبانی شد و شروع به داد و فریاد کرد. او 
می گفت آبرویم را می برد. حتی به سمتم 
حمله کرد و با من درگیر شد که در جریان 
این درگیری دست و پایم زخمی شد. من 
هم از ترس آبرویم و برای اینکه او را ساکت 
کنم با دستانم دهانش را گرفتم. اما وقتی 
به خودم آمدم که بنفشه بیهوش شده بود. 
من که ترســیده بودم جســد را  بلافاصله 
داخل ماشینم گذاشتم  و به نظرآباد برده 

و دفن کردم.«
متهم در مورد انگیزه اش از سرقت طلاهای 
مقتول گفت: »من بیکار بودم و برای همین 
شــش النگوی طلا، پلاک و زنجیر بنفشه 
را برداشــتم. بعد هم برای اینکه پلیس را 
گمراه کنم، گوشــی موبایل او را به قرچک 
بردم و در خیابان رها کردم. اما من با قصد 
و نیت قبلــی و با انگیزه ســرقت طلاها او 
را به قتل نرســاندم و بعد از قتل بود که به 
فکر ســرقت افتادم. من فقط برای اینکه او 
ساکت شود دستم را جلوی دهانش گرفتم. 
اصلا فکر نمی کردم این کار موجب مرگش 
شــود. من اتهام قتل عمدی را قبول ندارم. 
« در پایان جلسه قضات وارد شور شدند و 
با توجه به مدرک های موجــود در پرونده 
مرد جوان را به قصاص، به خاطر سرقت به 
دو ســال زندان ،  ۷4 ضربه شلاق و رد مال 
و به خاطر دفن غیرقانونی به جزای نقدی 
محکوم کردند. با اعتــراض متهم به حکم 
صادره، پرونده در دیوان عالی کشور تحت 
رســیدگی  دوباره قرار گرفت و مهر تایید 
خورد. به این ترتیــب قاتل زن تنها در یک 

قدمی چوبه دار قرار گرفت.

قتل زن تنها در جریان رابطه پنهانی
متهم بعد از آشنایی با زن جوان او را کشت و طلاهایش را سرقت کرد

دستگیري عامل قتل آتشین مرد جوان 
در پارک جنگلي چیتگر

رئیس پلیس آگاهي تهران بزرگ از دستگیري عامل قتل آتشین مرد جوان در پارک 
جنگلي چیتگر، خبر داد. سردار علي ولیپور گودرزي،  رئیس پلیس آگاهي تهران بزرگ 
اظهار کرد: 30 مهرماه امسال، کارکنان انتظامات یکي از بیمارستان هاي تهران از طریق 
تماس تلفني با مرکز فوریت هاي پلیسي110، مرگ مشکوک مرد جواني را روي تخت 
بخش اورژانس گزارش کردند. به دنبال اعلام این خبر، تیمي زبده از کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهي تهران بزرگ  راهي سردخانه بیمارستان شدند و جسد مرد جواني 
را مشاهده کردند که  براثر سوختگي به کام مرگ فرو رفته بود؛ بررسي هاي اولیه نیز 
نشان مي داد متوفي قبل از اینکه روي تخت اورژانس فوت کند به امدادگران گفته بود 
که فردي به نام نیما او را با بنزین آتش زده است! این مقام ارشد انتظامي تصریح کرد: 
بدین ترتیب پرونده وارد فاز جنایي شد و کارآگاهان در نخستین گام با اقدامات اطلاعاتي 
متوجه شدند که مقتول با نیما از گذشته اختلافات مالي داشتند که همین سرنخ مهم 
شک، تیم جنایي را بر انگیخت. سردار گودرزي  متذکر شد: همکاران پرتلاشم در اداره 
دهم در گام بعدي با بهره گیري از شیوه هاي کشف نوین جرم دریافتند، مقتول و نیما 
که  گاهي اوقات با هم موادمخدر نیز مصرف مي کردند با یکدیگر در منطقه جنگلي 
چیتگر قرار ملاقات گذاشته بودند و روز حادثه بدن نیمه جان مقتول از همان جا به 
بیمارستان منتقل شده بود. این مقام ارشد انتظامي تصریح کرد:  کارآگاهان جنایي 
اداره دهم پس از کشف این سرنخ مهم، بي درنگ راهي مخفیگاه نیما شدند و پس از 
تعقیب و مراقبت هاي نامحسوس متهم را در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر کردند. 
رئیس پلیس آگاهي پایتخت متذکر شد: پس از عملیات دستگیري، کارآگاهان جنایي 
ماموریت یافتند تا با تجزیه و تحلیل هاي اطلاعاتي، تحقیقات خود را در رابطه با این 
پرونده ادامه دهند. با صدور قرار قانوني از ســوي مرجع قضائي، متهم جهت روشن 
شدن زوایاي پنهان پرونده در اختیار اداره دهم پلیس آگاهي تهران بزرگ قرار گرفت 

و تحقیقات همچنان ادامه دارد.

برخورد با موتورسواران متخلف در شهرري
فرمانده انتظامي شهرستان ري از اجراي طرح بازدید و بررسي موتورسیکلت هاي بدون 
مدارک مالکیتي در هفته اي که گذشت، خبرداد و گفت: طي این طرح 230 دستگاه 
موتورسیکلت به خاطر تخلف راکبانشان توقیف شد. سرهنگ »محمد قاسم طرهاني« 
در تشــریح این خبر بیان كرد: به منظور ارتقاي امنیت اجتماعي، جلوگیري از بروز 
تخلفات و جرایم، اجراي طرح بازدید و بررسي موتورسیکلت هاي داراي تخلف و فاقد 
مدارک در شهرستان ري به صورت ویژه در دستور کار یگان هاي فرماندهي انتظامي 
شهرستان ري قرار گرفت. وي افزود: با توجه به حساسیت موضوع و به منظور تامین 
امنیت شهروندان موتورسواراني که تحت پوشش هاي مختلف از جمله پیک موتوري 
اقدام به موبایل قاپي  یا توزیع مواد مخدر مي کردند، تحت نظارت و تعقیب قرار گرفتند. 
این مقام انتظامي بیان داشــت: در اجراي این طرح از 6 بهمن 1403 تا کنون، بیش 
از 1000 دستگاه موتورسیکلت مورد بازدید قرار گرفت که از این میان 230 دستگاه 
موتورسیکلت به خاطر  تخلفات راکبانشان توقیف شدند. در بررسي هاي انجام شده 
وسایل نقلیه موتوري مسروقه پس از صورتجلسه به مالکانشان بازپس داده شد و نیز از 
متخلفان مقادیر قابل توجهي موادمخدر صنعتي و سنتي و همچنین چند قبضه سلاح 
سرد کشف شد. سرهنگ طرهاني با اعلام تداوم و تشدید این گونه اقدامات كنترلي و 
نظارتي پلیس، از شهروندان خواست: در صورت مشاهده هرگونه تخلف صنفي، موضوع 

را به مركز فوریت هاي پلیسي 110 اطلاع دهند.

  خرده حادثه 

پشت پرده فرار از زندان در کرمانشاهقتل پزشک سرشناس گرگانی
سه نفر از 9 زندانی فراری زندان دیزل آباد دستگیر شدند

زورگیران  خیابان نبرد، هنگام سرقت دستگیر شدند

رئیس پلیس آگاهی گلســتان از تشــکیل تیم ویژه برای پیگیری پرونده قتل 
پزشک گرگانی خبر داد، مقتول با سلاح سرد به قتل رسیده و تحقیقات در حال 
انجام است. رئیس پلیس آگاهی گلستان از دستور ویژه فرمانده انتظامی استان 

برای پیگیری پرونده قتل پزشک گرگانی خبر داد.
سرهنگ امیر حســام گفت: پس از گزارش مرکز فوریت های پلیسی 110 مبنی 
بر کشف جسد در یک منزل مســکونی، بلافاصله تیمی از اداره مبارزه با جرائم 

جنایی پلیس آگاهی به محل اعزام شد.
رئیس پلیس آگاهی اســتان در پایان گفت: به دستور ســردار فرمانده انتظامی 
استان، تیم ویژه ای برای پیگیری پرونده تشکیل شــده و تحقیقات ادامه دارد. 

نتیجه این پرونده به زودی اعلام خواهد شد.

عصر روز پنجشــنبه 11 بهمن ماه امسال خبر فرار 
چند زندانی از زندان دیزل آباد کرمانشــاه منتشر 
شد.بلافاصله شــایعات و گمانه زنی ها نیز در فضای 
مجازی پیچیــد. عده ای می گفتند حدود ســی تا 
چهل زندانی که اکثر آنها از زندانیان سیاسی بودند 
اقدام به فرار کرده اند و عــده ای دیگر فرضیه فرار 
زندانیان از طریق آتش افــروزی عمدی را مطرح 
کرده بودنــد. همچنین صحبت هایی مطرح شــد 
مبنی بر اینکه این زندانیان محکوم به اعدام بوده و 
بعد از اجرای حکم اعــدام چند زندانی دیگر در ماه 
قبل از ترس نقشه فرار کشیده بودند. اما مسئولان 
اداره کل زندان هــای کرمانشــاه بلافاصله بعد از 
انتشار این شایعات ماجرای آتش افروزی منجر به 
فرار را تکذیب کرد و همچنین دادستان کرمانشاه 
و دیگر مسئولان قضایی این شهر در مورد عناوین 
اتهامی زندانیــان صحبتی نکردند. امــا با توجه به 
اینکه عنوان شده بود زندانیان فراری از مددجویان 
کانون اصلاح و تربیــت بوده، طبیعتا می شــد به 
سادگی نتیجه گیری کرد که زندانیان زیر 18 سال 
بوده و مشــمول حکم اعدام نمی شوند. همچنین 
با توجه به اینکه در هر زندانی در سراســر کشــور 
ممکن اســت حکم اعدام محکومان بــه اتهامات 
مختلف در طول ســال اجرا شــود؛ فرضیه چیدن 
نقشــه فرار به دلیل ترس دیگر زندانیان بی رمق به 

نظر می رسید.
  چطور فرار کردند؟

مســلما فرار چند زندانی از هر زندانی در سراســر 
دنیا موضوعی به شدت امنیتی تلقی خواهد شد و 
بدیهی است در چنین شرایطی فضای خبررسانی 
نیز چندان باز و روشن نباشــد. اما آنچه از اطلاعیه 
اداره کل زندان های کرمانشــاه مشخص است این 

اســت که در جریان این فــرار 9 مددجوی کانون 
اصلاح و تربیت با نقشه ای که از قبل طراحی کرده 
بودند طی چند روز حفاظ پنجره نمازخانه را بریده 
و سپس نقشــه خود را عملی کرده و از پنجره فرار 
کردند. بلافاصله بعــد از اینکه مســئولان زندان 
متوجه فرار زندانیان شــدند عملیات دســتگیری 
متواریان و بازگرداندن آنها به زندان آغاز شــد که 
در کمتر از 24 ساعت ســه نفر از زندانیان دستگیر 
شدند. همچنین تجسس برای دســتگیری دیگر 

فراری های این ماجرا نیز ادامه پیدا کرد.
  موقعیت زندان

زندان دیزل آبــاد در منطقه دیزل آباد کرمانشــاه 
واقع شــده کــه از چنــد مــاه قبــل زمزمه های 
مولدسازی و انتقال زندان به فضایی به وسعت سه 
برابر مکان فعلی مطرح شد. زندان دیزل آباد حدود 
50 سال قبل ساخته شــده و دارای 9 بند است.از 
این تعداد 5 بند به صورت دو طبقه است و در واقع 

این زندان 10 بند و 6 سالن دارد. در صحبت هایی 
که اخیرا در مــورد انتقال زندان به خارج از شــهر 
مطرح شده بود از این زندانی به عنوان یکی از لکه 
های جغرافیایی شهر کرمانشاه یاد شده بود و شاید 
بتوان نتیجــه گرفت که این زندان هــم اکنون در 
بافت شهر کرمانشاه قرار دارد و بیم فرار زندانیان از 
زندان هایی که در بافت شهر هستند همیشه وجود 
دارد. همین چند وقت قبل بــود که زندان رجایی 
شهر کرج نیز تخلیه شده و زندانیان به زندان های 
دیگر منتقل شــدند که بعدا یکی از دلایل تخلیه 
زنــدان نزدیکی آن به بافت شــهری عنوان شــد. 
اســتاندار کرمانشــاه موضوع فروش زنــدان را به 
طور جدی مطرح کرده بود و درخواســت داده بود 
پرونده ای دقیق از وضعیت این زندان تهیه شود تا 
در سفر رئیس قوه قضائیه تحت اختیار ایشان قرار 
گیرد. شاید بعد از این موضوع انتقال این زندان به 

صورت جدی تر پیگیری شود!

ســرکلانتر ششــم پلیس پیشــگیري پایتخت از 
دســتگیري 2 ســارق زورگیر خبر داد و گفت: این 
متهمان هنگام ســرقت تلفن همراه یک شــهروند 
شناسایي و دستگیر شدند. سرهنگ رسول بهرامي، 
ســرکلانتر ششــم پلیس پیشــگیري پایتخت در 
تشــریح این خبر بیان داشــت: پیــرو اجراي طرح 
مبارزه با سارقان و زورگیران، عوامل کلانتري 132 
نبرد حین گشــتزني در حوزه اســتحفاظي 2 مرد 
را که در حال ســرقت از یک شــهروند با استفاده از 
سلاح ســرد بودند، مشــاهده و براي دستگیري او 

اقدام کردند.

این مقام انتظامــي ادامه داد: متهمان با مشــاهده 
ماموران، شــهروند را رها کــرده و بــدون این که 
بتوانند از وي سرقت کنند با موتورسیکلت از محل 
گریختند که ایــن اقدام با تعقیــب ماموران مواجه 
شــده و در نهایت طي یک تعقیب و گریز کوتاه هر 
2 متهم زمینگیر و بازداشت شدند. سرکلانتر ششم 
پلیس پیشــگیري پایتخت ادامــه داد: متهمان به 
کلانتري منتقل و در بازرسي از وسایلشان 2 قبضه 
سلاح ســرد، یک عدد افشانه اشــک آور، 2 دستگاه 
تلفن همراه مســروقه کــه به تازگي ســرقت کرده 
بودند، کشف شــد. متهمان در بازجویي ها به جرم 

خود مبني بر سرقت از شــهروندان با تهدید سلاح 
ســرد اعتراف و همچنین به چندین فقره سرقت به 
این شــیوه نیز اقرار کردند و پس از تکمیل پرونده 
راهي دادسرا شــدند. ســرهنگ بهرامي با تاکید بر 
این مطلب که تا کنون پنج نفر از مالباختگان توسط 
پلیس شناسایي و به کلانتري دعوت شده اند، گفت: 
به شهروندان توصیه مي شــود که در معابر و ساعات 
خلوتي، نسبت به اطراف خود هوشیار باشند و سعي 
کنند کــه تا حد امــکان در معابر عمومــي از تلفن 
همراه استفاده نکنند یا در صورت اجبار با تجهیزات 

جانبي به هندزفري اقدام به مکالمه کنند.

مدیرکل صمت گیلان:
بستر  در  مجوز  دو  مصالح  برداشت  توقف  دستور 

سپیدرود رشت صادر شد

رشت-  زهرا رضازاده:  به گزارش روابط عمومی اداره 
کل صمت استان گیلان؛ تیمور پورحیدری در حاشیه سلسله 
مجوز  و  معدن  بخش  از  خود  نظارتی  سرزده  بازدیدهای 
برداشت های موقت؛ با حضور در پشت مخزن سد سنگر، اظهار 
داشت: نظارت جدی ناظران مقیم آب منطقه استان بر مجوزهای 
صادره بند »و« و »ز« قانون بودجه، می تواند تخلفات پیمانکاران 
را به شدت کاهش دهد.  وی با اشاره به احصا شدن تخلف اضافه 
برداشت قریب به ۳۰ هزار تن پیمانکاران آب منطقه ای در سه 
مجوز، تاکید کرد: برای پیمانکاران متخلف بدون هیچ مماشاتی 
پس از بررسی دقیق کارشناسی که عمدتاً تعرض به عمق و 
عرض رودخانه ها را داشته اند، پرونده تشکیل و به محاکم قضایی 
معرفی خواهند شد و همگی آنها ملزم به رعایت چارچوب قانونی 
مندرج در مجوز هستند.  تیمور پورحیدری در حین نظارت 
سرزده بر ۵ مجوز برداشت موقت اداره آب منطقه ای؛ دستور 
توقف عملیات برداشت مصالح ۲ مجوز را صادر کرد و گفت: آب 
منطقه ای علاوه بر الزام پیمانکاران به نصب دوربین و حضور 
مداوم ناظران مقیم و شرکت های مهندسین مشاور؛ موظف به 
نظارت بر روند برداشت قانونی از بستر رودخانه ها است. مدیر 
کل صنعت، معدن و تجارت گیلان نسبت به لغو سایر مجوزهای 
صادرشده در صورت مشاهده تخلف، هشدار داد و گفت: این 
ای،  تخلف در هر مرحله  نیستد در صورت  دائمی  ها  مجوز 
بلافاصله ابطال خواهند شد و حتی ناظران محیط زیست نیز 
طبق دستور قضایی، موظف به ارائه گزارش در مورد تخلفات 
هستند.   گفتنی است؛ هر هفته مدیر کل صمت گیلان از روند 
برداشت مصالح از محل مجوزهای برداشت موقت در حوزه آب 
منطقه ای به اتفاق رئیس اداره معادن و کارشناس حراست این 

اداره کل به صورت سرزده بازدید به عمل می آورند.

شرکت  در  ایمنی  دوره  ساعت  نفر  هزار   ۳۳۹۶۸
نفت و گاز آغاجاری برگزار شد

رحمان  سید   - اهواز 
کیا  شکیبا  علی  محمدی:  
رئیس بهداشت،ایمنی،محیط 
عامل  غیر  پدافند  و  زیست 
شرکت نفت و گاز آغاجاری 
عنوان کرد: از ابتدای سال۱۴۰۳  دوره های آموزشی تخصصی 
در زمینه آموزش الزامات HSE برای تمام سطوح کارکنان با 

هدف کاهش و جلوگیری از بروز حوادث برگزار شد.
مهمترین  دوره های آموزشی با موضوعات تخصصی شامل 
دوره ی سیستم پروانه کار سرد و گرم،کمک های اولیه و امداد 
و نجات، ایمنی کار در ارتفاع و حفاظت از سقوط، ایمنی در 
ایمنی  و  بسته  فضای  به  ورود  ایمنی  حفاری،  و  گودبرداری 

فرودگاهی و .....که برای آشنایی بیشتر کارکنان برگزار شد.
 رئیس بهداشت،ایمنی، محیط زیست و پدافند غیر عامل 
عنوان کرد: علاوه بر آموزش های تئوری ،آموزش های عملی 
کلیه  با  کارکنان  بیشتر  تسلط  زمینه  در  مختلفی  کاربردی 
ملزومات حفاظت فردی و عمومی و همچنین انجام عملیات 
های متعدد آتش نشانی نیز توسط مدرسان این مجموعه برگزار  

شد.

توسعه  برای  ریالی  میلیارد   1215 سرمایه گذاری 
زیرساخت های مخابراتی استان یزد   

افضلیان:  زهرا  یزد-  
همزمان با گرامیداشت دهه 
یزد  منطقه  مخابرات  فجر، 
با بهره برداری از ۱۰۲ پروژه 
 ۱۲۱۵ ارزش  به  مخابراتی 
میلیارد ریال، نقش موثری در توسعه زیرساخت های مخابراتی و 
همراه اول نقش در استان ایفا می کند. مدیر مخابرات منطقه با 
اعلام این خبر اظهار داشت: این پروژه ها با هدف ارتقای کیفیت 
خدمات ارتباطی، تسهیل دسترسی به اینترنت پرسرعت و ایجاد 
شهروندان  رفاه  افزایش  برای  دیجیتال  پایدار  زیرساخت های 
در استان طراحی و اجرا شده است.  زارع گفت: این پروژه ها 
شامل توسعه و جایگزینی کافونوری، اجرای تجهیزات اکتیو 
استانی، جابجایی و  افزایش ظرفیت زیرساخت داخل  تانوما، 
تقویت فیبرنوری، ارتقا و توسعه سایت های BTS، ارائه خدمات 
اینترنت پرسرعت TD-LTE ،ارائه خدمات اینترنت پرسرعت 
خانگی، نصب سوئیچ دیتا و بهبود سیستم های پاور است که 
همزمان با دهه فجر در استان به بهره برداری می رسد.  مدیر 
حوزه  در  به ویژه  اجراشده  پروژه های  افزود:  منطقه  مخابرات 
فیبرنوری و اینترنت پرسرعت تانوما، بسترهای مناسبی برای 
توسعه خدمات مخابراتی، رشد اقتصادی و ایجاد فرصت های 

جدید در حوزه فناوری اطلاعات فراهم کرده است .

نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس  بازدید 
شورای اسلامی از پروژه توسعه شبکه فیبر 

از  مجلس  در  قلا  آق  و  گرگان  مردم  نماینده   - گرگان 
گزارش  به  کرد.  بازدید  گرگان  در  فیبر  شبکه  توسعه  پروژه 
روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان ، مهندس رمضانعلی 
سنگدوینی نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای 
اسلامی از پروژه توسعه شبکه فیبر نوری مخابرات در شهرستان 
گرگان بازدید کرد.  وی ضمن ابراز خرسندی از پیشرفت این 
پروژه و اجرای آن در متاطق روستایی گفت: اقدامات بسبار 
خوبی توسط مخابرات انجام شده و ادامه دارد که این موجب 
پیشرفت استان از لحاظ فناوریهای روز خواهد شد.  وی مخابرات 
را عامل توسعه بیشتر استان دانست و گفت: اجرای پروژه تبدیل 
شبکه مسی به فیبر از پروژه های بسیار مهم مخابرات بوده و 
از مردم خواست از سرویسهای ارائه شده بر این بستر استفاده 
نموده و از مزایای آن بهره مند شوند.  وی همچنین از مخابرات 
شهری  مناطق  تمامی   ، امکانات  عادلانه  توزیع  با  خواست 
و روستایی را در برنامه توسعه ای در نظر گرفته و با تامین 

درخواستهای مخابراتی مردم ، موجب رضایتمندی آنها شوند.

در   FTTH سرویس  واگذاری  وضعیت  بررسی 
مخابرات شهرستان آق قلا  

گرگان - در جلسه ای و با حضور رئیس اداره مخابرات آق 
قلا وضعیت واگذاری FTTH بررسی شد.  به گزارش روابط 
عمومی مخابرات منطقه گلستان ، دکتر کامبیز بیک محمدی با 
اشاره به مزایای بسیار این سرویس  و درخواست مشتریان برای 
بهره مندی از آن گفت : کارگروهی به این منظور تشکیل شده 
و عملکرد آن بصورت دوره ای بررسی می شود.  رئیس اداره 
مخابرات شهرستان آق قلا ، بازاریابی مناسب و فروش حداکثری 
این سرویس را از وظایف این کارگروه دانست و بر تلاش بیشتر 
برای تحقق این هدف تاکید کرد.    وی با تاکید بر زیرساختهای 
مناسب ایجاد شده ، شرایط ارائه سرویس اینترنت پرسرعت 
FTTHبر این بستر را برای مشتریان فراهم دانست و از مردم 
شهرستان آق قلا خواست برای دریافت این سرویس به مرکز 
امور مشتریان مخابرات این شهرستان مراجعه و بهره مندی از 

پرسرعت ترین اینترنت مخابرات را تجربه نمایند.

مسرور دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور:
با  تجارت  تقویت  و  زیرساخت ها  توسعه  اولویت 

همسایگان در مناطق آزاد
زاهدان - محمد شکوهی فر:  
رضا مسرور، دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
تکریم  مراسم  در  کشور، 
هیأت  رئیس  معارفه  و 
سازمان  مدیرعامل  و  مدیره 
منطقه آزاد چابهار، با تأکید 
بر نقش کلیدی این مناطق در تولید ثروت و رفاه اجتماعی، 
آماده سازی زیرساخت ها و تقویت تجارت با کشورهای همسایه 
را از مهم ترین اولویت های مدیریتی برشمرد. وی با اشاره  به 
اهمیت نقش مناطق آزاد در تولید ثروت و ارتقای رفاه مردم، 
اظهار داشت: منطقه آزاد چابهار به عنوان یکی از پرظرفیت ترین 
مناطق آزاد کشور، تاکنون به اندازه پتانسیل واقعی خود رشد 
نکرده که بخشی از این مسئله ناشی از نگرش های مدیریتی 
فعال سازی  ضرورت  بر  تأکید  با  مسرور  است.  بوده  گذشته 
می تواند  منطقه  افزود:این  چابهار،  آزاد  منطقه  ظرفیت های 
به عنوان دروازه اصلی صادرات به جهان و محلی برای ایجاد 
صادرات  تسهیل کننده  مشوق های  نظیر  رقابتی  مزیت های 
نقش آفرینی کند. وی همچنین به تأکیدات مقام معظم رهبری 
در زمینه تقویت سرمایه گذاری بخش خصوصی اشاره کرد و 
خواستار تلاش همه جانبه در این زمینه شد. دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با اشاره به معافیت های مالیاتی 
و صدور مجوزهای اقتصادی به عنوان ابزارهای تشویقی برای 
جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی، بر لزوم تسریع در حل 
مشکلاتی نظیر مالیات بر ارزش افزوده و دیگر موانع اداری تأکید 
کرد و گفت: افزایش تعامل با کشورهای حاشیه خلیج فارس 
و تقویت همکاری های اقتصادی منطقه ای باید در دستور کار 
نظیر  کلیدی  زیرساخت های  آماده سازی  مسرور،  گیرد.  قرار 
حمل ونقل و خدمات لجستیکی را یکی از ضرورت های توسعه 
اقتصادی مناطق آزاد دانست و تصریح کرد که بخش عمده ای از 
منابع مالی این مناطق باید به این حوزه اختصاص یابد.  وی در 
پایان با اشاره به شناخت و تحصیلات محمد سعید اربابی، رئیس 
جدید هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار، ابراز 
آزاد  منطقه  سازمان  نزدیک تر  تعامل  افزایش  کرد:  امیدواری 
چابهار با مسئولان شهرستان و استان، تقویت همگرایی میان 
نهادهای مرتبط در دوره مدیریت جدید منجر به تحول و رفع 

چالش های موجود در این منطقه شود.

کارگاه آموزشی الزامات امنیتی کاربران در شرکت 
نفت و گاز کارون برگزار شد

رحمان  سید   - اهواز 
آموزشی  کارگاه  محمدی:  
الزامات امنیتی کاربران برای 
کارکنان شرکت بهره برداری 

نفت و گاز کارون برگزار شد.
کارگاه آموزشی " الزامات امنیتی کاربران با هدف ارتقا دانش 
امنیتی کاربران، شناخت و مقابله با تهدیدهای فضای مجازی با 
محوریت اداره کامپیوتر و همکاری اداره آموزش در سالن آمفی 
تئاتر شهدای کارون با تدریس مهندس دادگر برگزار شد. کارکنان 
شرکت نفت و گاز کارون در این کارگاه آموزشی با مفهوم امنیت 
اطلاعات، امنیت کاربران رایانه ای، هک ها و حملات سایبری، 
فرایند مفاهیم بنیادی امنیت، ایمن سازی تلفن های همراه و 
رایانه های شخصی و چگونگی و اهمیت حفظ حریم خصوصی 
آشنا شدند. شرکت کنندگان در طول این کارگاه که به صورت 
تعاملی برگزار گردید در خصوص مباحث مطرح شده ضمن ورود 

به موضوعات و اظهار نظر، پاسخ های خود را دریافت کردند.

خبر

سرقت خودرو از تهرانپارس و کشف 
در داراب

فرمانده انتظامی داراب ضمن اشــاره به پایش مســتمر محورهای مواصلاتی 
و کنترل خودروهای عبوری، از دســتگیری ســارق خودرو و کشف سواری 
سرقتی در این شهرستان خبر داد. سرهنگ سیدرحمان هاشمی بیان داشت: 
در راستای پایش تصویری محورهای مواصلاتی و کنترل خودروهای عبوری، 
مامــوران انتظامی بخش جنت از تردد ســواری پژو 206 ســرقتی در حوزه 
استحفاظی مطلع و بررسی موضوع را در دستور کار خود قرار دادند. او با بیان 
اینکه ماموران انتظامی حین ایســت و بازرسی و با روش های پلیسی موفق به 
توقیف خودرو مورد نظر و دستگیری راننده شدند، گفت: پس از بررسی ارکان 
خودرو، مشخص شد در بهمن ماه ســال جاری در منطقه جوادیه تهرانپارس 
به ســرقت رفته اســت. این مقام انتظامی با بیان اینکه متهم پس از تشکیل 
پرونده برای سیر مراحل قانونی روانه دادسرا شد، تصریح کرد: پلیس همواره 
با ارتقاي توان عملیاتی با تکیه بر تجهیزات و امکانات نوین از هیچ تلاشی در 

برقراری امنیت پایدار در سطح جامع دریغ نمی نماید.

صف چهره ها؛ 
به وقت طلوع...
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محمد صابری|در همان ساعات ابتدایی کلیدخوردن فرآیند 
پیش فروش بلیت های جشنواره چهل وسوم، اسامی فیلم هایی 

که با اقبال ویژه مخاطبان مواجه بودند هم منتشر شد و در میان 
چند فیلم کمدی و پرستاره، حضور »موسی کلیم الله« هم جلب 

توجه می کرد. فیلمی از ابراهیم حاتمی کیا که بی راه نیست اگر او را 
کارگردانی خاطره ساز برای چند نسل از مخاطبان جشنواره فیلم 
فجر بخوانیم و به همین پشتوانه هم قابل پیش بینی بود که پروژه 

تازه او، تبدیل به یکی از کنجکاوی های فجر چهل وسوم شود. 
پروژه »موسی کلیم الله)ع(« از مهمترین پروژه های سیمافیلم در 
قالب یک سریال الف ویژه بود که بعد از یک دهه، حالا قرار است 
در قالب یک سه گانه سینمایی به سرانجام برسد و نسخه ای که 

این روزها در جشنواره فجر روی پرده می رود، در واقع قسمت اول 
از همین سه گانه است. فیلمی که عنوان فرعی »به وقت طلوع« 

برای آن انتخاب شده و داستان تولد و نوزادی حضرت موسی)ع( 
را تا مرحله سپردن او به رود نیل توسط مادرش، روایت می کند. دو 

فصل بعدی پروژه درباره دوران میانسالی و کهنسالی این پیامبر 
الهی است.

صف چهره ها؛ به وقت طلوع...
درباره 9 چهره شاخص در ترکیب عوامل »موسی کلیم الله« که از کنجکاوی برانگیزترین 

پروژه های راه یافته به چهل وسومین جشنواره فیلم فجر است

جشنواره فیلم فجر در هر دوره ای معمولا میزبان چند فیلم ضعیف، تعداد قابل توجهی فیلم متوسط و چند فیلم شاخص است و این معادله ای است 
که کمتر به یاد داریم که در دوره ای برهم خورده باشد. این خروجی طبیعی برآمده از روند تولید در سینمای ایران است و کمیت بالا یا پایین فیلم های 
راه یافته به جشنواره هم تأثیری بر این نسبت های کلی ندارد. فارغ از ماجرای معدل کیفی فیلم ها و بازخوردی که از مخاطبان خود می گیرند، برخی 
آثار از منظر ثبت یک تجربه و یا دستاورد ویژه، در کانون توجه قرار می گیرند و اتفاقا رونمایی از این آثار، از شاخص ترین اتفاقاتی است که می توان 
از ویترین جشنواره فجر انتظار داشت. »موسی کلیم الله)ع(« نسخه ای سینمایی از یک پروژه بزرگ تلویزیونی است که اهمیت رونمایی از آن در 
جشنواره چهل وسوم فیلم فجر، تنها نام کارگردان معتبرش و یا سوژه ارزشمندش نیست، بلکه این اثر محصول یک گام بلند در سینمای ایران به 
سمت صنعتی تر شدن است. اتکای این پروژه به فناوری های روز و تأمین زیرساخت هایی که برکات آن شامل حال تمام جریان تولید آثار نمایشی 
در آینده می شود، فی نفسه ارزشمند است. اما در این بخش از پرونده فیلم »موسی« تمرکز اصلی را بر مرور عملکرد چهره هایی گذاشته ایم که در به 
سرانجام رسیدن این اثر، سهمی داشته  اند. باید این نکته را هم یادآوری کنیم که بخشی از بازیگران این پروژه که در فصل های بعدی حضور خواهد 

داشت و تا به امروز برخی از آن ها مقابل دوربین هم رفته اند، در این بازخوانی مدنظر قرار نگرفته اند.
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از سال 65 و زمان ساخت فیلم 
»هویت« تا به امروز، قریب به 4 

دهه است که ابراهیم حاتمی کیا 
همواره حضوری مستمر و 

تأثیرگذار در سینمای ایران 
داشته است. فیلم »موسی 

کلیم الله« در واقع بیست 
و یکمین فیلم کارنامه این 
کارگردان است که حالا در 

جشنواره فجر رونمایی می شود.

 از زمانی که تیم تهیه  و تولید 
پروژه »موسی« به طور کامل 
تغییر کرد، اصلی ترین اتفاق 
طراحی مسیر متفاوتی برای 
پیش تولید بود. سیدمحمود 

رضوی که تهیه کنندگی سریال 
را برعهده گرفت، حدود ۳سال 
پیش تولید این سریال تاریخی 

و پرهزینه طول کشید تا 
مقدمات مدنظر فراهم شود.

فرمول استخراج نسخه 
سینمایی از سریال های 

در دست تولید تلویزیون، 
در سال های اخیر بیشتر 
موردتوجه مدیران سیما 

قرار گرفته است. فرمولی که 
برمبنای آن »موقعیت مهدی« 

هم به جشنواره رسید. در 
چهل وسومین جشنواره فجر، 
دو فیلم چنین شرایطی دارند؛ 

یکی »موسی کلیم الله)ع(« و 
دیگری »اشک هور«.
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یکی از امتیازات ویژه »موسی 
کلیم الله)ع(« که در کیفیت 

بصری آن هم تأثیری مستقیم 
داشته، فیلمبرداری آن است 

که حضور چهره ای معتبر 
همچون تورج منصوری در 

پشت دوربین این پروژه، 
پشتوانه آن بوده است. این 

فیلم اولین همکاری مشترک 
این فیلمبردار باسابقه سینمای 

ایران با حاتمی کیا محسوب 
می شود.
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 درباره اینکه خروجی پروژه 
عظیم »موسی کلیم الله)ع(« 

قرار است چه سروشکلی 
داشته باشد، هنوز روایت 

واحدی وجود ندارد. مدیران 
سیما همچنان بر پخش نسخه 

سریالی آن تأکید دارند اما 
برخی شنیده های موثق حکایت 

از تبدیل آن به یک سه گانه 
سینمایی دارد؛ قالبی که به نظر 

می رسد حاتمی کیا هم تسلط 
بیشتری بر آن دارد.

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟  کارنامه اش قرابت عجیبی با جشنواره فیلم فجر دارد و نامش در فهرست کارگردانان 
رکورددار شکار سیمرغ جا دارد. ابراهیم حاتمی کیا، هنوز هم به واسطه خاطرات خوشی که از »ديده بان« و »مهاجر« تا 
»آژانس شیشه ای« و »از کرخه تا راين« برای مان ساخته، در میان طیف قابل توجهی از سینمادوستان، محبوب است.

آخرینحضورشدرفجرچهبود؟  پنج ســال پیش با بیســتمین فیلم بلند کارنامه اش در فجر حضور داشت. 
»خروج« البته نه فقط انتظارات طرفداران اين فیلمساز کهنه کار را برآورده کرد که در معرض انتقاداتی هم قرار گرفت. 
با اين همه نامزدی در پنج بخش و شکار دو سیمرغ فنی، کارنامه قابل قبولی برای اين فیلم در جشنواره سی وهشتم 

رقم زد.
چهسهمیاز»موسی«دارد؟  هر چند در نیمه راه و بعد از چند سال فرازونشیب کارگردانی »موسی«  به او پیشنهاد 
شد، اما او به سنت همه فیلم های ثبت شده در کارنامه اش ترجیح داد اين بار هم فیلمنامه ای به قلم خودش را مقابل 
دوربین ببرد. به واسطه بازنويسی فیلمنامه اولیه، حالا سهم او از »موسی کلیم الله« هم نويسندگی است و هم کارگردانی.

چهجایگاهیدرکارنامهاشدارد؟  »موسی« يکی از تجربه های جاه طلبانه حاتمی کیا در عرصه تکنیک سینماست 
که به  واسطه بازخوردهايی که در رونمايی جشنواره و بعدتر در اکران عمومی خواهد داشت، می تواند به سرآغاز فصل 

تازه ای در مسیر فیلمسازی او تبديل شود.

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ مريلا زارعی به ويژه در يک دهه اخیر، همــواره بازيگری در کانون توجه بوده 
و نقش آفرينی های ويژه ای را هم از او به ياد داريم. فیلم »کارو« که دو سال پیش از ورود به جشنواره بازماند 
به تازگی به اکران آنلاين رسیده و حضور زارعی در اين فیلم هم تحسین برانگیز است. او همین روزها سريال 

»ازازيل« را هم در حال پخش دارد. 
آخرینحضورشدرفجرچهبود؟  در جشنواره چهلم، با فیلم »هناس« حضور داشت. فیلمی متفاوت درباره 
يک شهید هسته ای که حسین دارابی آن را کارگردانی کرده بود و قهرمان اصلی روايت، همسر اين شهید بود. 

مريلا زارعی ايفاگر همین کاراکتر در فیلم بود و نقش مقابل بهروز شعیبی را ايفا می کرد.
چهسهمیاز»موسی«دارد؟  داستان زندگی حضرت موسی)ع( به ويژه در فصل ابتدايی، وابستگی عمیقی 
به شخصیت مادر اين پیامبر الهی دارد و از اين منظر می توان مريلا زارعی را بازيگر نقش اصلی فیلم »موسی 
کلیم الله؛ به وقت طلوع« به حساب آورد. بخش اصلی داستان مربوط به بارداری اين کاراکتر و تصمیم گیری اش 

برای سپردن نوزادش به آب است.
چهجایگاهیدرکارنامهاشدارد؟  در ادامه سلسله همکاری های مريلا زارعی با ابراهیم حاتمی کیا، حضور 

اين بازيگر در فیلم »موسی« را می توان از منظر تجربه فنی، يک نقطه عطف به شمار آورد.

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ هر چند سال ها در عرصه تئاتر تجربه داشت اما از بازيگرانی است که در قاب تلويزيون 
به شهرت رسید. همکاری با سروش صحت در »ساختمان پزشکان« نقطه آغاز شهرت بهنام تشکر بود و بعدتر در کنار 
هومن برق نورد يکی از زوج های محبوب در کمدی های تلويزيونی را خلق کردند. تشکر اما همزمان در نقش های جدی 

هم حضوری پررنگ داشت.
آخرینحضورشدرفجرچهبود؟  همین جشنواره سال گذشته با ايفای سه نقش در سه فضای متفاوت، فیلم های 

»پرويز خان«، »آپاراتچی« و »بهشت تبهکاران« را در ويترين جشنواره فجر داشت و از بازيگران پرکار آن دوره بود.
چهسهمیاز»موسی«دارد؟  داستان فیلم، از يک کابوس آغاز می شــود. کابوسی که گويی زنگ هشداری برای 
فرعون است. از همین نقطه هم اين کاراکتر تبديل به يکی از محورهای اصلی روايت می شود. بهنام تشکر ايفاگر نقش 
فرعون در فیلم است و اوست که برای نگهبانی از تاج وتخت خود و به پیشنهاد خواب گذارش، دستور به قتل عام نوزادان 

پسر می دهد.
چهجایگاهیدرکارنامهاشدارد؟  يکی از بهترين نقش آفرينی های سینمايی بهنام تشکر را در همین فیلم شاهد 
هستیم. او به خوبی توانسته است شخصیت فرعون را از قالب کلیشه ای خود خارج کرده و وجوه متفاوتی از آن را در 

فرازهای مختلف داستان به تصوير درآورد.

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ از باســابقه ترين بازيگران حاضر در جشنواره امســال است که حضوری 
خاطره انگیر در فیلم های سینمايی و مجموعه های تلويزيونی متعدد طی چهاردهه گذشته داشته است. 
فرهاد آيیش ريشه در تئاتر دارد و شــاخص ترين ويژگی اش در میان هنرمندان هم نسلش، انرژی بالا و 

انگیزه سرشار برای کسب تجربه های متنوع در عرصه بازيگری است.
آخرینحضورشدرفجرچهبود؟  آيیش که دو ســال پیش با ايفــای نقش محمد مصــدق در فیلم 
»خائن کشی« مسعود کیمیايی در فجر حضور داشت، سال قبل هم »دو روز ديرتر« به کارگردانی اصغر 

نعیمی را در ويترين اين رويداد داشت. فیلمی که البته بازخوردهای خوبی از مخاطبان نگرفت.
چهسهمیاز»موسی«دارد؟  يکی از غافلگیری هــای فیلم کیفیت حضور فرهاد آيیش در آن اســت؛ 
او همزمان در دو نقش کاملا متفاوت ظاهر شده اســت. يکی خواب گذاری شیطان صفت که به واسطه 
ارتباط با شیاطین از آينده برای فرعون خبر می آورد و ديگری عالمی پاک سرشت که منتظران منجی 

را هدايت و راهبری می کند.
چهجایگاهیدرکارنامهاشدارد؟  حتما نقش های متنوعــی را می توانیم با امضــای فرهاد آيیش در 
حافظه مان مرور کنیم اما حضور اين بازيگر در اين پروژه حتما از اتفاقــات ويژه و قابل ارجاع در آينده 

خواهد بود. اين فیلم اولین تجربه همکاری آيیش با حاتمی کیا هم محسوب می شود.

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ هر چند همین اواخر در »بازنده« هم خوش درخشــید اما هنوز از سايه 
کاراکتر محبوب »رضا پروانه« بیرون نیامده اســت. علیرضا کمالی با »پوست شــیر« فصل تازه ای از 
فعالیت های حرفه ای خود در بازيگری را آغاز کرده است و پیوستن به پروژه موسی، مربوط به پیش از اين 

دوران است. او پیش تر بازيگر نقش های فرعی در فیلم ها و سريال های مختلفی بود.
آخرینحضورشدرفجرچهبود؟  يکی از مهمترين فیلم های اخیر کمالی، »شــب داخلی ديوار« بود 
که از حضور در ويترين جشنواره فجر بازماند و بعدتر هم نسخه قاچاق آن به دست مخاطب رسید. اين 
بازيگر آخرين بار با »آبادان يازده60« که از محصولات سازمان اوج درباره سال های جنگ بود، در فجر 

حضور داشت.
چهسهمیاز»موسی«دارد؟  پدر حضرت موسی، عمران نام دارد و او از کاتبان درباره فرعون است. به 
همین دلیل هم زودتر از ساير هم کیشــان خود در جريان برخی تصمیمات کاخ نشین ها قرار می گیرد. 

علیرضا کمالی در اين فیلم سینمايی ايفاگر نقش عمران است.
چهجایگاهیدرکارنامهاشدارد؟  از نظر میزان حضور در روايت، عمران کاراکتری محوری در داستان 
»موسی« نیست اما کمالی به خوبی توانســته اســت اين کاراکتر را در مقابل دوربین حاتمی کیا جان 

ببخشد. کمالی پیش تر ايفای نقش در »ملک سلیمان« را هم تجربه کرده بود.

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ يکی از پرچهره ترين فیلم های ســینمای ايران »شــیرين« ســاخته عباس 
کیارستمی است که ساختارش بر پايه پرتره زنان سینمای ايران طراحی شده بود. شايد جالب باشد بدانید 
بهاره کیان افشار برای اولین بار در همین فیلم حضور در يک پروژه سینمايی را تجربه کرد. کیان افشار پیش تر 

در سريال »کلاه پهلوی« در تلويزيون ايفای نقش کرده بود.
آخرینحضورشدرفجرچهبود؟  »نمور« يک از فیلم های معمولی جشــنواره چهلــم فیلم فجر بود که 
به واسطه نشســت خبری  اش تبديل به پرحاشیه ترين فیلم اين رويداد شــد! بهاره کیان افشار، آخرين بار با 

همین فیلم در جشنواره حضور داشت.
چهسهمیاز»موسی«دارد؟  يکی از زنان بزرگ تاريخ که در دين اسلام هم بسیار تکريم شده، آسیه همسر 
فرعون است. او هر چند زندگی در کاخ پر ظلم و ستم فرعون را تجربه می کرده اما برخلاف همسرش، روحی 
زلال داشته و به همین دلیل شايســته مادری يکی از پیامبران الهی می شود. بهاره کیان افشار در »موسی« 

ايفاگر نقش آسیه است.
چهجایگاهیدرکارنامهاشدارد؟  حتما همکاری با کارگردانی در سطح ابراهیم حاتمی کیا اتفاقی ويژه در 
کارنامه بهاره کیان افشار محسوب می شود و از آنجايی که او در اين پروژه يکی از نقش های کلیدی را ايفا کرده، 

بايد در انتظار فصل های بعدی و حضور جدی تر آسیه در متن داستان باشیم.

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ اولین جرقه های شهرت را در مقابل دوربین مهران مديری تجربه کرد. شکیب 
شجره ايفاگر يکی از نقش های فرعی سريال خانگی »هیولا« بود که جنس نقش آفرينی و درخششی که در اين 
سريال داشت، خیلی زود به چشم آمد و مسیر ورود او به دنیای حرفه ای بازيگری را هموار کرد. او با »عروسی 

مردم« ايفای نقش يک را هم تجربه کرد.
آخرینحضورشدرفجرچهبود؟  شجره هنوز در سینما بازيگر پرکاری نیست. آخرين فیلم شاخصی که 
با نقش آفرينی شجره در ويترين فجر به نمايش درآمد، »خائن کشی« به کارگردانی مسعود کیمیايی بود که 

در جشنواره چهل ويکم رونمايی شد و امسال به اکران عمومی درآمد.
چهسهمیاز»موسی«دارد؟  وقتی فرعون براســاس تعبیر و پیشــگويی خواب گذارش تصمیم به کشتار 
نوزادان پسر می گیرد، اين ماموريت را به فرمانده ارشــدی به نام راموس واگذار می کند. او يکی از پلیدترين 
کاراکترهای روايت »موسی« است که شکیب شجره ايفاگر نقش آن است. کاراکتری که تا آخرين لحظه برای 

به دام انداختن موسای نوزاد، در تکاپوست.
چهجایگاهیدرکارنامهاشدارد؟  شجره در همین جشــنواره فیلم ديگری هم دارد و احتمالا اين دوره از 
جشنواره تجربه ای مهم در کارنامه حرفه ای اش محسوب می شود، اما اتفاق ويژه تر برای او می تواند همزمان 

با پخش تلويزيونی موسی رقم بخورد.

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ تقريبا همه فیلم هايی که امضای او را به عنــوان تهیه کننده پای خود دارند، 
خاص محسوب می شوند. محمود رضوی اولین بار و به صورت مشترک با اصغر فرهادی تهیه کنندگی سینما را 
با »درباره الی...« تجربه کرد و بعدتر پای کار فیلم جنجالی »خیابان های آرام«  رفت. تمرکز اصلی او تا به امروز 

بر سینمای اجتماعی و سیاسی بوده است.
آخرینحضورشدرفجرچهبود؟  يکی از کارگردانان جوانی که همکاری های مهمی با رضوی داشــت، 
محمدحسین مهدويان بود و آخرين همکاری مشترک اين دو يعنی »رد خون« آخرين حضور رضوی در فجر 

را رقم زد. از اين منظر  »موسی«  حکم بازگشت اين تهیه کننده به جشنواره پس از 6 سال را دارد.
چهسهمیاز»موسی«دارد؟  پروژه ای با عظمت »موســی« که بايد اســتانداردهای الف ويــژه در فرآيند 
سريال ســازی تلويزيون را رعايت کند، نیاز به پروداکشنی پیچیده دارد. تهیه کنندگی اين پروژه مسئولیتی 
کلیدی بود که محمود رضوی آن را برعهده گرفت تا زمینه ســاز تغییر ماهیت فرآيند تولید آن از سنتی به 

مجازی شود.
چهجایگاهیدرکارنامهاشدارد؟  حتما پروژه »موســی« اتفاق مهمی در کارنامه تهیه کنندگی محمود 
رضوی محسوب می شود. اين پروژه چنان ابعاد عظیمی دارد که مديريت فرآيند تهیه آن، اصلا کار ساده ای 

نیست و حالا رضوی هم به پشتوانه اين تجربه، اعتبار مضاعفی در اين میدان به دست خواهد آورد.

ازکارنامهاشچهمیدانیم؟ هر چند شروع همکاری اش با ابراهیم حاتمی کیا به ظاهر مبارک نبود و منجر 
به يک توقیف طولانی مدت شد اما بعدتر در همکاری با همین کارگردان، سیمرغ را هم به دست آورد. کارن 
همايونفر، از آهنگسازان بنام سینمای ايران است که اولین همکاری اش با حاتمی کیا »گزارش يک جشن« 

بود. او بعدتر برای »باديگارد« و »به وقت شام« هم آهنگ ساخت و برای آخری سیمرغ گرفت.
آخرینحضورشدرفجرچهبود؟  »بعد از تو« و »روايت ناتمام سیما« را می توان مربوط به دو حضور متأخر 
همايونفر در جشنواره فیلم فجر طی سال های اخیر به شمار آورد. او برای آهنگسازی »روايت ناتمام سیما« 

کانديدای دريافت سیمرغ هم شد.
چهسهمیاز»موسی«دارد؟  بخش عمده ای از فضاسازی روايت های تاريخی و مذهبی در سیما و سینما، 
وابســته به يک ملودی ماندگار در حافظه مخاطب است و بار اين خاطره سازی را موسیقی بردوش می کشد. 

همايونفر در همکاری تازه  ای با حاتمی کیا، ساخت موسیقی »موسی«  را برعهده داشته است.
چهجایگاهیدرکارنامهاشدارد؟  همايونفر بیشتر به واسطه ملودی های ماندگارش برای فیلم های سیاسی 
و اجتماعی روز شناخته می شود و حالا »موسی« را می توان يکی از جدی ترين تجربه های تاريخی مذهبی در 
کارنامه اين آهنگساز به شمار آورد که به واسطه پخش از تلويزيون، در حافظه طیف گسترده ای از مخاطبان 

هم ماندگار خواهد شد.

ابراهیم حاتمی کیا

نویسنده و کارگردان

مریلا زارعی

بازیگر نقش »مادر موسی«

بهنام تشکر

بازیگر نقش »فرعون«

فرهاد آییش

بازیگر دو نقش متفاوت

علیرضا کمالی

بازیگر نقش »عمران«

بهاره کیان افشار

بازیگر نقش  »آسیه«

شکیب شجره

بازیگر نقش »فرمانده راموس«

سید محمود رضوی

تهیه کننده

کارن همایونفر

آهنگساز

فیلمنامه اولیه »موسی کلیم الله« در قالب يک 
سريال با مختصات قاب تلويزيون به قلم فرج الله 
سلحشور نوشــته شــده بود. فیلمنامه نويس و 
کارگردانی که پیش تر دو ســريال مهم و موفق 
»مردان آنجلس« و »يوسف پیامبر« را در همین 
فضای تاريخ و مذهبی به سرانجام رسانده بود و 
انگیزه بالايی هم برای ساخت سريال »موسی«  
داشت. با درگذشت سلحشور اما اين میراث ابتدا به جمال شورجه رسید و بعدتر 
به دلیل بیماری اين کارگردان، حاتمی کیا برای کارگردانی پروژه انتخاب شد. 
حاتمی کیا که تمام آثار ســینمايی و تلويزيونی خود را براساس فیلمنامه های 
خودش ساخته بود، اين بار هم شــرطی مهم برای قبول کارگردانی داشت و آن 

بازنويسی فیلمنامه بود و حالا نسخه نهايی به قلم اوست.

همان طور که اشــاره کرديــم، کارگردانی پروژه 
»موســی« هم از ابتدا برعهده مرحــوم فرج الله 
سلحشــور بود و اتفاقــا تا حــدودی در مراحل 
پیش تولید، مقدماتی هم بــرای اين اتفاق فراهم 
آمده بود. بعد از درگذشت اين کارگردان و زمانی 
که تهیه کننده آن ســراغ جمال شــورجه رفت، 
مقدمات کارگردانی صورت میدانی به خود گرفت 
و بازديد از لوکیشــن ها و دکورهايی که قرار بود 
بخش هايی از روايــت در آن به تصوير دربیايد هم اتفاق افتــاد اما بیماری فرصت 
کلید زدن کار را به شــورجه نداد. با تکیه حاتمی کیا بر کرسی کارگردانی سريال 
اما اصلی ترين تصمیم، تغییر رويکرد فنی تولید پروژه بود. روند انتخاب لوکیشن و 

طراحی دکور متوقف شد و همه چیز صورت ديجیتال به خود گرفت.

بدنه اصلی پرونده ای کــه پیش رو داريد، مربوط 
به بازخوانی عملکرد چهره های حاضر در نسخه 
سینمايی پروژه »موســی کلیم الله)ع(« است و 
درباره اصلی ترين بازيگــران حاضر در اين فیلم 
هم به تفصیل نکاتی را مرور کرده ايم اما آنچه به 
عنوان نکته درباره تیم بازيگران قابل ذکر است، 
توجه به اين موضوع است که ويترين اصلی کار 
برمبنای قواعد تلويزيونی تعريف شده و اگر از ابتدا فرآيند پیش تولید سروشکل 
سینمايی داشت، شاهد ترکیب متفاوتی از بازيگران هم می بوديم. با اين حال و 
بنابر همان قواعد و فرمول های تلويزيونی، بايد »موســی« را يکی از پروژه های 
شاخص سیما در يک دهه اخیر از منظر حضور چهره ها به شمار بیاوريم و در اين 

مورد نمره قبولی می گیرد.

نمی تــوان دربــاره پــروژه بزرگ »موســی 
کلیــم الله)ع(« صحبــت کرد و اشــاره ای به 
دستاورد مهم اين پروژه برای سینمای ايران 
نداشت. عوامل اين پروژه، فراتر از يک روايت 
تصويــری، بخشــی از زيرســاخت های فنی 
ســینمای ايران را هم ارتقا داده اند. اگر يک 
دهه پیش تر مجید مجیدی در فرآيند ساخت 
فیلم سینمايی »محمد رســول الله)ص(« برمبنای قواعد آن روزها شهرک 
نور را پايه گذاری کرد تا بعدتر در پروژه های داخلی و خارجی مورد استفاده 
قرار بگیرد، حــالا ابراهیم حاتمی کیا با تکیه بر اســتعدادهای جوان ايرانی، 
استوديويی را سامان بخشــیده که پروژه های متعددی را در آينده بی نیاز از 
هزينه های کلان برای ساخت دکور خواهد کرد. در بخشی از همین پرونده با 

تفصیل بیشتر به اين دستاورد پرداخته ايم.

پیش درآمد

این داستان ادامه دارد
چهار نکته درباره پروژه ای تلویزیونی که حالا استاندارد 

سینمایی پیدا کرده است
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فن سالاری به سبک حاتمی کیا
فارغ از جنبه های مختلف مرتبط با داستان و ترکیب عوامل، بی شک 

مهمترین ویژگی فیلم سینمایی »موسی کلیم الله« تکنیک تولید آن و 
زیرساخت های مهم فناورانه ای است که برای به سرانجام رسیدن 

آن به خدمت گرفته شده؛ درباره این ویژگی چه می دانیم؟
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   فلاش بک؛ وسوسه های ابراهیم
»اين فیلم استطاعت سینمای ايران است. من افتخار 
می کنم که بچه های ايران اين فیلم را بدون يک دلار 
هزينه ساخته اند. بچه های ايرانی به قیمت طعنه هايی 
که ممکن است بشنويم را با جان و دل می پذيرم.« در 
حاشیه رونمايی از فیلم »به وقت شام« بود که ابراهیم 
حاتمی کیا در پاســخ به خبرنگاری درباره کیفیت 
جلوه های ويژه اين فیلم دشــوار ايــن توضیحات را 
مطرح کرد. اين کارگردان خوش ســابقه سینما که 
طی چهاردهه همواره فعالیت هايش در کانون توجه 
قرار داشته، در دهه 90 و به پشتوانه فرصت همکاری 
ويژه تر با نهادها و ارگان هــای مختلف، تمرکز ويژه 
روی ابعاد فنی تجربه های سینمايی خود گذاشت. 
مسیری که با فیلم سینمايی »چ« و طراحی و اجرای 
سکانس ويژه سقوط هلی کوپتر در اين فیلم آغاز شد. 
همان زمان وقتی پیشنهاد طراحی اين سکانس در 
خارج از کشور از ســوی برخی همکاران حاتمی کیا 
مطرح شــد، او تأکید کرد که اصرار دارد اين وجوه 
فناورانه را به پشتوانه استعدادهای بومی در سینمای 
ايران تجربه کند. تکیه بر همین استعدادهای جوان 
ايرانی در ادامه به سکانس پايانی فیلم »باديگارد« و 
اجرای صحنه ترور در تونل رسید که دستاورد فنی 
ديگری در کارنامه اين کارگردان محسوب می شد. 
دامنه اين تجربه هــای بلندپروازانه بــرای اجرای 
صحنه های تکنیکال در فیلم بعدی اين فیلمســاز 
يعنی »به وقت شــام« گسترده تر شــد و به گفته 
خودش براساس استطاعت ســینمای ايران، شاهد 
جلوه های ويژه  تماشــايی در فیلم بوديم. با همین 
پشــتوانه، زمانی که حاتمی کیا از ســوی تلويزيون 
دعوت به همکاری شد، يک شرط جدی داشت و آن 
اينکه به پشتوانه بودجه و امکانات اين سازمان بزرگ، 
بتواند زيرساخت هايی فنی را برای عبور از هزينه های 
ســنتی در پروژه های تاريخی فراهم بیاورد. قبول 
همین شــرط حالا منجر به تولد يک پــروژه تماما 
ديجیتال و متکی بر جلوه هــای رايانه ای در کارنامه 

اين فیلمساز شده است.

   دورخیز؛ ماجرای یک جای خالی
يکی از مهمترين ويژگی های ابراهیم حاتمی کیا که 
در تمام دوران فعالیت ســینمايی و تلويزيونی اش 
هم نمود داشته، کناره گیری اش از فضای رسانه ای 
در موعد تولید است. اين کارگردان اکثر پروژه های 
خود را در ســکوت خبری پیش می بــرد و مهمتر 
از همه اينکــه خودش کمتر تن بــه موضع گیری 
می دهد. درباره پروژه »موسی کلیم الله« هم او تا به 
امروز جز در دو مورد بسیار کوتاه، هیچ موضع گیری 
صريحی نداشته است. در يکی از معروف ترين اين 
موارد، زمانــی که او به تلويزيون دعوت شــد تا در 
سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی از اين سردار 
شهید بگويد، با اشاره به ديداری با سردار سلیمانی 
داشته، دلیل پذيرش ساخت سريال »موسی)ع(« 
را به اين ديدار نسبت داد و گفت؛ »شايد حتی 10 
ساعت پشت سرهم حاج قاســم را نديده باشم، اما 
انرژی که از او گرفتم، همیشگی است و اصلًا پروژه 
موسی)ع( را به اين دلیل قبول کردم که حاج قاسم 
را ديدم. شايد ربطی نداشته باشد، اما بعد از شهادت 
ايشان در منطقه تحقیق می کردم. اگر مفصل درباره 
حاج قاسم تحقیق نکرده بودم و او را نمی شناختم، 
قطعاً اين کار را قبول نمی کردم، چرا که می دانستم 
فیلم موسی)ع( سختی های زيادی دارد، وسعت و 
مسائل ناگفته زيادی دارد که بايد باز شده و مطرح 
شود. چون با شــخصیت حاج قاسم مأنوس شدم و 
ديدم چگونه در طوفان هايی که با آن مواجه است، 
جلو می رود. حتی خیلی از موقعیت هايی که ابهام 
جدّی است اما به راهبرد و مسیر شک ندارد. وقتی 
اين فضاهــا را ديدم، با قوتِ قلب پــا به اين میدان 

گذاشتم و اين سوژه را قبول کردم.« حاتمی کیا دو 
ســال پیش تر و در زمانی که خبر حضورش در اين 
پروژه به صورت رسمی در رسانه ها مطرح شده بود، 
در گفت وگويی با بیان اين که پذيرفتن کارگردانی 
اين ســريال را نوعی ادای دين به مرحوم سلحشور 
می دانــد، تاکید کرد: »در میان آثــار متعددی که 
ساخته ام، جای يک کار قرآنی را خالی می بینم و به 
همین علت باانگیزه و علاقه اين مسئولیت سنگین 

را می پذيرم.«

   دستاورد؛ »تولید مجازی« چیست؟
چند ماه پیش تــر از زمانی که زمزمــه رونمايی از 
پروژه تازه حاتمی کیا در جشنواره فجر در محافل 
رسانه ای مطرح  شود، تهیه کننده سريال »موسی 
کلیم الله)ع(« از ساخت سومین استوديوی تولید 
مجازی جهان و بزرگترين اســتوديوی آسیا برای 
تکنولوژی »تولیــد مجازی« در ايــران خبر داد. 
محمود رضوی در اين زمینه نوشــت: »نزديک به 
دو ســال از طرح ايده  تغییر فناوری تولید سريال 
موســی کلیم الله)ع( از روش ســنتی بــه »تولید 
مجازی« می گذرد؛ تغییری که نیازمند جســارت 
و ريســک پذيری آقای ابراهیم حاتمی کیا بود، اما 
با تمام ريســک پذيری و جسارت ايشــان، باز هم 
تحقق آن فقط يک رويا بــود. حالا با ذهن هنرمند 
و دست فن ســالار ابراهیم حاتمی کیا و تمام گروه 
هنرمند ســريال، نه تنها تکنولوژی تولید مجازی 
در تولید سريال موسی کلیم الله)ع( با تیمی جوان، 
باانگیزه، متخصــص و آينده دار محقق شــده که 
در آينده نزديک با اراده و پشــتکار رئیس محترم 
صداوسیما، آقای دکتر جبلی بزرگ ترين استوديوی 
تولید مجازی آســیا و سومین اســتوديوی جهان 
در اين مرز و بــوم به بهره برداری خواهد رســید؛ 
اتفاق بزرگی که تنها صداوسیما نفع آن را نخواهد 
برد، بلکه اين ابرپروژه فرهنگی، زيرســاخت تولید 
در صنعت تصوير کشــور را متحــول خواهد کرد. 
اين روزها بــا اراده رئیس صداوســیما و همکاری 
و همراهی مديران عالی اين ســازمان، جمعی از 
جوانان متخصص اين خاک در سريال عظیم موسی  
کلیم الله)ع( در فعالیت هنری فناورانه خود در لبه 
تکنولوژی صنعت تصوير جهان ايســتاده اند. اگر 
سال هاســت در صنايع دفاعی حرفی برای گفتن 
داريم، امــروز در تولید محتــوای تولید مجازی و 
در آينده نه چندان دور در زير ســاخت آن شاهد 
اتفاقی خواهیم بود که همــه  اهالی صنعت تصوير 
کشــور می توانند در عرصه جهانــی افتخار کنند 
که ايران در صنعــت تصوير نیز حــرف جديدی 
بــرای گفتــن دارد.« تکنولوژی تولیــد مجازی 
)Virtual Production( تکنیکــی جديدی 
است که در چندسال اخیر توســط استوديوهای 
بزرگ فیلمســازی بین المللی اســتفاده می شود 
و قرار اســت برای اولین بار در ســريال »موســی 
کلیم الله)ع(« بومی ســازی و اجرا شود. بر اساس 
اخبار منتشــر شــده، قرار بود دکورها و فضاهای 
میدانی عظیمی برای فصــل اول و دوم مجموعه 
»موســی کلیم الله)ع(« ساخته شــود که علاوه بر 
ســاخت، نگهداری و تعمیــرات آن در آينده نیز 
هزينه بسیار زيادی را به پروژه تحمیل می کرد که 
با اين تکنولوژی، فقط در دو فصل نخست سريال 
»موسی کلیم الله)ع(«، هزينه و زمان ساخت 110 
هکتار )معادل يک میلیون و 100 هزار متر مربع( 
دکور و فضاهــای عمومی صرفه جويی می شــود. 
همچنین هزينه های پس از تولید، يعنی نگهداری 
و تعمیر دکور در ســال های بعد نیز از پروژه حذف 
می شود. تکنولوژی جديد تولید مجازی زيرساخت 
مهمی برای آينده ســینما و تلويزيون ايران است 
که می تواند مســیر تولید آثار تاريخی را ســاده تر 

و به صرفه تر کنــد. اين تکنولــوژی، ترکیبی از 
فناوری  به روز جهانی، نیروی انسانی متخصص 
و ابزارهای فناورانه  است که برای واردات بخشی 
از تجهیزات فنی آن محدوديت هايی وجود دارد 
و نیروی انســانی متخصص بومــی آن نیز بايد 
آموزش داده شــود. روابط عمومی صداوســیما 
در ســال 1402 در خبری رســمی اعلام کرد: 
»پروژه موســی کلیم الله)ع( در مراحل مختلف 
با تشــکیل تیم تحقیق و توسعه و اســتفاده از 
استعداد نیروی انسانی متخصصِ ايرانی، اقدام به 
توسعه تکنولوژی و بومی سازی »تولید مجازی«  
با ابزارهای داخلی کرده اســت. بر همین اساس، 
تست های مختلفی برای فیلمبرداریِ تکنولوژی 
»تولید مجازی« طراحی و اجرا شــده است. در 
عین حــال، پیگیری های متعدد بــرای تامین و 
تجهیز زيرساخت های لازم و ترکیب آن با توان و 
ابزار داخلی در جريان است. پیش بینی می شود 
که ايجاد دپارتمان  تولید مجازی، باعث اشتغال 
200 نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در اين 
سريال شود که اين مسیر همراه با آموزش مداوم 
نیروی انسانی متخصص داخلی، به منظور توسعه 
دانش اين صنعت برای استفاده های آتی در کشور 

خواهد بود. 

   حاشیه؛ چرا 10 هزار میلیارد نه!؟
پروژه های بزرگ، از حاشــیه های بزرگ مصون 
نیســتند و طبیعتا از همان زمانی که »موسی« 
در مسیر تولید قرار گرفت، ســايه حاشیه هم بر 
سر آن بود. اين حاشیه ها در میانه سال 1401 به 
ناگهان اوج گرفــت و محور اصلی آن هم ماجرای 
ارقام کلانی بود که برخی به عنوان بودجه برآورد 
شده برای اين ســريال مطرح می کردند. سبک 
اطلاع رسانی صداوســیما و بروز برخی تناقض ها 
در میان اظهارنظرهای مديران ســازمان هم به 
اين فضــای غبارآلود، ضريــب داد. در آن مقطع 
صداوســیما با انتقاد از میزان بودجه اختصاص 
يافته به اين ســازمان، در نظــر نگرفتن بودجه 
جداگانه بــرای »حضرت موســی« و »حضرت 
ســلمان« را موجب توقف يا به شدت کند شدن 
روند ســاخت اين دو مجموعه تاريخی الف ويژه 
عنوان کرده بود و در واکنش به همین موضع گیری 
تهديدگونه بود که برخی از بودجه ده هزار میلیارد 
تومانی اين سريالها در فضای مجازی حرف زدند؛ 
خبری که در ادامه با واکنش تند تهیه کننده هم 
همراه شد. در اين راستا، برخی در فضای مجازی 
احتمال اختصاص رديف بودجــه جداگانه برای 
اين سريال در بودجه ســالانه مصوب مجلس را 
مطرح کردند و با احتســاب رقم ها بــه نرخ روز، 
گمانه هايی چون بودجه 10 هزار میلیارد تومانی 
برای تولیــد اين پروژه را تخمیــن زدند. هرچند 
تهیه کننده با نادرست خواندن اين ادعا، به کنايه 
گفت: »يا ســريال نســاختید يا 10هزار میلیارد 
نمی دانید چقدر است!« آن زمان حتی پای برخی 
رسانه های رســمی هم به اين جريان باز شد؛ در 
برخی گزارش ها عنوان شــده بود که پنج ســال 
پیشتر و زمانی که پروژه تازه در حال شکل گیری 
بود میزان بودجه اولیه »حضرت موسی)ع(« 2۵0 
میلیارد تومان برآورد شده و همان زمان هم با اين 
حجم بودجه مخالفت هايی صــورت گرفته بود و 
حالا بعد از پنج ســال، برآورد اين سريال از 200 
میلیارد بــه 2 هزار میلیارد تومان رســیده و 10 
برابر شده اســت! اين رقم به قدری بحث برانگیز 
شد که حتی بسیاری آن را با بودجه سريال هايی 
با پروداکشن بزرگ از جمله »بازی تاج و تخت« 
در مختصات بین المللی مقايسه کردند. با اين همه 
محمود رضوی تهیه کننده سريال به اين شايعه ها 
واکنش نشــان داد و اين رقم را از اساس تکذيب 
کرد. رضوی در تويیتی نوشــت: » حاکمی مردی 
را به هزار ضربه شــلاق محکوم کرد. مرد گفت: 
ای حاکم، يا شــلاق نخورده ای يا هزار نمیدانی 
چقدر است! حالا داســتان همین است يا سريال 
نســاختید يا 10 هزار میلیــارد نمی دانید چقدر 
است! شــما که می خواســتید دروغ بگید لااقل 
10 هزار میلیــارد دلار می گفتیــد که باکلاس 
باشــه و بتونید فحش آبدارتر بديد!« اين اما تنها 
حاشــیه ســريال نبود. حاتمی کیا آبان ماه سال 
99 کارگردانی ســريال را پذيرفــت؛ خبری داغ 
که در صدر اخبار رســانه ها قرار گرفــت اما در 
ادامه کمترين خبرها از روند نگارش فیلمنامه و 
پیش تولید به گوش رســید؛ خصوصا که يک ماه 
بعد از معرفی کارگردان، خانواده مرحوم سلحشور 
نگرانی و اعتراض شــديد خود را نسبت به حذف 
قسمت های زيادی از فیلمنامه و نیز ايجاد تغییرات 
گسترده در قالب و محتوای قسمت های باقیمانده 
اعلام کردند. تهیه کنندگی سريال »موسی)ع(« 
بعد از احمد میرعلايی به محمود رضوی سپرده 
شــد. همچنین نام بابک حمیديان برای بازی در 
نقش موسی)ع( در حد گمانه زنی مطرح شد. اما 
به طور رسمی اعلام نشــد. در خرداد ماه 1401 
خبرهايی مبنی بر توقف »موسی)ع(« مطرح شده 
بود اما صداوســیما در اطلاعیه ای توقف ساخت 
را نادرســت خوانده و تاکید کرده بود که »پروژه 
موســی)ع( به کارگردانی ابراهیــم حاتمی کیا، 
همچنان مراحل مختلف پیش  تولید را می گذارند 
و تاکنون هیچ گونه توقفی نداشــته اســت.« با 
تمام اين فرازونشــیب ها، حــالا اولین خروجی 
تصويری از پروژه »موســی کلیــم الله« در قالب 
يک فیلم ســینمايی بالغ بر 2 ساعته، در ويترين 
جشنواره چهل وسوم فیلم فجر قرار گرفته است. 
فیلمی که مخاطبان بســیاری هیجان تماشای 
آن را دارند و به همین دلیل هم در همان ساعات 
ابتدايی پیش فروش بلیت های جشنواره، ظرفیت 

سالن های اکران آن تکمیل شد. 
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 بابل

 تبسم
 تجمل

 ترمز
 دباغ

 شمیم
 کمیل
 محبت

5 حرفي :
 اتلال
 اقتدا

 بلقیس
 پورتو
 رفتار

 فراری
 لسوتو
 لغایت
 مارپل

 ماهوت
 معدوم
 هاروت
 یکبار
 یکران

6 حرفي : 
 اباصلت

 تن آسان
چارباغ
 لیوانی

7 حرفي :
 غیرتمند
گچساران

8 حرفي :
 احتمالات 

 ژرف اندیش
 کربو نیفر

 موزه لوور 

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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ماندگارمثلپدرعلمزمینشناسی

  بیست و سومین سالگشت استاد فرزانه دکتر عبدالکریم 
قریب پدر علم زمین شناسی ایران   روز چهارشنبه هفدهم 
بهمن ماه اســت؛ دکتر عبدالکریم قریب توانست با کمک 
استادانی مانند دکتر احمد پارسا، دکتر فریدون فرشاد، دکتر 
یدالله سحابی و استاد فرانسوی پروفسور ریمون فورون با 
نوشتن کتاب کانی های جزیره هرمز در سال 1332 از رساله 
دکترای خود دفاع   و درجه دکترای خود را اخذ کند. پس 
از این موفقیت عمر گرانمایه خویش را به تحقیق و تفحص 
علم اندوزی و علم آموزی سپری کرد و تا آخر عمر پر مایه اش 
38 جلد کتاب تألیف و ترجمه و 400 مقاله علمی از خود 
باقی گذاشت که در دانشگاه ها هنوز از آنها استفاده می شود . 
دکتر قریب درباره اهمیت علم در جامعه می فرماید؛ اگر فرد 
حافظه دارد جامعه تاریخ دارد، اگر فرد عادت دارد، جامعه 
سنت دارد، اگر فرد ادراک و آگاهی دارد جامعه علم دارد. 

پس هیچ فرهنگی بدون علم وجود ندارد.
  دکتر عبدالکریم قریب تمام پیشــرفت های خود را 
مدیون همسر فرهنگی خود به نام خانم فرنگیس قره گوزلو 
می دانست. ایشان علاوه بر تدریس، کلاس های مبارزه با 
بی سوادی را اداره می کردند و در کلاس ها به طور مستمر 
فعالیت داشــتند و از طرف وزیر آموزش و پرورش وقت 
مورد تشویق قرار گرفتند.  دکتر عبدالکریم قریب دارای 
عضویت و سمت در مشاغل زیر بود و به همین مناسبت 

بعضی از مراکز علمی به نام ایشان نامگذاری شده است:
   سال 1313 وارد آموزش و پرورش   و در دبیرستان های 

اهواز مشغول تدریس شد.
     ســال 1317   موفق به دریافت مدرک لیسانس علوم 
طبیعی شــد و در آموزش و پرورش و دانشــگاه تهران 

مشغول تدریس شد.
     ســال 1333   پس از اخذ دکترا، دانشیار دانشسرای 

عالی تهران شد.
     سال 1343 به سمت معاون دانشسرای عالی تهران به 

مدت پنج سال منصوب شد.
    سال 1348   با رتبه 10 اســتادی و داشتن 38 سال 

سابقه کار تدریس بازنشسته شد.

   مؤسس و فرنشین مدرسه عالی علوم اراک )مرجان( 
در سال 1349   شد.

     سال 1393 ژئوپارک دکتر قریب در مهرشهر کرج با 
تصویب شورای محترم شهر کرج افتتاح شد.

   مشاور ســازمان انرژی اتمی و نماینده آن سازمان در 
کمیته غار شناسی ایران در ســال 1372 شد. به همین 
جهت به دستور فرنشین محترم سازمان انرژی اتمی آقای 
دکتر رضا امرالهی تالار نشریات و مرکز اطلاعات هسته ای 

را به نام دکتر عبدالکریم قریب نامگذاری کردند.
   عضو کمیسیون واژه گزینی زمین شناسی به سرپرستی 

شادروان دکتر حسین گل گلاب شد.
   عضو کمیســیون واژه گزینی جغرافیا در ســازمان 

جغرافیایی ارتش جمهوری اسلامی ایران شد. 
   موسس و فرنشین رشته زمین شناسی در دانشگاه آزاد 

اسلامی آشتیان در سال 1370 شد.
   انجمن کانی شناسی و بلور شناسی فرانسه و شرکت در 

کمیسیون علمی آنجا شد.
  یک نمونه دیگر از کارهای دکتــر عبدالکریم قریب 
طبق گفته پژوهشــگر تاریخ خانم ســکینه خراج که از 
پیشکسوتان سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران می باشد، 
این است که استاد قریب در سال 1370   بیش از 80 سند 
تاریخی که در اختیار داشته اند به ســازمان اسناد ملی 
تقدیم کردند که این خود نشانگر آن است که در پیرایه 
سر نیز همچون جوانی در پی پراکندن دانش و نفع عام 
هستند که در کتاب اهداگر اسناد دکتر عبدالکریم قریب 
که به کوشش خانم سکینه خرٌاج، معصومه خسروشاهی 
یزدی و آزیتــا مالمیر به تازگی چاپ شــده و در اختیار 

علاقه مندان قرار دارد.  
  در لحظه آخر زندگی از شــناخت زمین و کشــف 
اسرارش غافل نبود تا روزی که این زمین شناس برجسته 
زمین را برای زمینیان گذاشت و آسمانی شد زیرا زمین 
با همه اسرار و بزرگی اش برای صاحبان اندیشه کوچک 
می نماید. اســتاد قریب اندیشــه ای به ژرفای اقیانوس، 
کوششی به بلندای آسمان و عزمی به صلابت کوه داشت. 
سیر کوتاه در زندگی سراسر افتخار استاد عبدالکریم قریب 
و کندو کاو در اندیشه و افکار این ابر مرد تاریخ ایران و به 
خصوص استان مرکزی تأیید کننده این واقعیت است که 
ایشان تنها یک زمین شناس برجسته نبوده و عنوان پدر 
علم زمین شناسی ایران کوچک تر از قامت بلند استاد است 
که ایشان را باید پدر انســانیت و پدر ایرانشناسی نامید. 
 پس از وداع از این دیار در تاریخ 17 بهمن 1381 با دستور 
وزیران محترم علوم و ارشاد اسلامی و مجوز آقای دکتر 
عبدالله جاسبی فرنشین محترم دانشگاه آزاد اسلامی در 
میان حزن و اندوه دانشگاهیان و جامعه علمی کشور در 
محوطه دانشگاه آزاد اسلامی آشتیان به خاک سپرده شد  .

  بیست و سومین سالگشت ایشــان طی مراسمی در 
موزه و آرامگاه ایشان در دانشگاه آزاد اسلامی آشتیان از 
ساعت 9 صبح لغایت 12 ظهر برگزار خواهد شد.   روحش 

شاد و راهش پر رهرو باد...

چه بیماری هایی از دستشویی 
مشترک منتقل می شود؟

به گزارش ســلامت نیوز  ، میکروب های موجود در سرویس بهداشتی 
می توانند نگرانی های زیادی ایجاد کنند. آگاهی از ویروس ها، باکتری ها  
و انگل هایی که ممکن است روی سطوح بهداشتی زنده بمانند و رعایت 
راهکارهای پیشــگیرانه می تواند از انتقال بیماری ها جلوگیری کند. 
یکی از رایج ترین نگرانی ها درباره انتقال بیماری های مقاربتی  از طریق 
صندلی توالت است.  بیماری هایی مانند کلامیدیا، سوزاک  و سیفلیس 
توسط باکتری ها ایجاد می شوند. با این حال، این باکتری ها نمی توانند 
برای مدت طولانی در خارج از این محیط زنده بمانند، بنابراین انتقال 
 ،B از طریق صندلی توالت بسیار نادر است.  ویروس هایی مانند هپاتیت
ویروس نقص ایمنی انسانی )HIV(، تبخال تناسلی می توانند در خارج 
از بدن برای مدتی زنده بمانند. با این حال، برای انتقال این ویروس ها، 
باید تماس مستقیم و فوری با اندام تناســلی یا زخم باز صورت گیرد. 
برخی بیماری های مقاربتی مانند تریکومونیازیس و شپش شرمگاهی 
)خرچنگ( توسط انگل ها ایجاد می شــوند. این انگل ها می توانند روی 
سطوحی مانند صندلی توالت، حوله، یا لباس زنده بمانند. با این حال، 
انتقال تنها در صورتی ممکن است که دستگاه تناسلی به طور مستقیم 
و فوری با انگل زنده تماس پیدا کند. علاوه بــر بیماری های مقاربتی، 
نگرانی هایی درباره ویروس ها و باکتری های دیگر نیز وجود دارد. بیشتر 
این میکروب ها نمی توانند برای مدت طولانی روی سطوح سخت زنده 
بمانند. نوروویروس که اغلب به »ویروس معده« معروف است، می تواند 
در سرویس بهداشتی انتقال یابد. این ویروس در مدفوع و استفراغ یافت 
می شود و می تواند باعث اسهال و استفراغ شدید شود. نوروویروس روی 
سطوح ســخت مانند صندلی توالت عمر طولانی تری نسبت به سایر 

ویروس ها دارد.  

خال سرطانی را چطور می توان  تشخیص داد؟
فاطمه کربلایی | شــاخص ترین نشــانه برای تشخیص سرطان 
پوست،  انواع خال ســرطانی یا ملانوم پوستی است. ملانوم شکلی 
از سرطان پوست اســت که در آن خال های قبلی بدن یا خال های 
جدید دچار تغییرات خاصی شده و به خال سرطانی یا ملانوم تبدیل 
می شوند. یک خال که ممکن است نشان دهنده پیشرفت سرطان 
پوست باشد با چند علامت قابل شناســایی است. یک متخصص 
پوست در این باره به یک نشریه روسی گفت   این علامت ها شامل 
شــکل، رنگ، قطر و ایجاد تغییر در خال می شــود. عدم تقارن؛ از 
نشانه های خال سرطانی اســت به این معنی که بخشی از خال با 
بخش دیگر مطابقت ندارد؛ در حالی که خال معمولی اندازه متقارنی 
دارد. اگر خالی تقارن اولیه را نداشــته باشــد و دو طرف آن از نظر 
مواردی مانند طرح، ضخامت یا رنگ متفاوت باشند، باید حتما مورد 
بررسی بیشتر قرار گیرد. داشتن حاشیه های ناهموار، ناواضح و قابل 
تشخیص نبودن مرز های خال، از دیگر ویژگی های خال سرطانی 
است. رنگ خال سرطانی در همه قسمت های خال یکسان نیست و 
ممکن است شامل سایه های مختلف قهوه ای یا سیاه و گاهی لکه های 
صورتی، قرمز یا سفید باشد. همچنین اگر قطر خال یا لکه ای بزرگتر 
از ۶ میلی متر باشد، می توان به سرطانی بودن آن شک کرد. به علاوه 
اینکه به گفته پزشک، خال سرطانی ممکن است تغییر اندازه، شکل 
یا رنگ بدهد. سایر علائم هشدار دهنده خال سرطانی می تواند شامل 
زخم التیام نیافته روی پوســت یا غشا های مخاطی، قرمزی بیرون 
خال، بروز حس خارش یا درد، تغییر در سطح خال یا خونریزی باشد.

مرتضی کلیلی   سلامت   قاب  

     
قاب تاریخ 2 
این تصویر متعلق به فرودگاه مهرآباد در نزدیکی انقلاب در بهمن ۱۳۵۷ است.

   قاب تاریخ 1
۱۳۶ سال قبل؛ کلوپ بیلیارد در جلفای اصفهان. این عکس توسط 

ارنست هولستر در باشگاه ارامنه جلفا، رو به روی کلیسای وانک  گرفته 
شده است.)انتخاب(

  
قاب تاریخ 3
اجتماع بزرگ در استقبال از بازگشت آیت الله خمینی به ایران – تهران - ۱۲ 
بهمن ۱۳۵۷. )علی ملیحی(

  
قاب نوستالژی

پارک ملت تهران 
– بهمن ۱۳۷۹. 

عکس از هنگامه 
فهیمی.

  
قاب مشاهیر
وقتی الیزابت 
تیلور بازیگر 
برنده جایزه 

اسکار و یکی از 
محبوب ترین 

ستاره های 
سینمای 

کلاسیک هالیوود 
در سال ۱۳۵۴ به 

ایران سفر کرد.
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